
Bijlage 2: Transcripties interviews geestelijke verzorgers

Interview 1

- start opname -

GV1: Nou eigenlijk begint zo'n ziekenzalving met de oproep die je thuis krijgt. Dus dat is eigenlijk al, als je in het 
weekend tenminste bent, dan ben je thuis, of 's avonds, anders ben je hier op het werk. Ik zal even uitgaan van de 
situatie dat je thuis bent. Dan komt het er eigenlijk al op aan dat je een soort mindset hebt waarvan je weet (ik praat 
een beetje tegen dat ding, haha) waarin je een mindset hebt waarin je weet, he, ik kan worden opgeroepen – ik kan 
naar mensen toegaan die het heel zwaar hebben. Dat realiseer ik mij altijd als ik aan een bereikbare dienst begin wel. 
Ik realiseer me vaak van, dan zit ik op de bank en dan denk ik nou, ik kan over een uur bij iemand zijn die gaat 
overlijden, he, dat is een wonderlijk iets, maar zo is het wel. En, ik heb het zelf nodig om me daar ook op in te stellen. 
Als ik echt vrij ben, zoals dit weekend heb ik geen dienst, dan ben je echt vrij, als je een weekend hebt waarin je 
dienst hebt is dat toch anders. Dus dat vind ik ook van belang. Ehm, je gaat naar het ziekenhuis en, eh, nou volgens 
mij hebben we dat samen ook doorlopen he, zijn we samen naar de sacristie geweest {Ja, klopt.} om dingen voor te 
bereiden. De voorbereiding vind ik ook bij een ziekenzalving erg belangrijk. Dat je als je aankomt, he, op de kamer 
van degene waar het om gaat, dat je niet staat te klungelen met praktische zaken, he, maar dus dat je eraan denkt, ik 
heb de olie bij me, ik neem ook zelf altijd de koffer mee, dat het watje schoon is. Kleine simpele dingen, maar die 
horen wel bij het handwerk – dat alles in dienst van het feit dat het zo rustig en zo ontspannen mogelijk moet gaan. 
En dat je dan niet ontdekt van o jee, ik heb geen watje enzo he. Dat klinkt heel triviaal wat ik nu zeg, maar dat is heel 
belangrijk. Of dat je denkt van o jee, de olie is op. {Ja, dus dat je goed voorbereid...} Ja. Goed voorbereid. Ga er goed 
voorbereid naartoe. Ehm, dus dat is belangrijk. Ik neem dus ook altijd de bedieningskoffer mee. Eh, in de situatie waar
jij met mij meeging hebben we dat niet gedaan, maar soms merk je, mensen zijn heel katholiek. En dan zeg ik, wilt u 
misschien een icoon vasthouden? Maar dat laat ik een beetje afhangen van hoe het gesprek loopt, he, als het heel 
devote mensen zijn is dat wat anders dan wanneer, wat wij volgens mij hadden, mensen zijn die wel katholiek zijn, 
maar daar wat omheen hangen. Goed, ehm, wat ik zelf altijd als volgende fase heel belangrijk vind, dus eerst thuis die
mindset, dan twee de voorbereiding, de praktisch dingen, dan drie, dat je voordat je aan het ritueel begint echt ook 
even landt in de situatie, he, dus ik probeer altijd als het kan een gesprek te hebben met de familie. Dat kan niet altijd.
Soms is het zo, ehm, nou ja, nijpend, dat mensen echt op het punt staan te overlijden, dat er gewoon geen tijd voor is 
he. Dan hou ik het gesprek achteraf, op een iets andere manier. Jij hebt met mij meegemaakt dat we het vooraf doen. 
Dat vind ik zelf het fijnste, want daardoor kun je in ieder geval inzoomen op, wat zijn dat eigenlijk voor mensen? Wat
hebben ze meegemaakt? Hoe staan ze tegenover hun moeder of hun vader of hun kind? Of verder ander naasten, he. 
Je proeft dan ook wel een beetje hoe de relaties zijn. Soms zijn families ingewikkeld. Soms zijn er breuklijnen – dat 
hadden wij geloof ik niet. He, maar, ik probeer eigenlijk een beeld te krijgen – waar ben ik nu; wat is dit voor familie?
Ik probeer ook altijd om iedereen even aan het woord te laten. He, dus ook dat lukt niet altijd. Je hebt soms wel dat je 
zit met meer dan twintig mensen. Dat komt voor. Maar ik was laatst bijvoorbeeld bij drie mensen. Nou, dat was 
vorige week, dat was heel, dan heb je tijd voor mensen. Wij hebben geloof ik een groep meegemaakt van misschien 
acht, negen {Ja, het waren er zeker tien, volgens mij.} Tien, tien mensen, zoiets he, dus dan, dan heb je bij dat gesprek 
gezeten, dan zul je wel merken, ik hoop dat je dat in ieder geval gevoeld, dat ik probeer om bij iedereen een beetje, he,
je merkt ook al gauw, de een praat wat makkelijker dan de ander. Dus dat vind ik belangrijk, om mijzelf een beeld te 
vormen van wie was de overledene of degene die gaat overlijden. Want daarmee doe je ook – vind ik – recht aan die 
persoon, er zijn ook hier collega's die daar anders over denken, die dat gesprek niet doen, die doen alleen dat ritueel, 
maar ik vind dat je meer recht doet als ik een persoonlijk gebed kan uitspreken, he, dat is een verschil, dan zal je bij 
sommige collega's merken, die hebben bijvoorbeeld een boekje bij zich, ehm, waar ze zich vrij strak aan houden. Ik 
heb wel zo'n boekje, Wachtwoorden in de nacht, dat kan ik je ook wel even laten zien. [...] Dit is het boekje dat ik 
gebruikt. Taal die ik mooi vind. Taal die ook bij mij past. Waarvan ik dan, als ik het gesprek heb gehad, dan denk ik 
bij mezelf al, dat ga ik straks gebruiken, zo doe ik dat dan, en dan merk je dat ik in het gebed dat persoonlijk probeer 
te doen. Feitelijk is dit [wijst op boekje] mijn klapper. Maar, dat is voor iedere collega verschillend. Maar wat ik het 
fijne van dit boekje vind is dat er een hele serie gebeden in staan, zodat ik tijdens het gesprek al een beetje, ik ken het 
boekje een beetje uit mijn hoofd, kan zeggen, nou ik ga, ik ga dat doen. Dus als derde, na de mindset thuis en de 
praktische voorbereiding in de sacristie, het gesprek met de familie om recht te doen aan de overledene, om het gebed
persoonlijk te maken. Een vierde stukje dat ik altijd doe met de familie, wat je ook hebt gezien, is wat gaan we straks 
doen bij het bed? He, dat ik hun alvast vertel, hoe gaan we het aanpakken? Dat heb ik ook moeten leren, want soms 



denk ik we gaan, maar dan realiseer ik me, ik weet nu wat we gaan doen, maar die mensen vinden het misschien 
ontzettend spannend. Dus ik vertel ze altijd nou, zullen we er naartoe gaan, wat heb je meegemaakt, en dan vertel ik 
het ook altijd vrij chronologisch: nou, dan zal ik eerst bidden, kan iemand de zegen geven, en dan vaak geef ik de 
gelegenheid, en dat zeg ik dan ook in het voorgesprek, aan mensen om zelf iets te zeggen. En dan zeg ik, nou dan zal 
ik de zieke de zalving doen. Ik lees een tekst, he, dat vertel ik ze. En we zijn even stil. Kortom, de elementen die er 
zijn, die hangen ook een beetje van het gesprek af, want je hebt ook wel eens een heel gelovig iemand. Ik had 
bijvoorbeeld vorige week, wat ik vertelde met die drie mensen, dat was een oude man die ging overlijden, 
negenentachtig, maar hij had een veel jongere vrouw. Drieenzestig. Mijn leeftijd. En die vrouw, die vertelde mij 
meteen, vond ik ook wel ontroerend, van, ja je moet echt Psalm 23 lezen. Dat is toch prachtig. Dus in mijn koffer zit 
ook altijd een bijbeltje, dat is om die reden, he. Want dat vond hij zo mooi. Ik denk nou, weet je wel, zo, dat is dan, dat
doe je niet dit, maar dan denk ik, dan lees ik gewoon Psalm 23. Dat is, zo komt het dan uit. Ehm, dus het vierde is, met
hun bespreken voordat je het uiteindelijke ritueel gaat doen, van wat gaan we doen? En even afchecken, voelt het 
goed voor jullie? En dat is ook het moment waarop, eh, dat heb ik ook best wel vaak meegemaakt, ik ben natuurlijk 
protestant, waarop iemand zegt, doen we ook het Wees Gegroet? En dan zeg ik, heb ik me dus aangewend, van ik ben
niet katholiek, ga ik niet zeggen, dan zeg ik nou, ik hoor dat dat voor u heel belangrijk is, dan zeg ik, ik ben niet 
opgegroeid in die traditie, maar wat zou u ervan vinden als u het zou zeggen. Dat [spreekt onduidelijk] wil ik wel 
graag. Want dan voel je wel aan, mensen zeggen dat niet voor niks. Ik heb ook wel eens gehad, dat heb jij nu in deze 
situatie niet meegemaakt, maar dat je de ziekenzalving moet doen van iemand die je al begeleid hebt en dat je dus als 
het ware er al meer naartoe kon leven van tevoren al, dat iemand had aangegeven en dat we dat ook geregeld hadden,
omdat je het dan tevoren kan regelen, om een bepaald stukje muziek te laten horen, weet je wel, dat iemand dat dan 
gewoon bij zich heeft. Maar dat kon niet in de situatie waar wij daar waren, dat kan alleen als je weet, nou, ik 
begeleid u nu, het is duidelijk, het gaat, en dan kun je meer plannen. He, dus dat aspect van het ritueel goed 
doorspreken met mensen, zodat ze weten wat ze gaan doen en dat ze daar ook op hun eigen manier kunnen 
inzoomen van bijvoorbeeld, ik wil het Wees Gegroet ook doen, he, zoiets he. Of iemand zegt, vaak ontroerend, van 
eh, ja, we hebben nog een broer, maar die is overleden, die moet wel genoemd worden, dan zeg ik ook vaak, van goh, 
zou het mooi zijn als jij dat doet? En dan zegt soms iemand van eh, oh nee dat durf ik niet, weet je wel. Dan kijk ik de
kring rond: misschien een van jullie die dat zou willen doen? Ja, ja, ja, nou zo komt er vaak in zo'n gesprekje vanalles 
voorbij, maar door nog even speciaal te articuleren “wat gaan we doen” geef je mensen de gelegenheid om te zeggen, 
mensen gaan erover denken, nou dan wil ik nog iets specifieks wat u niet genoemd hebt. Kan dat ook? he. Dus dat is 
net nog een andere nuance dan het eerste gespreksdeel waarin ik meer wil weten wat voor mens is degene die gaat 
overlijden. Nou, als dat allemaal gedaan is, dan, eigenlijk heel praktisch, gaan we naar de kamer en dan zeg ik ook 
altijd, vind ik ook niet onbelangrijk voor jou, daarom noem ik het, van eh, nou, sluit de kamer even af. Zet je mobiele 
telefoons uit. He, ik zeg ook rustig, wie er nog naar de wc moet, doe dat even, he. Ik zeg ook van tevoren, het ritueel 
duurt niet zo lang. Kwartiertje. Zodat ze dat ook weten. Sommige mensen denken, jeetje, zijn we anderhalf uur bezig. 
Mensen weten dat niet he. Dus dat vertel ik ze dan ook – dat vind ik ook belangrijk, dat mensen voelen van oh, ik kan
het even rustig afsluiten, ik kan even naar de wc, we hebben alle tijd. Alles uitgaande van de gedachte dat het niet zo 
acuut is, want dan is het altijd anders. Daar vertel ik zo nog wat over. Nou je hebt het meegemaakt Christiaan, dan ga 
je uiteindelijk, he, naar [...] toe, dan heb je al heel veel gedaan. Heb je die mindset, die praktische regeldingen in de 
sacristie, dat gesprek om te weten wie de overledene is, het aankondigen wat we gaan doen en inventariseren wat ze 
eventueel zelf willen doen, praktische dingen nog, he, die gewoon, naar de wc, telefoons, afsluiten van deuren. Dan er
naartoe, he. Nou, meestal is dan de verpleegkundige ziet dat ik eraankom. De deuren even dicht als het kan. Even die 
privacy en dan, nou dan is het voordeel, als je er dan voor staat, dat dan eigenlijk iedereen weet: dit gaan we doen. En
ja, ik heb er, toen ik begon, toen had ik, eh, gebruikte ik vaker woorden uit een boekje. Nu doe ik het meestal zo, dat 
ik op basis van wat mensen mij verteld hebben, dat ik eerst gewoon een dankgebed doe voor het leven van iemand. 
Dus dat betekent, nou, ik spreek de overledene ook aan, ik zeg Piet, Jan, Marietje, wij zijn hier nu bij jou, met je kring 
van geliefden, en eh, ik stel me ook voor, ook als iemand bijvoorbeeld comateus is, ik zeg ik ben [Naam], de pastor, en
eh, ik kom hier om jou bij te staan aan het eind van je leven, dus dat vind ik ook altijd, ja ik spreek, die persoon is er, 
he. Ik vind het ook altijd weer ontroerend, ook als ik nu vertel merk ik van, ja, dat is toch weer iets heel bijzonders, 
dus dat je dat mag doen, he, dan zo, zo in zo'n kring te staan en dan die rol te mogen vervullen. Nou, ehm, dat gebed 
vind ik belangrijk, dan dank voor nou je bent een goede vader geweest of whatever, voor de voetbalclub, die waar je 
altijd trouw trainer bent geweest. Nou ja, dat je altijd met je dochter op dinsdagmorgen. Alles wat er kan 
voorbijkomen. En dat vinden, voor mensen heel fijn, dat ze gewoon concreet – dan zien ze hun vader of hun moeder 
ook voor zich, he. Terwijl als ik een algemeen gebed doe, dan verlies je dat, he. En wat ik dan wel vaak doe. Dat heb 



jij ook gezien. Dat ik dan dit bij me heb en dat ik dan dat nog aanvul, he, met iets wat ik hieruit lees. Een paar korte 
woorden. Nou, dan is het ritueel voltrekt zich, he. Uiteindelijk is dat dan klaar. Dan is er stilte. En dan zeg ik altijd 
even tegen de familie, nou ik vind het belangrijk om nog eventjes na te praten, en dat heb ik ze dan van tevoren 
overigens al wel gezegd. Dus dan zeg ik, nou, neem rustig even afscheid. Ik neem dan zelf ook afscheid van de 
overledene, eh, van de bijna overledene. Ik zeg “dag” om maximaal die persoon ook te personifieren, he, dus dat het 
echt een mens is, he, en niet iemand bij wie wij iets komen doen. We komen iemand ontmoeten. Je doet iets, maar je 
ontmoet vooral iemand. En daar moet ook een waardigheid zijn, en daarom spreek ik die persoon ook aan. Nou, dat 
gaat meestal goed. Je maakt ook wle mee, Christiaan, dat mensen na zo'n ziekenzalving dat er heel moeilijk vinden en
ze zeggen, nee, van ik blijf bij papa, ik wil niet meer napraten, dat komt, heel geemotioneerd he. Meestal, in negen 
van de tien gevallen, lukt het wel. Als er een iemand is die niet mee wil, wil blijven? Ook goed, he, niet aan trekken, 
maar ik vind het fijn om nog even te kijken met de familie, hoe was het, maar ik kijk dan vooral ook: hoe gaat het met
hun? Dat weten zij, en ik vraag, hoe was het? Goed, bijna altijd, fijn, eh, persoonlijk. Dat zijn vaak de woorden die je 
terughoort, maar ik kijk ook altijd even nou, hoe is het met hen. Soms merk je, nou, die zit er echt helemaal doorheen.
En dan biedt ik, nou dat heb jij niet meegemaakt, dat was toen niet nodig, zullen we nog even samen praten met 
mekaar? Je hebt het wel moeilijk. Dan zie ik dan he, dus dat komt ook voor. Daar besteed ik dan ook echt wel 
aandacht aan. Wat ik ook vaak doe is als er een partner is, of iemand, een kind dat uitzonderlijk dicht erbij staat, dat 
je, dat merk je, dat ik soms die ook nog de zegen geef. Dat heb ik niet gedaan toen, maar dat doe ik wel eens, omdat ik
dan voel, dat is gewoon goed, die heeft het ook nodig. Dan neem ik afscheid van iedereen. Nou, dan is voor jezelf, dat 
vind ik altijd nog een belangrijke fase, dat hebben wij samen ook meegemaakt, je gaat terug, eerst nog naar de 
verpleegkundige, praktische dingen. Als je het zo op een rijtje zet gebeurt er ontzettend veel he. EPIC enzo he, je 
moet omschakelen. En dan ga je terug, administratie zeg maar. En dan, hebben wij ook een kaarsje denk ik {Ja.} daar 
sluit ik altijd mee af. En dan ga ik naar huis, en dan denk ik, nou, dan ben ik ook altijd als ik thuis ben, ik kan niet 
meteen naar bed, of wat dan, dan moet ik nog even, ja, dat is iets heel groots, het overlijden van iemand he. 
Bijzondere baan hebben wij dan. En dat ervaar ik dan, op dat moment ervaar ik dan het meeste roeping, he, van in 
mijn werk. {Ja, dus dat is dan ook echt een persoonlijke betekenis.} Ja. Voor mij heeft het een persoonlijke betekenis. 
Ja. Nou dat is dus eigenlijk de ziekenzegen.

C1: Ja, ja je noemt het nu ziekenzegen.

GV2: Ja, ziekenzalving, ziekenzalving.

C2: Want zou je nog iets kunnen vertellen over, ehm, ja wat die betekenis dan is.

GV3: Ja. Zeker. Ja, voor mij is de betekenis dat je daar op dat moment staat – ik weet niet hoe collega's dat ervaren, 
maar ik ervaar het zo – je staat op dat moment echt als pastor, dus als geestelijke, dus al vertegenwoordiger van, ja, 
waar ik ook in mijn proefschrift over schrijf, als vertegenwoordiger van Christus, van de Kerk. Zo voel ik het zelf. Dat
articuleer ik lang niet altijd even zo krachtig bij de familie, maar ik voel het. Dus voor mij heeft het die betekenis. Ik 
doe dat vanuit die autoriteit, die mij toevertrouwd werd door de kerk. En dat ervaar ik als een bijzonder moment. He 
dus, je bent er dan voor die overledene en voor die kring, maar vooral ook voor de ziel van die persoon die gaat, eh, 
die gaat weg, en zo vind ik het altijd, echt altijd indrukwekkend. Iedere keer. Ik hoop ook dat dat zo blijft. Dat je niet 
denkt van eh, nou even ziekenzalven. Dat lijkt me vreselijk. Dus, eh, je maakt echt iets mee, eh, ik voel me dan de 
representant van, van Christus. En dat is best iets wat voor veel collega's, eh, in het land niet zo gemakkelijk gezegd 
wordt. We praten er te weinig over. Ehm, maar als je het mij zo vraagt, en dat doe je nu, dus daarom geef ik ook 
antwoord, is dat voor mij de diepste betekenis: vertegenwoordigen van Christus en de gemeenschap van de Kerk. 

C3: Ja. En jij bent dan protestants predikant. Eh, dus hoe verhoud je je dan. Nou ja, het ritueel wordt vooral bij 
katholieke, patienten met een katholieke achtergrond, hoe verhoud je je daar dan toe?

GV4: Ja. Ja, dat is een goeie vraag. Nou, ik zeg altijd bij het gesprek wie ik ben, nou dat heb je ook gezien he, nou we 
werken met een team van katholieken, protestanten, he, ik heb nu de dienst. Echt een op de honderd keer zegt 
iemand “Ik wil een priester”. Maar dat is zeldzaam. Maar je hebt ook bij het gesprek gezeten, dus dat kun je je ook wel
voorstellen, je probeert gewoon te zeggen, nou ik doe het me liefde, ik ben een geestelijke, pastor, nou, snappen 
mensen vaak wel. En hoe ik mezelf daartoe verhoud, nou, we hebben in ons eigen dienstboek voor de protestantse 
kerk ook gewoon het ritueel van de zalving, staat daar ook, dus dat doe ik. Maar, ehm, op die manier kan ik me dus 
verhouden. Ik zie het niet als een ritueel dat katholiek is, maar als een ritueel dat christelijk is. Ik vertel soms ook, een
beetje afhankelijk van mensen, ik zeg soms ook wel een beetje zo gekscherend: Ja, wat we nu doen vindt de bisschop 



niet echt geldig, he, maar dan moet je wel weten wat je zegt, dat hangt van de sfeer af he. Maar, eh, ik benadruk 
eigenlijk wie ik ben, wat mijn achtergrond is, zodat men dat weet, en soms zeg ik daar dan dus bij, nou als u met uw 
pastoor daarover wilt praten dan weet u dat, dan kunt u dat zeggen, en eh, ik doe het vanuit mijn, vanuit onze kerk. 
Voor de meeste mensen is het geen probleem, maar om te voorkomen dat ze later bijvoorbeeld horen van een heel 
rechtzinnige pastoor, ooh, maar dat gold niet hoor, uw man is eigenlijk gestorven - die heb je hè - uw man is eigenlijk 
gestorven zonder dat eh waar was he {Ja, ja, ja.} Probeer ik als het ware hun daar al tegen te wapenen. 

C4: Ja. Ja. Nou ja, als je kijkt vanuit de traditie - nou ja, als je kijkt vanuit het Dienstboek van de Protestantse Kerk, 
dan staat er ook dat het, en ook in de katholieke catechismus en zo, dan staat er ook dat het niet alleen persé een 
stervensritueel is, want dat is wel denk ik eigenlijk hoe het vrijwel altijd wordt toegepast. Zie je het ook als een 
stervensritueel of zie je het als... [GV onderbreekt me]

GV5: Eh, nee, nee, in de praktijk is dat eigenlijk hier vrijwel altijd zo, maar het heeft een dubbele betekenis, hè, het 
kan ook ter bemoediging zijn, dat je dat doet. En, na, ik zeg ook wel eens gekscherend als iemand tegen alle 
verwachtingen in geneest, ja dan zeg ik tegen de verpleegkundige, nou heb ik goed gedaan hè! [lachen] Weet je wel, 
daar moeten ze dan wel mee om lachen. Dat is natuurlijk toch ook wel mooi, als iemand toch weer tegen alle 
verwachtingen in herrijst. Wat je af en toe wel meemaakt. T en ik hebben laatst iemand gehad die we beiden kenden, 
T omdat hij persoonlijk op [naam locatie] was en ik omdat hij op de IC lag en dat was een godswonder. Daar hebben 
we allebei voor gebeden, zeggen we dan. Dus dat is mooi, hè.

C5: Ja. Ja. Dus dat is ook een betekenis die je erin ziet, maar in de praktijk... [GV valt in]

GV6: Eh, ik zie in de praktijk dat in echt negenennegentig procent het accent ligt op het einde van het leven. Maar ik 
ben me ervan bewust, hè, dat het ook op een andere manier kan. Een heel enkele keer vraagt iemand dat. Maar ik 
maak dat niet vaak mee. Ik werk hier nu 7 jaar en in die tijd heb ik dat maar zelden meegemaakt. Ja. Maar je hebt wel 
gelijk.

C6: Ja. En, ehm, eigenlijk gaat het meestal of altijd om patiënten met een katholieke achtergrond {Ja, ja.} Gebeurt het 
ook wel eens dat er een andere...

GV7: Ja. Ik heb het wel meegemaakt. Maar, dat gebeurt - laat maar zeggen, ook hier geldt negentig tot vijfennegentig 
procent is katholiek. Ik heb ook wel eens seculiere rituelen meegemaakt. Maar dat zijn dan altijd rituelen die 
voortkomen uit een contact dat je hebt gehad, hè, waarbij iemand... Ik herinner me dat iemand die echt heel erg 
muzikaal was en nu, ja, iets van Bach wilde horen en een gedicht, hebben we dat georganiseerd. Dan stel ik me ook 
niet op als pastor. Ik voel dat zelf wel, hè, dus dat is wel een verschil, maar dat laat ik niet aan hun merken. Dan ben 
ik gewoon iemand die rite de passage doet, met hun. En ik voel bij mezelf, ook nu ben ik pastor, maar zij hebben daar 
geen last van.

C7: Ja. Geen last van.

GV8: [lacht] Nee. Nee. Nee. Nee. 

C8: Ja. Ja. Ja, dus dan, dan doe je ook een stervensritueel, eigenlijk.

GV9: Ja. Ja. Ja. Seculier, hè. Van eh, we moeten afscheid nemen van Wim. Eh, we staan hier in een kring en we zullen 
Wim gedenken. We luisteren naar de muziek waar hij van hield. Zo.

C9: Ja, dus het wisselt een beetje, ook aan de context, of de familie erom vraagt, dan komt er een oproep en als je, ja, 
als je al iemand begeleidt dan stel je dat ook zelf voor.

GV10: Als ik, als ik iemand begeleid, ehm, ja, nou ja, ja: dat hangt van de aard van het contact af hè.

C10: Ja.

GV11: Zeker. Dat is zo. Ja. Dat doe ik. 

C11: En, ja, hoe moet ik dat dan zien. Is het meer dat je zegt van, we hebben dit ritueel, dat zouden we kunnen doen, 
of dat je...

GV12: Ja. Als je nou iemand begeleid en je merkt, hè, dat het gewoon, dat het niet goed gaat, dan heb je vaak met de 
familie ook al heel intensief, vooral met de familie, ook al heel intensieve gesprekken, omdat die persoon zelf weinig 



aanspreekbaar is. En dan zeggen ze... dan breng ik het wel ter sprake, hè, dan zeg ik van nou, eigenlijk is het wel 
duidelijk dat jullie afscheid moeten nemen van je vader, ja, ja, ja, ja, ja, weet je wel. Dan zeg ik, nou, ik heb nog met 
hem gepraat, en ik had het idee dat eh, dat bijvoorbeeld, dat hangt ervan af, hè, maar dan zeg ik bijvoorbeeld dat 
geloof voor hem wel belangrijk was. Hoe zouden jullie dat vinden, hè, om dat te doen? Zoiets, hè. Op die manier 
proberen te doen. En soms geeft iemand het zelf aan, hè, als je nog... eh... Maar toch zijn de meeste keren dat je wordt
opgeroepen, zijn acute situaties waarin je die gelegenheid niet hebt gehad. Hè, wat je nu vraagt, hè.

C12: En dan, ja, zoals je hebt uitgelegd ga je dat dan een beetje exploreren.

GV13: Ja. Zeker.

C13: Hoe zie jij, want dat is natuurlijk soms ook een beetje gissen, maar wat de betekenis is van het ritueel voor de, 
ja, persoon zelf als die er nog, hè, bewust bij is en voor de mensen die om het bed staan? 

GV14: Ik denk dat het, dat het, ehm, voor de persoon zelf, want het gebeurt eigenlijk nooit als een persoon zelf het 
niet wil of als een persoon niet meer aanspreekbaar is gebeurt het nooit als mensen niet denken dat die persoon het 
zou willen. Dus, voor die persoon zelf die het aangaat heeft het denk ik een enorme betekenis omdat het iets is wat bij
zijn of haar leven hoort, hè, die vragen dat niet voor niks. Of, als er ook wel eens mensen zeggen, nou, ik heb zelf niet 
veel ermee, maar voor vader was het zo belangrijk, dan weet je, dit gaat voor deze persoon echt wel ergens over. 
Want ik heb ook al echt vaak meegemaakt dat mensen die heel ver heen waren, vorige week nog iemand van 
negenentachtig, die was eigenlijk al helemaal van de wereld, ik kom daar, ik stel me aan hem voor en hij, op moment 
dat ik de zalving doe, [maakt soort kreunend geluid] weet je wel, dus echt, dat hij dus echt dat hoort en voelt, en hier, 
dat was eigenlijk helemaal bijzonder, die man die stierf een minuut nadat ik klaar was.

C14: O ja. Ja.

GV15: Ja, heel heftig. Ontroerend ook. Maar het had dus echt een betekenis. Voor de mensen die eromheen staan 
wisselt het natuurlijk, hè. Het heeft soms voor mensen een betekenis die ze intrinsiek ook kunnen meemaken, hè, dat 
is dan op basis van hun eigen levensovertuiging. Maar soms is het ook echt puur dienstverlening aan hun vader of 
moeder. Waarbij ze dan denken, nou, wat doet die man allemaal, hè, maar wat ze er dan aan beleven is dan denk ik 
toch wel een moment, nou, dat doe ik ook altijd in dat nagesprekje, waarvan ze denken, dit heeft wel bij vader gepast 
en eh, ik hoor eigenlijk nooit iemand die het zelf het geen indruk maakt, want, ja je bent er zelf bij geweest, het maakt
toch een bepaalde indruk, {Ja, ja, absoluut.} hoe je ook in het leven staat. Dus, ik denk dat het iedereen wel raakt, 
maar dat de manier waarop mensen er naar kijken verschilt. Voor sommigen zal dat zijn: er is gedaan wat vader had 
gewild, voor anderen zal dat meer zijn, die hebben er ook zelf is mee beleefd.

C15: Ja. En wat is dat dan?

GV16: Dat, dat is dat eh, dat kan bijvoorbeeld zijn dat voor mensen, dat ze ervaren, hier was ook God aanwezig, en 
dat is troostend, ook voor mij, als nabestaande, dat ik heb ervaren dat niet alleen de pastor, maar met die pastor was 
ook God, eh God hier bij ons, dat heeft mij geholpen... of, eh, meer seculier, dat mensen het, eh die rite de passage, dat
ze, je geeft vorm en taal aan afscheid, en dat doe je wel in taal die niet de hunne is, maar de geloofstaal van degene die
het aangaat, maar dat het toch hun raakt, omdat het een ritueel is wat hun ook helpt om het moment van overlijden 
te markeren. Dus dat gebeurt ook. En dat gaat toch denk ik ook vrij diep bij de meeste, bij alle mensen. Ik kan me 
eigenlijk niet voorstellen - ik heb dat nog nooit meegemaakt - zou jij het je kunnen voorstellen dat iemand daarbij, 
dat daar iemand staat die gewoon dat zo staat te bekijken, hè, [kijkt naar pols] “Zijn we al klaar?” Ik kan het me niet 
voorstellen. {Nee.} Nee, dus, [grinnikt] goed, ja, zelfs van de meest geharde seculier kan ik me dat niet voorstellen. 
Nee, maar goed, misschien komt ‘ie nog. 

C16: Nou, in principe als je een ziekenzalving hebt heb je een handoplegging en een zalving en een gebed. Ehm, is dat
ook wat je eigenlijk altijd doet?

GV17: Nou, wat ik je vertelde hè, ik heb altijd een gebed, persoonlijk. 

C17: Ja, je begint eigenlijk met een gebed.

GV18: Je begint met een gebed, dankgebed voor het leven, eh, ik gebruik iets uit dit boekje, Wachtwoorden in de 
nacht, of iemand, iets wat iemand aanreikt. Ehm, ik doe, ik zegen de persoon, leg de handen op, klopt. Ik geef ruimte 
aan anderen om iets te vertellen en ik doe de zalving met olie. Ja, dat is eigenlijk zoals ik het aanpak. Soms ook het 



Onze Vader. Dat heb ik geloof ik bij jou niet gedaan. Het is ook een beetje zoals ik het aanvoel.

C18: Ja. Ja. Dus dat doe je niet altijd standaard.

GV19: Nee. Sommige collega’s wel. Die doen dat standaard, en ik, ik eh, ja, je bent erbij geweest, ik laat het altijd een 
beetje, ja, afhangen van, hoe voel ik het aan. 

[...]

C19: Ja, er zijn eigenlijk drie spanningsverhoudingen waar ik ook nog een beetje naar wil kijken en dat is... 
continuïteit versus discontinuïteit, als je kijkt naar het ritueel en wat dat voor mensen betekent of wat dat voor jou 
betekent, eh, ja, zie je daar dan iets van continuïteit in of ook iets van...  het is natuurlijk een afscheid...

GV20: Ja, ja, nou je markeert natuurlijk eigenlijk de discontinuïteit: je gaat over naar een andere sfeer. Maar voor mij 
is het ook een hele mooie, ik voel me in een traditie staan, hè, dat is de continuïteit. Dus eigenlijk spelen beide een rol,
hè. Ik ben een schakel in een hele, enorm lange traditie, waarin ik dit mag doen. Iets wat al duizenden jaren voor mij 
door pastores. En de discontinuïteit is dat nu dit leven overgaat, hè, maar juist de geborgenheid van dat moment van 
discontinuïteit en overgang in die continue stroom vind ik heel prachtig.

C20: Ja, dat je juist in die onderbreking, dat je die inkapselt.

GV21: Ja, die wordt opgenomen in, toch in de, nou ja, uiteindelijk in de aanwezigheid van God, zoals ik het zelf beleef,
en die hebben wij in de traditie geprobeerd al duizenden jaren vorm te geven en die continuïteit, daar gaat dit leven 
die nu discontinu is, hè, gaat daarin op, hè, dat vind ik mooi. Dus beiden verhouden zich voor mij op die manier.

C21: Ja. Dan heb ik nog twee. Het individueel versus het collectief.

GV22: Ja. Nou ja, dat gaf ik eigenlijk ook al aan hè. Het individuele, daarbij richt ik me heel erg op die persoon zelf, ik 
spreek die met de voornaam aan, vraag altijd de voornaam, zeg ook “ik ben er... ik ben Richart”, ik stel me voor, ook 
als die comateus is, dat is het individuele, ik ben er voor die persoon. En het collectief is, dat speelt zich af op twee 
niveaus, hè, dat je een collectiviteit hebt van de groep waarmee je dan verbonden bent rondom het bed, dat is een 
collectief. Collectieve beleving ook zeker, ook voor mijzelf. En ik beleef daar ook nog aan, de collectiviteit van de 
grote traditie, de wereldkerk en het opgenomen zijn in het bezield verband van God. Dus dat zijn dingen zoals ik het 
dan zelf beleef.

C22: Kun je nog toelichten wat je bedoelt met “bezield verband van God”?

GV23: Ja. Ik geloof dat deze aarde, dat dat de schepping van God is en dat mensen die hier leven, ja, die worden 
geboren en die keren ook weer terug naar God. Dus ik zie dat als een, ja, een bezield verband vind ik daar een mooi 
woord voor. De aarde staat niet los van religie, maar is ermee doordrenkt. De aarde is van God. De hemel ook. Het 
geheel. Ik kijk niet naar de natuur of mijn medemens zonder ook de blik van wij zijn allemaal een vonk van God. 

C23: Ja, dus in het ritueel komt dat... [word onderbroken]

GV24: In het ritueel articuleer je het natuurlijk. En dat is eigenlijk wat ik voel. 

C24: Dan heb ik nog twee mooie woorden: immanentie versus transcendentie.

GV25: Ja, nou ja, dat is natuurlijk... daar hebben we het feitelijk ook al over gehad, kijk, die transcendente factor is 
denk ik bij elke persoon waarvoor je geroepen wordt aan de orde, want ofwel die persoon wil het zelf ofwel men 
beseft, dit is belangrijk voor moeder of vader. Dus dat is, die transcendentie is, daar heeft men mee geleefd, op de een 
of andere wijze, anders zou je daar niet staan. Die immanentie die er natuurlijk ook, bij die mensen die dat godsgeloof
niet kunnen delen, maar daarvan zei ik al dat ik er ook van overtuigt ben dat die het, er iets aan beleven, niet op een 
transcendente wijze, maar wel de kracht van die rite de passage, dat ze dat voelen, dat ze voelen dit is een manier om 
te articuleren, te markeren, hè. Dus het immanente, het ritueel heeft ook een functie als immanent gebeuren... Die 
markering vorm te geven, maar voor mij is dat niet de kern van het ritueel. Voor mij zit de kern in het transcendente. 
Voor mij persoonlijk, hè. Dus dat vind ik een mooie tweeslag, dat het immanente, heb ik vaak gezien bij mensen, dat 
ze zeggen, nou ik heb zelf niet zoveel met geloof, maar u heeft het heel goed gedaan voor vader, zo zou hij het wel 
gewild hebben. En dan vraag ik ook wel eens, hoe vond je het zelf, en dan, nou ja, ik vond het wel mooi, ik kon ook 



wat zeggen, zo, dus, je hebt, dat is het immanente hè?

C25: Ja. Dus voor jou is het iets transcendents, maar tegelijkertijd is er die ruimte, of het ritueel biedt ook ruimte voor
een immanente beleving.

GV26: Ja. Biedt zeker ruimte daarvoor. Ja.

- einde opname -

Interview 2

- start opname -

C1: De ziekenzalving. Er zijn drie dingen waarover ik het wil hebben met je. Allereerst de verhouding tot de 
traditionele betekenis van de ziekenzalving. En dan hoe je kijkt naar het ritueel zelf: wat betekent het; wat doet het. 
En jouw rol als geestelijk verzorger, dus hoe je je daar zelf eigenlijk toe verhoudt. Welke rol je dan neemt, als je zo’n 
ritueel uitvoert. Dus misschien met dat eerste beginnen. Kun je iets vertellen hoe je daarnaar kijkt? 

GV1: Nou, ik kijk er... kijk het is mij overgeleverd als katholiek ritueel, zeg maar, toen ik als geestelijk verzorger ging 
werken. Maar al gauw kwam ik erachter dat het dat eigenlijk in essentie helemaal niet is. Het is een ritueel dat in de 
brief van Jakobus wordt aanbevolen en beschreven. Dus ik beroep mij, als het erover gaat ook eerder daarop. Ik lees 
ook bij een ziekenzalving altijd dan die kleine tekst uit Jakobus, veel meer dan op de traditie van de katholieke kerk. 
Ook natuurlijk omdat ik zelf helemaal niet katholiek ben, maar ik vind het ook heel mooi dat het een ritueel is dat al 
in de Schrift zelf wordt beschreven en aanbevolen, dus daar, vind ik eigenlijk dat ik dat doe. Dat ik doe wat Jakobus 
heeft aanbevolen. En eh, natuurlijk is de bedding die het ritueel heeft gekregen in de traditie wel vooral via de 
katholieke tak gegaan. Dus we gebruiken hier ook olie van de bisschop, bijvoorbeeld. Maar in mijn vorige ziekenhuis 
daar deden we het anders. Daar hadden we ook wel olie van de bisschop, maar die vermengden we dan altijd met 
eigen olie en dan op paasmorgen gingen we die combi, die mix gingen we dan zegenen als de nieuwe olie voor het 
nieuwe jaar. Dus we probeerden dat hele katholieke er wat af te halen. Het bleef er natuurlijk wel in zitten, maar we 
wilden graag een oecumenische olie hebben, dus we deden er ook nog wat protestantse olie bij, zeg maar. {Om een 
beetje te vermengen of te verdunnen.} Ja. Ja. Om echt dichter bij dat oorspronkelijke ook te komen. Ja, hè, dus toen in 
het begin was de katholieke kerk er nog niet en de protestantse nog helemaal niet. Toen was er gewoon nog één 
gemeenschap. Dus daar hecht ik aan, dat we daar naar teruggaan.

C2: Ja. En als je dan kijkt naar de betekenis - wat is die dan volgens jou?

GV2: Ja. De betekenis is - het gaat er denk ik vooral om dat de zieke die het betreft steun en kracht en troost ontvangt
door dat ritueel. Innerlijke rust, vrede, dat soort dingen. Volgens mij is het daarvoor bedoeld. Eh, en, eh, dat is ook 
mijn verlangen, dat dat zal gebeuren.

C3: Ja, want er zijn natuurlijk verschillende traditionele betekenissen die er aan zijn. Het wordt nu veel als 
stervensritueel gebruikt, maar ook eh, als, ehm, sommige mensen zien het meer toch als, met hoop op genezing, ehm, 
hoe eh...

GV3: Ja, dat kom ik zelf niet zo vaak tegen, dat men het wil met hoop op genezing. Wel dat men het niet alleen voor 
het sterven doet, maar bijvoorbeeld ook voor een grote operatie, omdat men bang is, ja, er niet doorheen te komen 
ofzo, dus dan, ja dan weet ik eigenlijk niet goed of men het doet zodat het maar gebeurd is voor het geval men er niet 
doorheen komt of dat men het doet in de hoop dat men door de ziekenzalving een grotere kans heeft er juist wel 
doorheen te komen. Dat weet ik dan eigenlijk niet zo. Zo in het algemeen, dat is dan misschien verschillend. Maar 
mijn ervaring is ook, ik doe het het vaakste als mensen stervende zijn, zeg maar. Ja. Ja. 

C4:Ja. En voor jou is het vooral troost.

GV4: Ja. Ik weet dan ook wel, in de de katholieke traditie heeft het ook heel erg gekregen iets van de biecht en de 
vergeving van zonden, zodat je het maar het beste zo snel mogelijk voor de, of zo kort mogelijk voor de dood kon 
doen, zodat je niet de kans hebt nog een zonde te begaan. Eh, ik denk eigenlijk niet zo, dat het daarover gaat. Ja, 
volgens mij staat dat helemaal niet in Jakobus. Het gaat helemaal niet over zonde, het gaat over heling, hè, of 
opstanding, zeg maar, heling in elk geval. Over die andere aspecten gaat het. Ja, dus dat is het voor mij vooral. En 
natuurlijk, in het liturgietje wat ik doe, daar is wel een gebed, een dankgebed voor al het goede dat is geweest en een 



gebed om vergeving van wat niet goed is geweest, en een eh, ja, dus dat is er natuurlijk wel, maar ik vind, dat is een 
element; dat is niet de hoofdmoot, wat mij betreft. Wat mij betreft; ik weet natuurlijk niet hoe de ander dat 
percipiëert.

C5: Nee, natuurlijk. Hoe dat voor een patiënt of voor een, iemand die daar omheen staat kan dat anders zijn. Ja. Als 
we dan kijken naar hoe het ritueel er eigenlijk uitziet en wat daar dan, van die verschillende dingen die je doet dan de
betekenis van is, is het misschien handig als je eerst vertelt hoe je het dan eigenlijk überhaupt aanpakt, want dat kan 
natuurlijk ook weer afwijken van wat ik hier heb staan. Kun je daar iets over vertellen?

GV5: Ja, nou, ik begin wel even kort met een klein gesprekje met de familie. Niet al te uitgebreid, want ik heb, dat 
deed ik eerst wel, ging ik eerst heel uitgebreide gesprekken houden, maar ik heb gemerkt dat mensen daar over het 
algemeen niet op zitten te wachten, dat ze willen dat je het ritueel doet. En niet dat je een gesprek met ze komt 
voeren. Een enkeling die dat wel wil, dat heb ik ook wel eens gehad, die zegt dat ook dan duidelijk: we willen eerst 
graag hier over nog praten. Meestal is mijn indruk dat men dat niet wil, dat men wil dat je het ritueel doet. Maar ik 
vraag ook altijd wel eerst even, wat is er gebeurt, wie is de stervende, wilt u wat over hem vertellen. Meestal kan de 
stervende zelf niet meer praten, een enkele keer wel, meestal niet. Dus dan ben je aangewezen op de omstanders. Eh, 
dus dat doe ik eerst even, even vragen, is er iemand die iets wil zeggen ook, voordat we gaan beginnen. Sommigen 
doen dat - anderen niet. Ehm, nou, ik begin met een klein spreukje van, we zijn hier bij elkaar in de naam van God, 
hè, zo, zo’n soort introductiestukje, en ehm, dan ga ik eerst beginnen met te danken voor al het goede dat er is 
geweest, wat ik zo heb opgepikt uit het verhaal, eh, en te vragen voor vergeving voor wat niet goed is geweest, ehm, 
een gebed om vrede voor iedereen, eh, en dan heb je zo’n stukje van, nou ja, moge de Eeuwige God onze zonden 
vergeven en ons geleiden tot het eeuwige leven, en dan soms zeggen mensen “amen”. Ehm, en dan ga ik een stukje uit
de Bijbel lezen, meestal een stukje uit Psalm 139, maar dan in de vertaling, hmm, parafrase van Johanna Klink, die is 
veel, is hele gewone taal, ook een beetje, ja, een beetje dichterbij, zeg maar. Dat hele gedragene dat is er wat af, maar 
ik vind het een mooie parafrase, die volgens mij voor iedereen toegankelijk is - ook voor wie verder niks heeft met die
bijbeltekst, Psalm 139. Soms doe ik Psalm 23. Dat kan ook, maar ik ben wel erg gehecht aan die van 139, omdat daar 
bijvoorbeeld ook een tekst in staat van eh, “zelfs in de dood zijn wij nog bij u, houdt uw hand ons vast”. Nou, dat vind
ik een heel relevant, ja, heel relevante gedachte voor het moment waarop we dan zijn. Ehm, en u heeft mij geweven in
de schoot van mijn moeder, nog voor mijn vader en mijn moeder wisten van mijn bestaan heeft u mij gekend, of zo, 
dat vind ik, dat is echt het ultieme begin, terwijl nu staan we dan aan het ultieme einde, dat vind ik zo’n mooie 
inclusio. “En ik weet niet wat mijn toekomst is, maar u God, u weet wat komt”, of zoiets, dat vind ik een heel mooie, 
voor het moment vind ik dat heel mooi. Dus dat doe ik dan, en dan zeg ik, nou, en nu gaan we over tot het zalven en 
zegenen. Dus dan lees ik een stukje uit Jakobus, hè, we bedenken dit niet zelf, maar Jakobus heeft dit al geschreven, 
dus wij staan in een lange traditie. Het is niet dat ik dit zelf sta te bedenken of iets leuks heb, nee wij maken deel uit 
van een traditie en daarom doen wij dit. Daarom gebruik ik ook een boekje. Ik kan het best uit mijn hoofd, maar ik 
gebruik dat boekje om te laten zien, nee, dit is iets officeels - er zijn boekjes van. Hè, daar horen wij bij - u ook. En 
meestal is men een beetje randkerkelijk geworden of er een beetje over de rand heen gehoepeld - geeft niks: wie wil, 
hoort erbij, zeg maar, en daar is dat boekje ook voor.

C6: En deel je het boekje dan ook uit, of....

GV6: Nee. Het is mijn mapje.

C7: Dat is jouw mapje, dat is niet iets...

GV7: Dat is niet iets voor hun. Nee. Ehm, nou, dan ga ik zalven. Met de olie van de bisschop. En ik zeg van tevoren, 
iedereen die de, eh, stervende wil zalven is uitgenodigd dat te doen, u kan er iets bij zeggen of niet, wat u wil, of u wil
misschien een groet doen aan de overledene zonder de olie, dat kan natuurlijk ook, dan hebt u een moment van 
afscheid voor uzelf. Ook prima. Eh, nou, meestal maken mensen daar wel gebruik van.

C8: Ook dat ze zelf zalven.

GV8: Ja. Ook dat ze zelf zalven. Ja. Eigenlijk is dat het meest aangrijpende moment daar ook voor mensen. Dan 
komen er vaak veel emoties ook los. Dat lijkt me ook van belang. Ehm, nou als dat gebeurt is dan eh, gaan we, nou eh,
doe ik nog en gebed voor de stervende, dus van zeg ik, nou ja, nu wij hem zo samen hebben gezalfd eh, vertrouwen 
wij hem aan u toe voor straks wanneer het leven hem verlaat, ontvang hem bij u in het licht, daar waar het goed is, 
waar vrede is en vreugde, geen pijn en verdriet. En we bidden voor degenen die achterblijven, vrouw, kinderen, nou 



ja, enzovoort. Voorbede voor degenen die achterblijven in hun verdriet. En eh, dan het Onze Vader. Dan doe ik ook 
het Wees Gegroet. Het Wees Gegroet deed ik eerst nooit. Dat vind ik echt een beetje, ja, daar zitten allemaal 
elementen in die je, die echt niet deugen, naar mijn oordeel, hè, Maria is geen voorspraak voor ons, wij hebben de 
Geest en verder niets. Ehm, maar goed, ik heb wel gemerkt, katholieken hechten daar heel erg aan. En wat ik wel 
aardig daarvan vind is dat het ook zegt, gebed aan Maria, bid nu voor ons, nu en in het uur van onze dood. We 
kunnen het niet vaak genoeg zeggen dat de dood aanstaande is. Dat helpt, denk ik, denk ik. Dus, ehm, dat dat dan 
daar ook nog eens langskomt - in de psalm zeggen we het al en dan zeggen we het daar nog eens, eh, dat we goed 
weten waar we mee bezig zijn. Dat we het kunnen zeggen, dat lijkt me allemaal heel belangrijk. Dus, eh, omdat ik heb
gemerkt dat het een dierbaar gebed is voor veel katholieken, doe ik dat tegenwoordig ook. 

C9: Ja. Dus eigenlijk een beetje pragmatisch, maar het komt ook mooi uit dat daar die dood nog een keer...

GV9: Ja, dat komt mooi uit. Dat verzacht het voor mij enigszins. En daarom kan ik het ook doen. En ehm, bidden tot 
Maria, ja dat is mij echt vreemd, daarom vind ik het heel wonderlijk om dat te doen, maar goed. Nou ja, hopelijk let 
de Eeuwig even niet op. Dat we dat gauw even doen. En dan, ehm, dan daarna ga ik, ehm, de stervende nog de zegen 
geven. Ehm, en daarna doe ik zo’n soort algemene zegen, voor allen, en dan is het klaar. Wat ik vaak ook doe...

C10: En dat doe je dan met een handoplegging?

GV10: Bij de stervende wel, en bij de anderen niet.

C11: Dat doe je eigenlijk aan het einde, na de zalving en na het gebed.

GV11: Na het gebed, ja, als een soort slotzegen over de stervende. En dan doe ik altijd van, eh, “De Here zegene u en 
hij behoede u, de Heer doe zijn aangezicht over u lichten” Die hele klassieke, eh, abrahamitische zegen, zoals die heet.
En dan zeg ik verder tegen allen, moge God bij ons zijn, nu en in de tijd die komt, of zo. Of, mede door deze zalving, 
zoiets. Ja, zo’n kort slotspreukje, en dan is het klaar. Wat ik wel vaak probeer te doen is kaarsjes aan te steken. Want 
ik maak ook zo’n tafeltje klaar, hè, met een crucifix en een icoon en de olie en dan bij voorkeur ook twee kaarsjes. 
Soms kunnen die worden aangestoken, dat doe ik dan in het begin ook, het licht van Christus, het licht waaraan wij 
Piet aan toevertrouwen. Eh, die kaarsjes laat ik dan na afloop eh, dan blaas ik ze uit en dan laat ik ze ook voor de 
familie achter. Dan kunnen ze ze nog eens aansteken. Als ze dat willen. Meestal kan het niet. Soms heb je dan van die 
kunstkaarsjes. Soms ook niet. Eh ja, dan gaat het zonder kaarsjes. Maar ik maak wel altijd zo’n tafeltje, met een wit 
kleedje erop en die attribuutjes.

C12: En heb je dan vaste attributen?

GV12: Ja.

C13: Twee kaarsjes dus en...

GV13: Ja. Altijd de crucifix. Altijd het icoon. Altijd de olie. Ja, dat is allemaal beschikbaar in de koffer die we hebben. 
En dan kaarsjes.

C14: Nou, wat ik eigenlijk van je begrijp, je hebt een vrij duidelijk ritueel dat je altijd zo uitvoert?

GV14: Eh, meestal...

C15: Pas je het nog wel eens aan...

GV15: ...maar ik pas het aan als er bijvoorbeeld heel veel haast bij is. Bijvoorbeeld de ander is bijvoorbeeld al bezig 
dood te gaan, ja dan doe ik een enkel ding, maar ja, dat kan gebeuren. Over het algemeen doe ik het wel, het hele 
ritueel. Ja, ik doe een enkele keer, doe ik bijvoorbeeld een andere tekst, ik herinner me, er zijn ook wel eens mensen 
die zijn dan helemaal niet zo katholiek, die willen eigenlijk willen ze het niet, maar toch ook weer wel, maar dan heel 
dun. Dan ga ik iets uit Prediker lezen. Bijvoorbeeld, “er is een tijd voor alle dingen, om te dansen, en om te huilen”, 
weet je, dan heb je dat gedicht. Dat vind ik een heel, dat is eigenlijk een heel algemeen menselijk gedicht, dat is 
eigenlijk niet speciaal christelijk, of zo. Eh, dat is het dan. En het staat toch in de Bijbel, dus het, de lijn is dan heel 
dun, maar hij is er wel, maar ze hebben er geen last van, nou, dan doe ik dat zeg maar. 

C16: Ja. Precies. En de rest van het ritueel dan?

GV16: Dat doe ik dan ook, maar, eh, misschien iets minder uitgebreid. Maar ik doe het wel. Ja, ik denk, het ritueel in 



zichzelf heeft waarde en werking. Dat wil ik ze niet onthouden, dus dat ga ik wel doen. Maar, bijvoorbeeld, ik 
herinner me ook een situatie, dat ze ook echt eigenlijk, ze wilden wel iets, maar eigenlijk niet. Nou, toen heb ik alleen 
een zegen gegeven. Kijk, je wil ook niet als mensen er eigenlijk zoveel afstand willen houden, dan wil je niet daar full-
fledged overheen gaan. Dan wil je aanpassen aan wat zij willen. Dus een enkele keer doe ik gewoon alleen een zegen, 
bijvoorbeeld. Als dat, als ik denk, van nou ja, meer moet het niet wezen voor hun, dan doe ik dat. 

C17: Ja. En als we kijken naar de betekenis of naar het effect van die verschillende dingen die je doet. Ehm, dus de 
zalving, dan zeg je, dat roept ook emoties op bij mensen.

GV17: Ja. Dat kanaliseert emoties, hè, want we hebben dat ritueel. Dat roept emoties op en het kanaliseert ze. Want 
het is, dan is er plaats voor de emoties. En dan daarna gaan we weer bidden. En dan is het weer even voorbij, zeg 
maar.

C18: En wat is de betekenis van het symbool, van die zalving?

GV18: Ja. In de zalving wordt de nabijheid van God uitgedrukt. Ja. Dat is de nabijheid van God eigenlijk, die in die 
zalving eh, ja de Geest. Ja, dat. En het heeft natuurlijk ook het menselijke aspect van heling. Ja, vroeger, zalf was 
natuurlijk helend, ja, nu hebben we medicijnen, vroeger deden ze zalf. 

C19: Goten ze olie in wonden.

GV19: Ja. Ja, dat zit eraan. Ehm, ja, het heeft ook iets van, dat is vooral merk je dat heel duidelijk bij, op de 
kinderafdeling, bij baby’s, of ook wel eens bij geaborteerde, geaborteerde kindjes, zeg maar, dat het ook, dan is die 
olie, dat is dan ook een soort teken van eerbied voor het lichaampje.

C20: Ja.

GV20: Zoiets. Eh. Ja, dat is het. Het is, het verbeeld denk ik de Geest van God. Ja. Dat. 

C21: Ja. En die handoplegging.

GV21: Ja, de zegen. Zeg maar het goede de ander toewensen, bidden. Ja. Ja.

C22: Als je kijkt naar de betekenis van het ritueel dan zijn er natuurlijk drie, of dan kun je drie dingen of drie groepen
onderscheiden. Je hebt de stervende zelf, eh, nou ja de mensen die om het bed staan en natuurlijk ook de traditie waar
het zich toe verhoudt. Zou je dat toe kunnen lichten, hoe je dat ziet, die betekenis? Dus wat betekent het voor de 
stervende?

GV22: Ja. Mijn indruk is dat het voor de stervende betekent van nu kan ik gaan, nu zijn alle dingen gedaan. Ehm, nu 
is het goed, of zo. Het helpt, het helpt om de overgang te maken. Want de stervende moet een overgang maken en dat
is een grote en moeilijke overgang voor sommigen. Dan helpt een ritueel. Dus dat is volgens mij wat het voor de 
stervende doet. Sommige mensen hebben er duidelijk op liggen wachten. Want dan direct daarna sterven ze 
bijvoorbeeld. Dat kan gebeuren soms. Dan denk je van, ze wilden dit en nou is het klaar. Ehm, voor de omstanders 
denk ik dat het ook helpt om de stervende los te laten. Dat is ook moeilijk en dan helpt ook een ritueel. En vaak in dat
moment dat ze zelf de ander gaan zalven of, of een groet uitspreken, dan zeggen ze ook vaak van “ga nu maar, het is 
goed” of “wij redden ons” eh “bedankt”  - van die afscheidswoorden. Nou, daar is het ook eigenlijk echt voor, om, ja, 
dat ze dat kunnen doen en dan hebben ze dat gezegd, dat helpt om het los te laten. Daar is het ritueel voor. En al die 
dingen die we doen, teksten die we lezen, dat is allemaal al loslaten. Ja. Dat is voor de omstanders. De traditie, ja dat 
is een bron van rijke rituelen. Ja. Die eh, ja, en de bedding voor ons allemaal om in te gaan, zeg maar. En ook degene 
die, kijk, meestal is het zo tegenwoordig, dat het mensen zijn die toch een beetje op afstand staan, die een vrij losse 
band hebben met de traditie, maar het leuke vind ik wel, het mooie ook, dat op zo’n moment, dan kunnen ze zich daar
toch aan laven, zeg maar. 

C23: Dat is duidelijk denk ik. Dan zijn er drie spanningsverhoudingen die, nou ja, kunnen spelen bij dit ritueel. Ehm, 
en daar was ik benieuwd naar of je daar ideeën over hebt. Het zijn dan woorden die een beetje, hopelijk iets 
oproepen. Eh, als ik kijk naar continuïteit en discontinuïteit, als dat als spanningsverhouding bij dit ritueel, kun je 
daar iets over zeggen?

GV23: Nou waar denk je dan aan? Continuïteit of discontinuïteit...



C24: Nou ja, dat is natuurlijk, te maken kan hebben dat iemand zijn leven eindigt, dat kan te maken met 
discontinuïteit, is dat een ja, je zou kunnen zeggen, dat is een belangrijk woord, eigenlijk, dat bij dit ritueel past.

GV24: Er treedt een breuk op, zeg maar, ja.

C25: Maar misschien zeg je ook wel, ja, er is juist continuïteit in dit ritueel, of dat biedt het...

GV25: Ja. O ja. Ja, ik zou zeggen, het is er allebei. Die discontinuïteit zit er natuurlijk in dat het leven afgebroken 
raakt. De continuïteit is dat wij denken, eh, of geloven of hopen dat er over de grens van de dood heen toch handen 
zijn die je dan op zullen vangen. Dat er iets is. Dat het niet helemaal niets is zeg maar. Dat er een soort van 
continuïteit is. Hoe die is enzo, dat weet ik natuurlijk allemaal ook niet, maar dat er over de grens van de dood heen 
dat eh, dat de goede God daar op de een of andere manier is, dat is wel mijn hoop. Ja. 

C26: Ja. En als je daar naar kijkt, zeg je dan, de ene keer dat je zo’n ziekenzalvingsritueel doet, heb je dan het gevoel 
dat er meer iets van continuïteit wordt benadrukt en de andere keer iets meer, dat het meer iets van discontinuïteit 
heeft, of is dat eigenlijk...

GV26: Ja, kijk, als het heel tragisch is. Bijvoorbeeld, iemand is erg jong of plotsklaps of ehm, nou ja, er kunnen allerlei
redenen zijn waarom het als tragisch wordt aangevu... dan is dat aspect van eh, van discontinuïteit natuurlijk meer op
de voorgrond. En dan probeer je ook meer ruimte te scheppen voor het verdriet en de woede, dan dat je zo zegt, ja 
kijk dat, ja, dat je zo de nadruk gaat leggen op eh, de dood is het einde niet. Nee, de ervaring is dan juist dat de dood 
wel heel erg het einde wel is. Eh, als iemand vijfennegentig is en vol verlangen uitziet naar eh, ontmoeting met de 
Schepper, ja dan, dan heb je dat, dan is het heel anders. Bijvoorbeeld, hè. Ja. Veel mensen hebben ook het, eh, de 
verwachting dat ze eh, Mien en Piet weer zullen zien, zeg maar, hè. Ja, dan heb je veel meer dat gevoel van 
continuïteit. Ja. Ja.

C27: En dat hangt dus af van de stervende, maar ook van de mensen die om het bed...

GV27: Ja, van de setting. Ja. Ja.

C28: Ja, inderdaad en of het dan opeens heel opeens gebeurt of dat het eh aan ziet komen. Ja. En: individueel versus 
collectief, kun je daar iets over zeggen?

GV28: Ja. Het is voor, een ritueel is eigenlijk niet zoiets individueels, het is heel erg iets collectiefs, vind ik. Ehm, ja, 
kijk, het ligt er natuurlijk wel een beetje aan, over het algemeen is er familie bij, of zelfs heeft de familie het gevraagd.
En dan kan het nog zo zijn dat ze zeggen, “nou van ons hoeft het eigenlijk niet, hoor, maar mijn vader...” Eh, maar dan
toch zijn we er met elkaar, en dan zeg ik “wil je er dan wel bij zijn?” “Ja, dat wel”, okee. Dus dan is er toch een soort 
collectief. Dus dat heeft een ander karakter dan wanneer mensen zeggen “O, wat ontzettend fijn dat u er bent” en “we
gaan bidden” enzo, hè, dan heb je weer een ander soort collectief, maar je kan ook een beetje een licht collectief 
hebben. Ja, individueel... soms heb ik wel een beetje een individueel gevoel, als het heel erg is van “nou, voor ons 
hoeft het niet hoor, maar, nou ja, doe het maar”. Eh, en dan stelt men zich, dan wordt het wel heel erg ik, zeg maar, die
het moet doen. En dan stelt men zich zo ver mogelijk af, op van het bed af. Zo om heel duidelijk te maken: wij horen 
hier niet bij - als het aan ons lag gebeurde het niet. Dat heb je soms ook, maar ja, vader... Ehm, ja dan wordt, dan 
moet ik zelf veel dragen, zeg maar, in het ritueel. Dat is niet fijn, ehm, omdat, het ritueel is niet iets individueels. 
Vooral als de ander dan ook nog buiten westen is, zeg maar, ja dan ben ik wel erg alleen. Ja. Dus dat is nooit zo fijn. 
En dan, ja dan voel ik me ook erg bekeken, want zij staan te wachten tot het klaar is, ja, en dan ben ik een soort 
toneelspeler, en zij zijn de toeschouwers, zeg maar, hè. Dat is onaangenaam. Dan heb je echt dat individuele. Maar dat
is niet zo vaak. Meestal is er toch wel een soort van, hoe dun ook, een soort van collectief. Ja. 

C29: Ja. Precies. Okee. Dan heb ik nog een spanningsverhouding: immanentie versus transcendentie. Ja, dus je kunt 
natuurlijk zeggen van, ehm, het is een stervensritueel, het helpt mensen om afscheid te nemen, dat zou een beetje 
immanent kunnen zijn. Of transcendentie, dat je meer nadruk legt op de, ehm, nou, hè, transcendente werkelijkheid. 
Eh, zie je die spanningsverhouding ook?

GV29: Nou, ik zou zeggen, het is er de hele tijd allebei. Ja. Ehm, kijk, we doen dat ritueel omdat er toch een besef is 
dat er iets is tussen hemel en aarde, want anders, als je dat niet denkt hoef je het niet te doen, hè, we gaan bidden, we 
gaan uit de Bijbel lezen, we doen die rituelen. Dat is allemaal, dat gaat toch over de andere werkelijkheid, zeg maar. 
Eh, dus je zou zeggen, dat is allemaal verbonden met dat transcendente. Maar we doen het omdat iemand zo dadelijk 



de laatste adem uit gaat blazen. Ja. Ja, het zit er allebei... ik vind het niet een spanningsveld; ik vind dat het 
voortduren door elkaar heen zit. Ja.

C30: Ja. Okee. Heel duidelijk. Ja. Als je kijkt naar je eigen rol als geestelijk verzorger, heb je natuurlijk al iets over 
gezegd, dat je, dat je niet wil dat het een toneelstukje is, dat je het met mensen doet, dat je in een traditie staat, dat je 
teruggaat op eh, de brief van Jakobus is het toch? Ehm. Ja, hoe eh, als je dan kijkt naar je rol, als we dat in eh, eh, ja 
termen van kerygmatisch, therapeutisch, hermeneutisch zouden gieten...

GV30: Ja, kijk dat kerygmatische zit er natuurlijk heel erg in, want je, ja, kijk ik zeg natuurlijk niet, uw zonden zijn 
vergeven, dat doen we niet, maar, ik bid wel vol vertrouwen dat er vergeving zal zijn, zeg maar, dat wel. En, eh, en ik 
zeg ook we vertrouwen hem nu toe aan het Licht, zoiets. Eh, dat vind ik allemaal kerygmatisch. Ja. En dat, ja dan lees 
ik uit de Bijbel. Ik zoek natuurlijk teksten waarvan ik denk, daar gaat troost van uit. Eh, houvast. Nou ja: vanalles. 
Dus dat vind ik allemaal kerygmatische aspecten. Ehm, wat was het andere dat je zei? 

C31: Therapeutisch?

GV31: O, therapeutisch. Ja, dat is zeker ook therapeutisch. Wat ik net zei hè, het helpt om de emoties naar buiten te 
laten komen en ze ook te kanaliseren. Het wordt niet één groot, niet één grote huilpartij, nee, eh, we doen, we doen 
dan ook iets, zeg maar. En dan is het, op een gegeven moment is het dan ook weer klaar, gaan we weer wat anders 
doen. Dat vind ik therapeutisch. En het helpt bij het loslaten, bij het gaan, dat is allemaal therapeutisch. En dan het, 
dat andere, dat hermeneutische. Eh, ja dat vind ik altijd... ja... nou kijk, wat je wel doet, natuurlijk, is... daarom heb ik 
dat gesprekje van tevoren ook, het, het leven van deze meneer, of mevrouw, eh, verbinden met, ja, het grote verhaal. 
Dat het kleine leven, dat het gezegend zal worden, dat het gezien is, eh, nou ja dat soort... Ja, dus, ja dat doe je ook. 
Het is er allemaal. Ja.

C32: Ja. Dus eigenlijk die drie, ja, het is niet één rol wat je daar... het loopt eigenlijk door elkaar heen de hele tijd.

GV32: Ja.

C33: Ja. En zie je je dan meer als voorganger of meer als begeleider?

GV33: Nee. Meer als voorganger. Ja. Ja. Ja.

C34: Ja. Dat vermoedde ik al, maar ik dacht, ik vraag het je gewoon. [lacht]

GV34: Ja. Vraag gerust.

C35: Ja. Eh. Kun je daar nog iets over vertellen, hoe dat, eh, ja...

GV35: Ja. Kijk, dat begeleider, dat in eh... Kijk, in gesprekken heb je vaak meer de rol van begeleider, en dan zeg je, 
goh, waar wilt u het over hebben en nou, zou dit wat kunnen zijn... Hoe ziet u dat? En dan, de ander vertelt het 
verhaal en je gaat zo’n beetje mee en je hoopt af en toe iets verstandigs te zeggen. Dat vind ik echt een begeleidende 
rol. Maar, bij dit, ja, ik zeg, we gaan nu dit doen en we gaan nu dat doen. En het is prima dat de emoties er zijn en dan
wacht ik gewoon een poosje en dan, nou, tot het weer een beetje tot rust gekomen is en dan zeg ik, oké, nu gaan we 
verder. Ehm. Ze laten mij ook komen, precies om dat te doen. Ze hebben geen idee. Meestal hebben ze geen idee wat 
er ongeveer, ja, zo zo ongeveer, iets: bediening. Maar wat het is weten ze niet, dus dat is ook de bedoeling, dat ik zeg, 
nou het is dit en het gaat zus en zo. Dus van tevoren vraag ik dan ook, nou ik stel mij voor  het zus en zo te doen, dan 
doen we dit, dan doen we dat, is dat akkoord, wat u betreft? Ehm, en dan zeg ik, zullen we dan nu gaan? Ja, dus dan, 
ik neem dan wel echt de touwtjes erg in handen. Eh, soms moet je dat heel erg doen, eh, en soms gaat het, nou 
meestal gaat het een beetje zo vanzelf, zeg maar. Ja.

C36: Ja. Dan volgt dat zich eh, ja. Ja. Nou we hebben het er al over gehad dat in principe, in principe heb je eigenlijk 
gewoon een vast ritueel, wat je soms een beetje aanpast als je merkt dat iemand, nou ja, er geen zin in heeft of niet 
heel erg katholiek is, of juist wel. Ehm. Ja, kun je nog iets meer vertellen over verschillende settingen of als je 
misschien een paar verschillende voorbeelden geven van echt verschillende situaties of dat je mensen hebt met heel 
verschillende achtergronden, wat je daar dan mee doet of wat dat dan betekent voor de ziekenzalving.

GV36: Ja. Ja, ik herinner me bijvoorbeeld één gezin. Dat was, die man was eigenlijk vrij jong. Dat waren een beetje 
hoogopgeleiden en ik zou zeggen zo’n beetje VPRO-mensen. Eh, en ze wilden wel iets, maar vooral niet teveel. Toen 
ging ik dat van Prediker doen. Maar er was, ze hadden een schoonzoon, dat was een Afrikaanse jongeman en die was 



heel, ja die leek me zo een soort evangelisch-afrikaans geloof te hebben. Dus ik zat zo met hun te praten om te zoeken
van hoe, wat willen jullie nou. Wat past? Wat niet? Die vrouw was ook heel erg van nou, die zat gewoon zakelijk te 
overleggen, dus dat was ook nog een ding, ik zei goh, u zit hier zo, ja, zo zakelijk met mij te overleggen. Uw man is 
stervende. Hoe kan dat nou? Dat was, dat liep er ook nog doorheen. Eh, maar die jongen zei: laten we Psalm 23 doen. 
En ik dacht: dat is helemaal niks voor haar. Dus nou ja, dat. Dus dan zei ik, goh, ja, ik heb het gevoel dat voor uw 
schoonmoeder dat nou niet de meeste, dat is een prachtige tekst natuurlijk, hè, voor als je er echt mee vertrouwd 
bent, maar misschien voor uw, nou ja, zo, dus dan ga ik een beetje, kijken, nou wat is mooi voor jou, maar ja, wat is 
dan mooi voor haar, en wat past, zo. Beetje kijken gewoon. Dat is, eh, bij een familie waar de verschillen heel groot 
waren. Eh, andere situatie, ja, was bijvoorbeeld een eh, vrouw, was een jonge vrouw, of nou ja, veertig of zo, die had 
net een kind gekregen, eh, die had al drie kinderen en ze ging dood. Ze had een hersenbloeding of zo. En ehm, d’r was
een zoontje. De kinderen waren nog heel klein. Ja, die, ze hadden al wel door, ze waren niet zo klein dat ze wel door 
hadden dat moeder doodging. Die klemde zich helemaal vast aan die moeder. Maar ja, we moesten opschieten, want 
ze ging nog orgaandonatie doen, dus, of we wel alsjeblieft op wilden schieten, want die organen die verachterden. 
Dus het moest ook wel een beetje snel. Nou ja, dat is heel, dus op een gegeven moment, ja, ik, dat kind raakte 
helemaal buiten zichzelf van het huilen. Dat heb je met kinderen. Dan kunnen ze helemaal buiten zichzelf raken en 
niet meer ophouden. Eh, ja ik, dat vond ik heel aangrijpend. Er waren ook nog andere kinderen enzo en die man. Zat 
ook een man, ja die was natuurlijk totaal ten einde raad: die bleef zitten met drie kinderen en een baby. Was 
verschri... ja, op een gegeven moment dacht ik, als ik nu niet wegga ga ik zelf ook huilen. Maar goed, op een gegeven 
moment heb ik dat kind, heb ik zelf dat kind van die moeder af getrokken. Ik dacht, dit moet, nu moet het stoppen, dit
is niet goed voor het kind niet, nou weet je, zo. En nu gaan we iets anders doen. Hier ga je zitten. Luister. Ja, zo. Nou 
dat was ook weer zo, dat gebeurt verder bijna nooit, zoiets. Nou ja, ja, soms even met een soort Romafamilie. Dan 
komen er wel dertig mensen ofzo. Ja. Tatoeages, honderdtwintig kilo. Dat soort. Eh. Nou ja. Make-up. Ja. Enzovoort. 
Ja, dat is echt een heel andere wereld. Tenminste, voor mij. Ehm. Ja, dan, als er zo dertig mensen zijn dan doe ik dat 
niet, van we gaan nu allemaal zalven, of zo. Dat wordt me te veel, nee, dan denk ik, dat gaan we effe niet doen. Ehm, 
ja dan, dan ben je veel, zit je veel meer de regie nog te nemen. Dan moet je ook veel harder praten. Eh. Ja, dan moet je
je echt heel stevig opstellen. Eh. Dus dat. Ja, dat vind ik wel apart. Een andere familie had een keer. Dat waren echt 
intellectuelen. Die zeiden, wij willen eerst een gesprek hebben, want wij hebben een conflict. Oh. Nou, dus moeder 
was daar stervende en zij hadden een conflict. Dus toen ging ik, toen hadden ze, ik weet niet, de, ik weet niet, een 
paar broers die vonden dit en een paar andere broers die vonden dat en ze waren het zeer oneens over een bepaalde 
kwestie. Nou, dus dat gingen ze dan uit de doeken doen. Eh, ja nou, zo. Dus ja.

C37: Had dat te maken met het ritueel?

GV37: Ja, nou. Zij, ja. Wat zij nou precies wilden. Ze wilden in elk geval duidelijk hebben hoe zij met betrekking tot 
dit belangrijke punt eh, in het leven stonden. Op de een of andere manier hadden ze de behoefte om, nu moeder 
doodging, om dat helder te maken. Het lijkt me niet dat ze dachten, we gaan dat oplossen, want eh, dat was natuurlijk
helemaal niet het moment om zo’n conflict op te gaan lossen en bovendien: een groot conflict los je niet op in tien 
minuten. Ehm, dus, ik dacht, het enige dat ik kan zeggen is, ik begrijp dat u dit en dat vind en dat u dat en dat vind en
dat jullie het daar zeer oneens zijn over de zaak. Ja. Zullen wij nu overgaan tot de zalving? Ja. En dat was goed. Dus 
dat hiel... Ja, kennelijk, ik weet niet precies. Misschien hadden ze het nooit zo duidelijk gezegd of zo. Zij hadden 
duidelijk de behoefte om, voordat moeder doodging, dit helder en duidelijk op tafel te leggen. Nou, dat kan. Ja. Dus 
dat. Dat vond ik een hele bijzondere situatie. Ja, en je hebt ook, bijvoorbeeld, dan zijn mensen gescheiden. En dan 
komt de oude partner komt nog eens even en die meent dan oude rechten te kunnen laten gelden. Dat is echt heel 
moeilijk, vind ik. Ja, wat, ik kom dan onmiddellijk in een soort scheidsrechterpositie terecht, waar ik natuurlijk 
helemaal niet hoor. Het is van hun, niet van mij. Het is niet aan mij om te wegen enzo. Maar dus, en dat moet je dan 
toch een beetje doen, want de één die gaat de ander aan de kant schuiven. Ja, dat is allemaal heel onamelijk [sic], wel 
eens gehad, ja. Dus ja, je probeert, je probeert dan toch maar ruimte voor beiden te scheppen, ja, eh, waarbij de één 
het vreselijk vind dat de ander opeens op het toneel komt met veel bombarie, zo hè. Ja, dat kun je ook hebben. Dat is 
niet fijn. Nou ja. Zoiets.

- einde opname -
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C1: Misschien is het makkelijker als je vertelt wat een ziekenzalving, wat dat voor jou is en hoe je dat uitvoert. 
Misschien makkelijk om mee te starten.

GV1: Ja, wat is het? Het is een ritueel dat vanuit de katholieke kerk wordt aangeboden aan patiënten die ernstig ziek 
zijn, eh, dat vind ik ook altijd belangrijk om dat erbij te houden, dat het een ritueel is, niet op het randje van het leven
of op het randje van de dood, net hoe je kijkt, maar om mensen die ernstig ziek zijn te ondersteunen, als een moment 
om stil te staan bij wat er is. In de praktijk is er toch heel erg vaak wel het randje van het leven. Hmm. Ja. En hoe ik 
het doe. Ja, ik gebruik zo veel mogelijk wel de elementen die eh, in een traditionele ziekenzalving zitten. Dus ook de 
zalving, doe ik wel. Heb ik heel erg lang niet gedaan, omdat ik het ook niet mag van mijn eigen traditie. Ik mag de 
zalving niet bedienen. Maar, ja, ik doe het in groeiende mate wel, omdat het ook wat, ja, in groeiende mate artificieel 
voelt om daar een heel verhaal van te maken dat ik dat niet mag doen. Ik, ik ga wel altijd iets vertellen, in de zin van, 
ik ben niet een katholiek priester, ik ben wel een katholiek pastoraal werker en, als ik het goed vind geef ik u, of uw 
dierbare, de zalving. En je hoofdvraag was een andere, he? Hoe zei je dat nou?

C2: Ja. Hoe je dan zo... Nou ja, hoe je dan zo... maar daar kunnen we straks anders misschien verder op... dat ik eerst 
doorvraag hierop, ehm, daarom heb ik ook geen vragenlijstje, zodat ik een beetje flexibel kan inzoomen op wat er 
voorbijkomt. Eh, maar, nou ja, je hebt verschillende dingen gezegd. Je hebt gezegd dat de ziekenzalving niet perse zo 
vlak voor de dood hoeft. Eh. Maar dat het ook... Is het dan ook een ritueel dat gericht is op genezing, of hoe zie je dat?

GV2: Ja, het is sowieso een ritueel dat gericht is op innerlijke genezing, he. Dat, dat is er wel. Kijk, het is door de 
geschiedenis heen, maar dat weet jij neem ik aan, wel uit je studie daarover, of daarvan, dat het, het is bedoeld als 
een, als een sacrament om iemand in het ziek zijn te ondersteunen he. Maar het is steeds verder naar de rand van het 
leven geplaatst vanwege de zondevergeving die onderdeel uitmaakt van het ritueel, he. Ja. En hoe je het ook draait of 
keert, daar moet ik me mee verhouden als geestelijk verzorger. Dat het in de beleving van mensen daarmee, het is 
verbonden met de dood. Het is zelfs een manier om, dat herinner ik me ook nog uit mijn eigen jeugd, als over iemand 
werd verteld “hij is bediend”, ja dan wist je wel, het is menens en hij gaat sterven. Ja. Ja. 

C3: Ja. Maar dat is niet hoe je er zelf in de eerste plaats naar kijkt. 

GV3: Nee. Ik vind het belangrijk ook om die andere kanten er zo mogelijk bij te houden. Ja, als je gevraagd wordt, 
echt, op het einde van het leven, dat hadden we de laatste keer op de medium care, dan, ja dan moet ik daar in mee. 
Ja, ik heb ook wel meegemaakt hoor, dat mensen het vroegen bijvoorbeeld voor een grote operatie of eh, ja, of in tijd 
van onzekerheid, als het onzeker was welke kant gaat het op. Maar dat zijn wel bijna de uitzonderingen. 

C4: Ja. Ja, je zegt, ik doe ook de zalving steeds vaker, en dan leg je erbij uit dat je wel een katholiek pastoraal werker 
bent of geestelijk verzorger, hoe dan ook maar...

GV4: “Pastor”, zeg ik. Dat ben ik dan, op dat moment.

C5: Ja, op dat moment. Ja.

GV5: Ja. Voel ik me ook echt. Ja.

C6: Ehm. Zie je wat je doet dan nog steeds als een katholiek, eh, ritueel, of als een sacrament. Hoe zou je dat duiden?

GV6: Ja. Wat is dat, he? Wat is een katholiek ritueel? Ja. De katholieke kerk kent rituelen, kent sacramenten. Ik kan 
officieel ook niet een sacrament bedienen. Maar het wordt sacramenteel in het gebeuren zelf. Kijk, ehm, 
welbeschouwd, God zit echt niet te wachten op onze rituelen. Hij is er toch wel. Hij is er toch, he. Maar wij hebben 
rituelen nodig om, om dat te bemiddelen, om die aanwezigheid van God, he, om dat, om dat waar te maken, om dat 
waarachtig te maken, hoe moet ik dat zeggen, aan hem aanwezig te laten zijn. Dus het is, ehm, het is wel heel erg op 
het scherp van de snede tussen wat wij mensen kunnen doen en wat wij helemaal niet hoeven doen, omdat God er is. 
Wij hebben het nodig. Ad de Keizer, dat is een liturgist van wie ik veel geleerd heb, en die zegt, “ wij zetten niet 
rituelen in elkaar, maar rituelen zetten ons in elkaar”. Dat vind ik altijd een hele mooie omkering. Ehm. Even kijken, 
wat wilde ik daar nou nog meer over zeggen... Kijk, je kunt heel antropologisch kijken, of psychologisch zelfs, naar 
rituelen; ik vind het altijd wel belangrijk om, ja, het is heil, heil van Godswege wat ons wordt aangezegd. Dat is het en
dat geloof ik ook, dat, dat we dat betekenen in het ritueel. Dat je dat eigenlijk, ja, in performatieve taal zegt, laat 
gebeuren. Maar dat is, ik ben daar slechts een middelaar in en niet veel meer. We doen het ook samen. Dus als je 



daarover na gaat denken en over gaat praten, ja, ga ik ook stotteren, omdat ik op geen enkele manier zou willen 
betogen dat dat ritueel nodig is voor die zieke om, voor zijn heil, maar het kan helpen, precies omdat het een, ja 
vanuit ander oogmerk, ook een genezende werking heeft. Ben ik nog te volgen?

C7: Eh, ja. Als ik het straks uit ga schrijven weet ik niet of ik dat kan.

GV7: Ja. Ja, dus de ene kant is: God heeft het niet nodig dat wij dit doen. Terwijl het toch vaak zo gebracht wordt 
hoor. Zeker ook door de traditionele, officiële, klassieke kerk, dat dat moet gebeuren. En dat is, dat is echt zo’n onzin. 
Als je enige, een beetje in God gelooft, dan hoeft het helemaal niet. Maar wij hebben het nodig, wij hebben die 
uitdrukkingsvormen nodig.

C8: En wat is dat dan, wat mensen nodig hebben - kun je dat concreter maken?

GV8: Ja, dat heeft te maken ook met de traditie. Dus als je het nooit hebt - nou, protestanten die kennen het niet, dus 
voor hen zal het misschien niet zo werken, die hebben juist veel meer dat het af zou leiden van die rechtstreekse band
met eh, God, met Christus. Ehm, maar omdat, ja kijk, ik kan me herinneren, de situatie op de IC, daar was, waren 
eigenlijk best jonge mensen, was een jong gezin. En die man had een bacteriële infectie opgelopen en die ging 
gewoon dood. Die was een boer, gezonde sterke kerel en in week tijd was hij dood. En, die, ik werd ook geroepen om 
daar die bediening te doen en op het einde zei die vrouw “nu is het goed”. En het was natuurlijk helemaal niet goed, 
want hij ging dood, dus ik heb het ook wel eens beschreven in een artikel, deze situatie. Maar omdat zij dat ritueel 
kent, ehm, geeft het haar vrede, geef het haar vrede en, en rust. He, dus, wat vanuit de traditie moet gebeuren, in het, 
in een stervensproces, dat is bediening, en daarom werkt het. 

C9: Ja. En daarom is het ook nodig.

GV9: En daarom is het ook nodig. Maar dat nodig is van God uit gezien niet, maar is van ons uit. Ja. Ik heb ook een 
keertje... ik heb een artikel geschreven, dat heb ik je misschien wel of niet gegeven, in Tijdschrift, ons tijdschrift van 
de geestelijke verzorging. Toen werd ik opgeroepen op de spoedeisende hulp. Dat was een kind van twaalf of zo, wat 
aan het doodgaan was, en dat waren mensen met een Vietnamese achtergrond en die vroegen ook echt aan mij, “Wat 
moeten we doen?” Zo heet dat artikel trouwens ook, die familie citerend, “Wat moeten we doen?” Dus die hadden 
echt het gevoel, er moet nog iets gebeuren voor dat we hem, haar, ik weet niet meer, los kunnen laten. Dat heeft het 
ook mee te doen. En daarom vind ik ook zo mooi, rituelen zetten ons in elkaar; door dat te doen, te voltrekken, voel je
je in orde, voel je je goed, voel je, o, alles wat heb ik kunnen doen heb ik nu ook gedaan... heeft het mee van doen.

C10: O ja. Dus in die zin is het ook echt een stervensritueel.

GV10: Dan is het heel vaak een stervensritueel. Ja. Maar heel, ja, ja, omdat het dat geworden is in de traditie. Ja. Dat is
ingewikkeld, hoe dat werkt, he. Je hoeft ook niet te trouwen, maar blijkbaar vinden we dat iets toevoegen aan een 
relatie. Om daar openbaar een ja-woord te geven aan elkaar en een zegen over te vragen, zo he. 

C11: Ja, het...

GV11: Hoeft helemaal niet.

C12: Er is niets veranderd dan...

GV12: Nee, is niks veranderd. Ja. De doop van M was ook zo’n voorbeeld in feite.

C13: Ja.

GV13: Ja.

C14: Hoewel de kerk dan zegt dat er ontologisch toch wel iets veranderd is voor altijd.

GV14Ja. Ja, dat vind ik wel moeilijk en dat heb ik ook niet nodig voor mijn geloof, om er zo naar te kijken. 

C15: Nee. Nee, dus vandaar dat je ook zegt, van, o, ik kan dat ritueel, kan ik uitvoeren. Eh, ook al zegt de kerk dat dat 
niet zo kan, omdat het dan niet het officiele sacrament is, omdat je daar eigenlijk niet, niet op die manier aan hecht.

GV15: Ja, dat blijft altijd een ingewikkeld iets, he. Ja, dat weet ik niet zo goed. Kijk, ik ben natuurlijk zo groot 
geworden in die katholieke traditie en zo van doordrongen dat ik geen priester ben en het niet kan worden... eh... en 
het was altijd zo heilig, he, die rituelen... ehm, maar, kijk, de kerk maakt ook wel weer, die zegt ook, ex opere operato,



ben je dat tegengekomen al? Het sacrament werkt uit zichzelf en de bedienaar is in die zin ook betrekkelijk, wie het 
doet, als het maar gebeurt, en dat helpt me ook wel enigszins.

C16: Ja, dus eigenlijk ook, die kerkelijke traditie of die, dat...

GV16: Kan ik, relativeer ik ook enigszins. Maar er zitten altijd ook nare kanten aan en je hebt ook gelezen over dat 
proces dat een collega aan haar broek kreeg. Is heel vervelend - heel naar. Maar ik ben er zelf losser van gekomen, 
van die richtlijnen en van die, eh, ja die nare sfeer, die juridische sfeer die er komt rondom iets wat een prachtig, 
spiritueel, intiem gebeuren is. Ja. Ja. Ja. 

C18: Ja. Ja. Nou, mooi om dat zo te horen van jou. Grappig dat we daar, eh...

GV18: Ja, daar hebben we het nog niet zo over gehad ook, he. Nee. Nou, ik kan er nog wel iets meer over zeggen, 
maar dat doe ik off the record. 

C19: Is goed.

GV19: Dat wil ik niet in je scriptie hebben. Maar dat zal ik je straks vertellen.

C20: Eh, dan denk ik dat we genoeg hebben wat betreft die traditionele, eh, nou ja, hoe je je daartoe verhoudt. Ehm, 
even kijken, dan, ja, wil ik gewoon even met je kijken naar, hoe ziet zo’n ziekenzalving eruit, he, welke onderdelen 
zijn het en wat is daar de betekenis of het effect van, volgens jou. Zou je daar iets over kunnen vertellen.

GV20: Ja. Nou, het benoemen van de situatie. Het verwelkomen van iedereen. Het aanspreken van de zieke, of de 
stervende, ook al is die niet meer bij de wereld, dat weten we nooit precies. Ehm, ik vind het belangrijk om de traditie 
te laten horen, door middel van een schriftlezing, eh, de handen op te leggen, dat eh, ja, dat is, dat is ook een mooi 
intiem gebaar en, eh, de handen, is een rijke symboliek, er is ook een heel rijk spreken over Gods handen, he, die onze
handen, maar ook dragende handen. En... nou, de zalving zelf vind ik een heel erg, nou, nee, ik moet nog iets eerder... 
Wat ik ook altijd eh, echt, dat zal ik nooit overslaan, dat is, zoiets als bidden om eh, ontferming bij ons tekort, bij onze
zonden, van ons, maar ook van degene die daar in bed ligt. Omdat je nooit weet wat er in het leven van diegene niet 
goed is gegaan, ten opzichte van mensen die daar zijn, of die er ook niet meer zijn. Dus om dat te benoemen, dat vind 
ik heel belangrijk. Ik heb ooit een pastor in een begrafenisviering iets horen zeggen als eh, dat de ander los mag 
komen, vrij mag worden om te gaan, zoiets. Dat, dat, denk ik, o ja, dat is eigenlijk, dat is wat ik ermee uit wil drukken,
ja. Ja. 

C21: Ja. In dat gebed.

GV21: Ja. Het benoemen. Ja, ik vind, ja, om te bidden om vergeving. Kunnen wij ook niet, maar... Ja. Dus in die zin, 
een priester mag vergeven, maar ik bid erom. Dat is niet dat ik dat nou zo zelf voel, he, dat een priester dat wel mag 
en ik niet, maar ik vind het mooi om, het ligt volgens mij toch altijd in de handen van God.

C22: Ja. Ja, die vergeving.

GV22: Dus die vergeving vind ik belangrijk. Het benoemen van tekort, he, dus dat je ook de kans geeft aan de mensen
die daar zijn om daar even bij stil te staan, want dat is toch vaak heel, moeilijk kan maken om de ander los te laten. 
Nou, de zalving vind ik eh, is een heel barmhartig gebaar. Is zacht. Is mooi. Is, ja, ook, al die sacramenten zijn een 
verdichting, he, van iets dat we doen, he. Als het pijn doet, doe je er ook zalf op en als je vies bent ga je je wassen, zo 
is het met de doop en de eucharistie is eten, dus het zijn heel erg directe dagelijkse dingen ook. Eh, dus de zalving. 
Nou, even ook een moment waarop iedereen iets kan doen, ofwel zalven of handen opleggen of een kus geven of iets 
zeggen. En dat het geheel biddend is. Dus niet van ons, niet aan ons, maar, het is biddend, we stellen onszelf ook open
voor een mysterie. Ja. Ja. Dat, als sfeer vind ik dat mooi. En ik bid altijd een Onze Vader en Wees Gegroet. En ik begin
en sluit met een kruisteken.

C23: Ja. Ehm. Om dan meteen, ik...

GV23: Nou, je lacht...

C24: Ja, omdat ik... je zei de sfeer van het mysterie, en toen wilde ik meteen vragen, o, wat is dat mysterie dan? Maar 
dat is natuurlijk het mysterie, misschien. 

GV24: Nou, God. Het goddelijke. Wat ons... wie of wat ons te boven gaat. Ja.



C25: Dat is het mysterie. Ja. Dat kruisteken, kun je dat misschien wat toelichten, wat dat doet of betekent.

GV25: Ja. Dat is een... in de katholieke kerk is dat een, het gebaar waarmee je iets, een ritueel begint en afsluit. Dus ik
ben zo dankbaar dat we dat hebben. Dat is zo helder en duidelijk. En ik vind het ook heel erg mooi. Ik vind het mooi 
dat je, dat het lijfelijk is, he. Dat je jezelf betekent. Ehm, daar hou ik van, van dat lijfelijke, plastische in onze traditie. 
En het helpt heel erg. Je zet er ook een teken mee, he. Het is ook, wat we doen doen we in Zijn Naam. En daarmee, ja,
breng je ook dat mysterie aanwezig. En ik verbind het ook altijd met, met ehm, het gebaar dat deze mens zo vaak 
gemaakt heeft, of wat jullie als kinderen misschien geleerd hebben van je vader, of van je moeder, of zoiets. 

C26: Ja. Ja. Zeg je er ook iets bij, bij het slaan van het kruisje.

GV26: Ja. Je zegt, “In de Naam van de Vader, en van de Zoon, en van de Heilige Geest. Amen.” Dat is het kruisteken. 
En zo sluit je het ook af.

C27: Ja. Ja, dus dat is een hele duidelijke markering, van het begin en het eind ook.

GV27: Ja. Ja. En ik doe ook altijd iets met die lichtjes, dat heb jij een keer meegemaakt, denk ik.

C28: Ja. Die twee kaarsen.

GV28: Ik steek... ik weet niet hoe ik er ooit bij gekomen ben, maar er is altijd... licht hoort er ook bij, he. Nu kun je 
dat vaak niet aansteken omdat iemand zuurstof krijgt, maar ik vind het mooi om het begin van het leven te markeren 
en dat is dan toch vaak ook de doop en dat lichtje dat meegegaan is. Dus dan heb je meteen ook een mooie 
spanningsboog van dat begin waar niemand van de aanwezigen verder bij was - wat niemand meer weet, he, of het 
moet een heel jong iemand zijn en de ouders zijn er nog bij. Vind, ja, dat vind ik mooi. En dat je dan zo ook dit 
moment kunt benoemen, wat ook spannend is, he. En, en daarom vind ik het ook altijd wel goed om te weten ehm...

C29: Dit moment dat het einde...

GV29: Ja, is dat... in hoeverre is dat einde aanstaande, hoe ziet, hoe staat degene zelf daarin, hoe staat de familie 
daarin, je, dat wil ik altijd wel graag weten voor ik een bediening ga doen, dat ik weet hoe het is, maar ook weet hoe 
het in de beleving is, want dat kan een groot verschil zijn. Want dat ik niet... ik ben ooit heeft een kleinkind mij 
daarop aangesproken, “u sprak in de verleden tijd”. Nou, dat vond ik heftig. Vond ik heftig. Heel scherp, ja, dus daar 
let ik sindsdien nauwgezet op. Iemand is nog steeds een beminnende oma, een liefhebbende oma, ja. 

C30: Dus het is de stervende, en niet de overledene.

GV30: Nee. Nee. Maar het, het valt me op dat ook familie spreekt vaak al in de verleden tijd. Hij was... hij was een 
goeie opa, of hij was een goede vader, zoiets he, maar hij is het nog steeds. Het is een soort besef van, ja, die grens of 
zo.

C31: Ja, omdat je eigenlijk op dat, die grens zit.

GV31: Omdat het onomkeerbaar is. Dat hij niet meer die dingen zal doen die hij altijd deed. Maar toch... Ja.

C32: Ja, dus ze zou kunnen zeggen, de rouw is al begonnen, vaak. Bij het...

GV32: Ja. Ja, dat is, dat denk ik wel ja. Dat is ook al begonnen, of het besef dat we moeten hem of haar loslaten. Ja. Ja.

C33: Ja. Ja, je zegt dus die handoplegging is een mooi teken, daar heb je referenties naar, naar heel veel eh, ja dingen 
met handen die je...

GV33: Ja, zowel dragende handen als, in de Schrift is de, ehm, is de handoplegging ook wel iets profetisch, he, dat, dat 
gebeurt ook aan profeten. Maar er is ook de mooie tekst uit Jesaja, dat onze namen staan geschreven in de palm van 
Gods hand, dat, volgens mij is dat Jesaja. Dus je kunt er eigenlijk heel veel kanten mee uit. 

C34: Ja. Ja, kies je daar een kant of laat je dat dan...

GV34: Nou ik. Eh, ik leg de hand op, dan bid ik dat iemand daarin de hand van God mag voelen, en dat bid ik tot God 
dat hij deze mens ook zoals hij altijd in jouw hand is geweest, jou mag dragen naar de andere kant van dit leven, en 
dat de naam, en dan noem ik de namen, staan geschreven in de harten van iedereen hier en in de palm van Gods 
hand. Dus de verschillende aspecten.



C35: Ja, om een soort geborgenheid...

GV35: Ja, en het mooie daarvan vind ik ook wel dat dat, eh, ja, volgens mij een direct menselijk symbool ook is. Dus 
ook voor mensen die die traditie niet meer kennen daar toch zich iets bij voor kunnen stellen. 

C36: Ja. En de zalving, eh...

GV36: Ja, de zalving is, eh, ja, zacht, barmhartig, is ook een teken van vergeving, in de traditie. Dat moet ik er altijd 
een beetje bij slepen voor mezelf, omdat, dat, dat vind ik zelf, kan ik er moeilijker mee verbinden. Maar, ik doe wel 
iets van liefde, troost, geestkracht van God, he, zoals die olie de huid doordringt, zo doordringt God het, moge God 
ook zo uw wezen doordringen. Zoiets. Het is ook een heel lijfelijk iets. 

C37: Ja. Ja. En waar staat die olie dan voor?

GV37: Ja, die staat toch voor kracht van God. Zoals de koningen in Israel gezalfd werden. Ja. Ja. En ook wel iets 
vreugdevols, he. Het is niet een kant die ik zo aanraak dan, op zo’n droevig moment, maar, het is wel overvloed, 
weelde, het is ook respect. Dat doe ik wel als ik een kindje zalf. He, dat, dat kleine lijfje wat doodgaat, dat, dan is het 
ook wel, ja, uit eerbied voor jouw lichaam, tempel van de Heilige Geest. Ja. Het is een raar symbool. Het is ook een 
raar symbool. 

C38: De olie of de zalving?

GV38: Ja, de olie of de zalf. De olie ook. Ja. Kijk, ik heb ook wel eens, ehm, dat deden ze volgens mij in vroeger tijden, 
ehm, werd iemand gezalfd op waar het pijn deed. En dan, dan snap je het beter. Ja, het is wat moeilijk met 
darmkanker of zo. Ik noem maar even wat, he. Ja. Ja. 

C39: Ja, maar er zijn eigenlijk verschillende...

GV39: Ja. Ik kan water beter verstaan. Ik kan de eucharistie beter verstaan. De zalving is, staat wat dat betreft verder 
van me af, moet ik meer in leren. Meer in aannemen, o ja, ja. 

C40: Ja. Is iets abstracter.

GV40: Ja. Op de een of andere manier wel, terwijl ehm, ehm, ik, eh, een spulletje op mijn lippen doe omdat ik schrale 
lippen heb en gezichtscreme op mijn gezicht doe, dus ik doe het ook de hele tijd, doe het elke dag. Of ik doe iets op 
mijn handen als ze schraal zijn. Ja. 

C41: Ja. Dus eigenlijk is het net zo alledaags als...

GV41: Het is ontzettend alledaags. Het is ook medisch. Het wordt ook in het ziekenhuis veel gebruikt. Olie. Zalf, he, 
creme. Maar toch, ja, ik kan het niet zo heel goed verbinden, uit mijzelf, met de kracht of de liefde van God. Dat is, 
voor mij is dat echt iets oudtestamentisch ook waar dat is eh, waar dat is begonnen. En ook wel mooi, dat verhaal van
eh, die vrouw die dan die kostbare nardusolie over eh, de voeten van Jezus, he, ja, dan voel je wel, dan voel je iets van 
de rijkdom en de weldaad en de geur, ja. 

C42: Ja, hoewel de zalfolie, of met, voor de ziekenzalving geur-, of niet geurige olie als, zoals het chrisma.

GV42: Nee, nee, dat is helaas niet. Ja. Ja.

C43: Helaas, zeg je. 

GV43: Ja. Geur kan wel iets toevoegen. Is heel eh, ja, mooi. Ja. Ja. Het is natuurlijk ook een beetje een relict geworden,
he. Ik, eh, zei jij dat niet dat [Naam] zalft met een watje? 

C44: Ja.

GV44: He, dat vind ik, dat is echt jammer. Ja. Dat vind ik jammer. Dat eh...

C45: Ja, ik ook. 

GV45: Ja, dan, dan, ja, dan wordt het bijna medisch. 

C46: Ja, klinisch.



GV46: Klinisch, ja. Ja. Ja.

C47: Ja.

GV47: Ja. Kijk, je hebt zo’n psalm, die zul jij wel kennen. De baard van Aäron. Psalm 133 geloof ik.

C48: Ja. Waar de olie druipt...

GV48: Ja, dus daar zitten kruiden in en die druipt en dat is warm en dat wordt, dat gaat helemaal zo en dat, ja, dan 
kun je er iets bij voorstellen. [lacht] Al die vettigheid. Maar, ja. Ja. Gebruikt ook zo’n beetje, die olie, beetje zuinig. 

C49: Ja. Moet vloeien, eigenlijk. Royaal.

GV49: Ja. Maar toch is het mooi. Zeker ook als je iedereen dat laat doen, wat helemaal niet in het officiële ritueel 
hoort, maar, dan kan ik wel voelen, o ja, nou gaat dat iets doen, met ieder. Ja. Ja. Het doet goed aan de huid, dat is 
zonder meer. Het doet goed aan de huid. Het is zacht, verzachtend, genezend. Dan, dan weer wel zo. Ja. Ja.

C50: Ja, dus eh, we hebben eigenlijk zo die...  Ja, zullen we nog kijken naar het gebed. Ehm, je zegt, ik doe het Onze 
Vader en een Wees Gegroet...

GV50: Ja, ik doe wel ook iets als een voorbede. Ja. Ja. Het Onze Vader en het Wees Gegroet is zo gangbaar in de 
katholieke traditie. Dat is soms ook nog wel het enige wat je samen kunt doen.

C51: Ja. Ja, dus wat is daar dan de, als ik zou zeggen de betekenis of het effect van?

GV51: Nou, dat is ook heel sterk de herkenbaarheid en, o ja, dit hoort er ook bij. Meer in de trant van, van eh, eh, ja, 
als je dat doet, het hoort erbij, dan helpt het ook, helpt het ook. Het gaat helemaal niet om de inhoud. Wel, kijk, 
Maria, he, om de letterlijke inhoud van al die woorden. Bij... ik leid het ook wel vaak in hoor, Maria, he, is voor heel 
veel katholieken ook een heel belangrijk iemand, dat ik ook even die benoem, ja. Ja. Bijvoorbeeld, Maria die weet wat 
lijden is, die haar eigen zoon heeft afgegeven, zo he, dat, dat, dat doe ik dan wel. En heel mooi, aan het einde staat, bid
voor ons zondaars, nu en in het uur van onze dood. Dat kan ik heel mooi dat aan verbinden, dat we in dat uur zijn, of 
misschien wel in dat uur zijn. 

C52: Ja. Ja, dat je dat nog een keer benoemt. Ja. In dat gebed. Ja, dan zijn er natuurlijk verschillende mensen betrokken
bij dat, zo’n ritueel. Allereerst de stervende. Zou jij iets kunnen zeggen wat de betekenis dan is voor de stervende? 
Van het ritueel. 

GV52: Ja. Ehm. Kijk, verreweg in de meeste situaties ehm, kun je met de stervende niet meer gewoon praten en kun je
erop vertrouwen en hopen dat diegene het meekrijgt, maar je weet het niet. Dus je weet het eigenlijk niet wat je doet.
Ik hoor, ik hoor mensen wel regelmatig zeggen, nou, eh, ja, ik zie dat zij nu veel rustiger is geworden. Hoe vaak ik dat
niet al gehoord heb, en ja, ik weet het niet, we willen dat ook graag zien. We weten het niet. Soms zie je ook echt wel 
reactie. Dat heb ik ook wel meegemaakt, hoor. Dat mensen echt reageren, proberen he. Iets in hun stem hoor je dan, 
of, ja, of iemand die echt bijna helemaal weg is en dan zeg je “in de naam van de...” en dan gaat die hand al.

C53: O ja.

GV53: Ja, dat is echt prachtig. Dan weet je dat iemand het toch... en een vertrouwde toon van zo’n gebed ook, he. Dus
hierover tasten we meestal in het duister, wat het betekent voor de patiënt. 

C54: Ja, maar je doet dit natuurlijk met een reden, of je doet het ook voor de patiënt, of zou je zeggen, je doet het in 
eerste plaats voor de naasten of voor de familie.

GV54: Ja, zonder meer ook, want die kan ik bereiken. Daar kan ik mee praten. Die kunnen zeggen wat ze willen en 
waarom ze het willen, en soms willen ze het echt ook heel sterk voor hun vader of moeder. Ja. En willen die anderen 
het omdat ze het willen voor hun dierbaren. En betekent het iets voor hen omdat ze ermee doen wat hun dierbare wil.
Dus dat is een soort driehoek of zo.

C55: Ja. Ja. Ja.

GV55: Dat is niet helemaal het goede woord. Maar de betekenis is vaak ingewikkeld, ja. Dus wat ik jou vertelde over 
die man op de IC waarvan de partner dan zegt, ja nu is het goed. Het is toch een soort hobbel die genomen moet 
worden. Ja, is ook niet het goede woord, maar het is ook je verhouden met de feiten, met het einde. Dat is het toch 



ook wel vaak. En dat helpt. Nu hebben we alles gedaan wat we hebben kunnen doen. Ja. 

C56: Ja. En is dat dan de betekenis voor de naasten?

GV56: Dat kan. Dat kan. Of, dat ze al gedaan hebben, ja, dit zou onze moeder heel erg fijn gevonden hebben. Ja. Ja. 
Die zou dat heel belangrijk gevonden hebben. Ja.

C57: Zijn er nog andere betekenissen of effecten? Die je ziet...

GV57: Ja, kijk, kon je nou nog maar eens praten, maar, ja, dat mensen daarmee voelen, nou ben ik in het reine met 
mijn leven en het verleden en met God, ja, dat hoor je mensen uitdrukkelijk zo bijna nooit zeggen. Dat hoor je bijna 
nooit. Nee. Nee. Nee, dat, daar hebben mensen ook geen woorden voor. Meer, het moet gebeuren. 

C58: Ja. Ja. Okee.

GV58: Ja, dus, ja, ik ben benieuwd wat je daar nog meer over zult horen, zo in je interviews.

C59: Ja. Ik ook.

GV59: Ja, het is, eh, het werkt omdat het werkt. Ja, het werkt omdat we daar in geloven. Ja. We geloven erin. Ja. 

C60: En als er nabestaanden zijn die niet bekend zijn met die traditie?

GV60: Ja. Dat is tegenwoordig... dat gaat ook jouw onderzoek over, he... Dat zie je heel vaak. Dat maakt het lastig. Je 
hebt geen gemeenschappelijke taal meer. Dat heb je niet. En dan, eh, dan, voel ik me een beetje de balans zoeken 
tussen, okee, jullie vragen dit, dus ik ga dat ook doen zoals ik dat, eh, zoals de traditie dat vraagt, min of meer, en de 
andere pool van de spanningsboog is, ik doe het zoveel mogelijk zodat jullie er in mee kunnen. Dat is zoeken. En ik 
wil niet teveel naar de ene kant en niet teveel naar de andere kant. Dus ik wil ook wel staan waar ik voor gevraagd 
wordt. En ik weet ook, dat ook, dat heeft ook te maken met dat gegevene van het, want dat is het eigenlijk, he, je, je 
komt eigenlijk in een voorgegeven ruimte: die van de traditie, van het ritueel. Dus niet de ruimte die de kerk ervan 
gemaakt heeft, maar de eeuwen hebben dat ervan gemaakt. En daar ga je in binnen en dat, dan doe je die gebaren en 
die symbolen en dat werkt. Ehm... en het kan juist soms helpen om heel formele taal te gebruiken. Zoals je nog zegt 
van, “Ik doop u in de naam van...” of “Ik zalf u...”. Dat kan juist helpen, ook iemand die daarbuiten staat. Die daar nog 
ergens een relict ofzo van heeft meegekregen. Maar dat is, ik heb een keertje, is al heel lang geleden, ehm, was ik in 
het andere ziekenhuis waar ik werkte, in Oss. Daar was een pastor - ik weet helemaal niet meer waarom ik daar ook 
bij was, ik werkte daar - nou, die pastor kwam van buiten, en die zei, “Ik zal u ook de pauselijke zegen geven”. Ik 
dacht, wat krijgen we nu? [lacht] Maar die mensen waren daar blij mee. Dus dat is ook dan zo, die performatieve taal,
die doet wat die zegt, en de pauselijke zegen, dat is hartstikke formeel, met misschien een inhoud die, die je niet 
snapt, maar toch werkt het. 

C61: Ja, dus misschien werkt het eigenlijk juist voor mensen die...

GV61: Kan. Ja, want dat, het is ook wel vaker dat je ziet dat mensen die, eh, die misschien wat meer naar de rand van 
de kerk zijn bewogen, dat die erom vragen, want die kennen dat nog. Die kennen dat nog, want, o ja, dat moet dan. 

C62: Ja. En mensen die in de kerk zitten.

GV62: Ja. Ja, die ook, maar wij worden ook echt wel gevraagd door mensen die er echt niet zo veel meer mee hebben. 

C63: Ja, omdat die dat misschien in de eigen parochie al, eh, of hun eigen priester erbij hebben gehaald.

GV64: Ja, dat kan ook. Ja. Die vragen er ook om hoor, maar die zijn er gewoon steeds minder. 

C65: Die zijn er minder.

GV65: Dus als we alleen nog maar gevraagd zouden worden door de mensen die belijdend katholiek zijn.

C66: Die zijn er bijna niet.

GV66: Dan, dan. Ja, die zijn er gelukkig nog wel, toch een heleboel, maar naar verhouding, ehm, die verhouding zou 
anders liggen, he. Als in, we zouden dan nog minder gevraagd worden. We worden dus ook gevraagd door mensen 
die het nog willen voor hun vader of moeder, maar dan is die vader of moeder ook al niet meer zo kerks, hoor. Maar 
dat is nog altijd iets wat hoort bij, ja, het heeft ook echt te maken met het omgaan met onmacht, met de emoties, met 



het moment, ja. Gelukkig hebben we dan een ritueel. 

C67: Ja. Ja.

GV67: Weten we dan wat we moeten doen. Want dat is het: je weet niet wat je moet doen. Sta je daar. Gelukkig! We 
kunnen een pastor vragen om te bedienen. 

C68: Ja. Nou er zijn een aantal spanningver... Er zijn drie spanningsverhoudingen waar ik nog aandacht aan wil 
besteden. [...] Als je kijkt naar continuïteit versus discontinuïteit in dit ritueel, ehm, kun je daar iets over....

GV68: Wat bedoel je daarmee?

C69: Misschien even toelichten. Ehm, R begon meteen praten [lacht]. Nou, zeg maar, ehm, je zou kunnen zeggen dat 
het ritueel heel erg discontinuïteit benadrukt omdat het het einde van het leven markeert...

GV69: O, zo! 

C70: ...op deze manier. Of dat het continuiteit benadrukt, nou ja...

GV70: Dus het gaat over continuïteit van het leven? 

C71: Ja, bijvoorbeeld. 

GV71: De verbinding met het hiernamaals.

C72: Ja, dat zou kunnen. Maar misschien zie je ook andere dergelijke...

GV72: Het zijn voor mij niet termen die zoveel bij mij oproepen. 

C73: Niet. Nee, dat kan ook.

GV73: Hoe kom je bij die termen?

[...]

GV74: Continuïteit bewerken met het leven van deze dierbare, of zoiets, ja? 

C75: Ja. Zou kunnen.

GV75: Ja, ik denk dat het dan, als je dat bedoelt, dat het dan beide is. Kijk, ik, ik probeer ook wel iets te benoemen van
eh, ehm, het geloof, het vertrouwen in het leven hierna. Maar het is absoluut ook een grens, als het gaat om een 
stervensritueel. Absolute grens ook. Die ander die gaat ons verlaten; die moeten we loslaten, uit handen geven. Ja. In 
die zin is er dat alletwee. Ja. En bespeel ik ook wel beide kanten, ja, ik ben er altijd wel voor om, ja, als het kan, de 
dingen ook bij name te noemen, ja. Ik heb een keer, deed ik samen met een imam een, een ritueel, nog niet zo heel 
lang geleden. Het ging om een jonge vrouw die door drank en drugs daar al hersendood was en ze had een partner 
die moslim was en volgens die partner was zij ook moslim geworden, maar die moeder, die zei, ja, maar ze is 
katholiek, ik wil, wil ik ook een ander, wil ik ook een katholiek ritueel. En de imam, die, ik wist al dat ze hersendood 
was, en de imam bleef eigenlijk ook noemen van, he van, ja, de medische werkelijkheid, nou wij hebben, blijven de 
hoop houden op leven, en, daar schrok ik toen van, denk ik, oeh, is mijn vertrouwen te klein? Zo he, dus als gelovige 
schrok ik. Of, ja, of, vind ik het ook gewoon vanuit wie ik ben belangrijk om ook de grens aan te geven. Ik zeg wel 
dan, is een woord wat ik bijna altijd wel gebruik in een bediening: menselijkerwijs gesproken hebben we of is er geen
hoop meer. Of: staan we voor de laatste dingen of zoiets, he. Dus iets daarvan, maar, ja. Iets uit te drukken van, dit is 
echt het einde? We moeten afscheid nemen. En als je dat discontinuïteit wilt noemen, dan raak ik dat wel aan. Ja. Ja. 
Ja. 

C76: Ja. En als je dan kijkt naar de spanningsverhouding “individueel versus collectief”. Als je dat toepast...

GV76: Ja. Dus dat is een beetje, denk ik ook die spanningsboog tussen, ehm, ik sta voor een bepaalde traditie en, en 
van daaruit ga ik dit ritueel doen, dat is het collectief, zou je kunnen zeggen, en de andere kant is, past het dan nog bij
deze individuen. En, wat ik probeer, toch, is om al die geloofsgrootheden, waarheden, ehm, te vertalen naar het 
gewone leven toe. Dus dan is het niet zonde, maar dan is het tekort, of waar we tekortgeschoten zijn of de dingen 
anders zijn gelopen dan we wilden, en dan zijn ook, ehm, de grote, de grote woorden van God’s liefde, de 
verbondenheid die, ze, hebben ook te maken hoe wij dagelijks met elkaar omgaan, wel of niet dat kunnen. Zo probeer



ik wel het ook invoelbaar te maken voor, als voorbeeld dit he, voor wat er eh, individueel bij iemand is. Maar die 
spanning die, ja, die kan ik wel sterk voelen, he, zeker als er al in een voorgesprek zo duidelijk is dat die, die kinderen 
dat alleen maar willen omdat hun moeder het gewild zou hebben en ze er zelf niks mee hebben. Is moeilijk hoor. En 
toch zie je, ook dan, heel veel tranen. Dus het werkt toch wel. 

C77: Ja, dat je die vertaalslag maakt tussen...

GV77: Ja. Ja.

C78: ...van de traditie eigenlijk naar...

GV78: Ja. Ook al dat het, het sacrament of het ritueel werkt ook uit zichzelf; ik hoef het, zelfs als ik weinig 
vertaalslagen zou maken, het werkt. Want iedereen voelt onmiddelijk aan, o, dit is menens, het komt erop aan, nu 
staat er iets te gebeuren, nu gaan we afscheid nemen. En ook de woorden die iemand dan tegen die ander zegt zijn 
bijna rituele woorden, van, “ik hou van je” en “bedankt voor alles” en “wat hebben we het fijn gehad”, he, dat, ja, dat 
zijn ook maar hele, hele, eh, onbeholpen woorden voor hele levens die gedeeld zijn met elkaar, he. Ja.

C79: Ja. Dan immanentie versus transcendentie. 

GV79: Ja. Ja, dat is een beetje hetzelfde spanningsveld, denk ik ook wel.

C80: Ja. 

GV80: Ja, ik, ik, ik, ja, dus als ik zeg, ehm, in het begin, dat mysterie, het, dat, die mysterievolle werkelijkheid, dat 
probeer ik altijd wel aan te raken, omdat het, zo snel kan het anders iets worden van alleen tussen mensen, terwijl, 
eigenlijk ik ook iets raak aan een werkelijkheid die we niet kunnen bevatten, waarom we eigenlijk ook daar zijn. Ja. 
Ja. 

C81: Ja. Dus daar probeer je tussen te...

GV81: Ja. Ja. Ja. En waar, maar ook dat, eh, dat transcendente is ook aanwezig in hoe we daar zijn.

C82: Hm hm, ja. 

GV82: Dat eh, gaat de mens te boven.

C83: Ja. Ja, immanentie kun je zowel filosofisch zoals theologisch opvatten, maar dan, de theologische immanentie is 
eigenlijk een soort transcendente filosofische immanentie. Dus eigenlijk zie je een soort, wat in de theologie een 
immanente, immanentie in dat ritueel.

GV83: Ja. Ja, op het moment dat je het woord “God” uitspreekt. Ja. Benoem je transcendentie. Eigenlijk. Ja. 

C84: Ja.

GV84: Ja, dus, ja, ja, leg ik wel die band tussen die olie en de transcendente werkelijkheid in die olie. Ja. Ja, maar ja, als
je erover gaat praten, dan verdwijnt het. [lacht] Is moeilijk. Ja. Ja. Ja. 

C85: Ja, eh, nou, ik denk dat we het meeste hebben besproken. Nou ja, ik was benieuwd, hoe stem je dat af bij, als je 
zo’n groep mensen hebt. Bespreek je dat dan uit...

GV85: Ik doe dat heel erg intuitief. Dat is ook wel de ervaring door de jaren heen. Eh... ik doe een soort voorgesprekje
wel, ik wil graag iets weten over die, eh, die dierbare, als het, even ervan uitgaande dat die zelf niet meer kan praten. 
Daar wil ik iets over weten, eh, ik vind het fijn ook als verschillende mensen daar iets over zeggen. Dus ik spreek ook 
wel eens expliciet mensen aan, bijvoorbeeld als ik alleen maar de eigen kinderen hoor, dan spreek ik een schoonkind 
aan, of een kleinkind, of een broer of een zus. Dat probeer ik dan wel expliciet te doen he, zodat die geluiden allemaal 
gehoord kunnen worden. En, ehm, kijk, het ritueel, hoe dat ritueel eruitziet, wat ik wel en niet doe, dat, dat, ik doe 
gewoon dit of dit, kijk, als ik nou echt het gevoel heb, nou, dit is zo ver weg voor deze mensen, of ze zijn zo, zo, ze 
kunnen zo weinig voelen waar het over gaat, dan zeg ik wel eens, nou, wat vindt u ervan als we samen een kring 
vormen, kunnen de handen vasthouden, iedereen kan wat zeggen, dus dan doe ik, he, dus ik ben, in die zin stem ik 
me wel af. Ik denk nu even wat breder. Dus, binnen het ritueel, eh, als mensen om dat ritueel vragen en ik denk, o, dat
zal aan kunnen komen, nou, dan doe ik dat wel, maar ik voel me heel open om het op een andere manier vorm te 
geven. Maar ja, ik weet niet hoe ver jij gaat in jouw onderzoek.



C86: Nou ja, daar ben ik wel benieuwd naar, kies je er ook wel eens voor om dan eigenlijk niet een, echt een 
ziekenzalving te doen, maar een ander ritueel?

GV86: Ja. Ja. Ik doe ook soms alleen maar een zegen. Ja. Als ik echt denk, nou, is zo ver weg, is zo vreemd voor deze 
mensen, dan ja, maar dat is echt intuitief, en kan ik eigenlijk niet heel veel meer over zeggen dan, okee, ik voel aan 
dat dit goed is, dat het, wat lager, dat is ook al zo’n rare uitdrukking, maar wat gewoner. Zoiets. Niet te vreemd. En 
dan kies ik ook een, eh, bijbeltekst die, dat is een bewerking van een tekst uit de afscheidsrede uit Johannes, die wat 
dichter komt bij de gewone taal. Ja. Dat doe ik dan wel.

C87: Dus dat pas je dan daaraan aan.

GV87: Ja. Maar ik hecht er wel aan om toch een bijbeltekst te doen. Ja. Ja. 

C88: Ja. Nou, ja je hebt eigenlijk ook al best veel verteld, nou, over hoe je je dan, jezelf als geestelijk verzorger of als, 
ja, pastor, eh ziet of positioneert. Eh, als ik zou zeggen, voorganger of begeleider, welk woord past dan meer bij jou?

GV88: Ja, het is de beroemde tweeslag. Ja, ik ben veel meer een begeleider, denk ik. Maar, weet je, dat is ook een soort 
tweeslag die ik, waar ik me niet zo in kan herkennen, want ik ben ook voorganger. Ik ben ook degene, die de ruimte 
schept dat dat ritueel kan gebeuren, dus in die zin ben ik voorganger. Maar ik weet, dat dit is een, dit is een, er zit een 
discussie achter, van een priester, die het ritueel altijd op dezelfde manier doet, en dat is bij Thomas Quartier de 
voorganger. En daar herken ik me niet in, want ik stem me juist ook wel af. Ja. Er zit zo een discussie achter, die, ja, ja,
voor mij, voor ons hier niet zo aan de orde is, denk ik. Ik denk dat wij ons allemaal afstemmen... op de ander. En die 
eh, ja... ja, dat eh, ik, ik vind het belangrijker om me af te stemmen dan dat het ritueel precies zou worden uitgevoerd 
zoals het hoort. Want dat doe ik altijd nooit. [grinnikt beetje] Ja. 

C89: En, ehm, als we dan die mooie woorden “kerygmatisch, therapeutisch”, ehm, wat was het derde ook alweer,  
hermeneutisch” - kun je daar wat mee, in deze context? 

GV89: Nou, ik denk het, het is, kerygmatisch voel ik mezelf niet zo. Ook al vind ik het belangrijk een bijbeltekst te 
doen. Dat zou je kerygmatisch kunnen... dat zou je ook hermeneutisch kunnen noemen, dat ik traditie vertaal naar 
nu, he, ja. Ja. Therapeutisch-hermeneutisch denk ik meer dan, dan het kerygmatische, ja, ja. 

C90: Er zit ook duidelijk een therapeutisch aspect aan?

GV90: Ja. Heel zeker. Ja. Ja. Dat zit sowieso in geloven, mag ik hopen. 

C91: [lacht] Dat het toch ergens goed voor is...

GV91: Ja. Ja, het, helend he. Helend is mooi. Dat hoor ik wel bij therapeutisch: helend. Dat is iets anders dan 
genezend, he, helend is veel groter.

C92: Ja. En dat past heel goed juist bij dit ritueel.

GV92: Ja. Ja.

- einde opname -

Interview 4

- start opname -

C1: Nou, dankjewel dat je wilt meedoen. Ehm, als, eh, nou misschien is het handig als ik even inleid... Gister, 
toevallig, was ik op een verpleegafdeling en daar ging ik langs bij een kamer waar iemand aan het sterven was, en er 
was familie bij, en ik kwam daar binnen en ik vroeg aan die mensen, nou, kan ik wat voor jullie betekenen vanuit de 
dienst geestelijke verzorging, en toen eigenlijk het eerste wat ze noemden, was de schoondochter die zei, ja, zou, zou 
die nog bediend willen worden, en toen was daar een beetje onduidelijkheid over, of dat wisten ze niet zo goed en 
toen kwam de vraag naar mij, van, ja, kun jij vertellen wat dat eigenlijk inhoudt, of wat dat betekent en eh, nou dat is 
eigenlijk een vraag die je wel zou kunnen verwachten, maar waar ik toch even met een mond vol tanden stond, tot 
mijn eigen verbazing een beetje [beide lachen], dus eigenlijk zou ik jou die vraag willen stellen: als je, als je die vraag 
krijgt, van ja, wat is dat nou eigenlijk, een ziekenzalving, of wat betekent dat, wat zou je dan eh, zeggen?



GV1: Dan zou ik zeggen, iemand die, die ernstig ziek is, hoeft niet binnen een paar dagen dood te gaan, iemand die 
ernstig ziek is, die kan eh, steun zoeken, ehm, onder andere bij het ritueel van de ziekenzalving en ehm, dat betekent 
dat die persoon er wel mee bekend moet zijn, dus mensen moeten er naar vragen, eh, ik zie het zo als een manier om, 
door middel van gebeden, handoplegging, zalving, lezen, ehm, nadrukkelijk door het ritueel heen aan God of aan 
hierboven te vragen eh, geef deze persoon, op dit moment, nu die dat hard nodig heeft, steun, eh, bescherming, eh, 
troost, eh, genezing zal ik maar niet zeggen, dat is een beetje een gevaarlijk woord, maar ehm, vertrouwen dat het 
goed komt, rust, rust in zijn ziel, rust in zijn hart, dus het is ook, ik zie het als een middel, een ritueel, een vorm, om, 
om kracht te vragen voor deze persoon, van hierboven, van, van God. 

C2: Ja. En dan zeg je genezing, dat zal ik maar niet zeggen, dat vind ik een gevaarlijk woord.

GV2: Ja. Kijk, de... we lezen ook altijd een stukje voor, bijna altijd, een stuk uit de brief van Jakobus, en daar staat ook 
van, ja, de oudste moet komen om voor deze persoon te bidden en die zal vergeving krijgen en hij zal ook genezen 
worden, dus, daarom, genezing mag, mag wel, maar eh, je kunt niet altijd concreet eh, genezing verwachten. Je mag, 
je mag op verbetering hopen, maar je kunt niet altijd genezing verwachten dus, nou, daarom. Maar wel, maar wel dat 
die persoon zich, eh, in ieder geval, eh, gesteund mag voelen, door eh, doordat je nadrukkelijk, expliciet om de 
aanwezigheid en de hulp van God vraagt. 

C3: Ja. Dus steun is eigenlijk het, eh, een beetje het belangrijkste woord voor jou.

GV3: Ja. 

C4: Ja. Ja, en ze zegt, dat hoeft niet vlak voordat iemand sterft.

GV4: Nee, kijk dat, vaak gebeurt het wel, als, als iemand in zijn ziekteproces zo ver achteruit gaat dat hij zelf of de 
omstanders denken, ja, maar nu, nu komt de dood ook in het vizier. Dan, dat is wel het moment vaak dat er om het 
ritueel gevraagd wordt. Maar het zou mij niet uitmaken, ik zou het ook goedvinden als iemand die minder ernstig 
ziek is, waarvan nog helemaal, volgens de doktoren nog helemaal niks levensbedreigends of terminaals is, dat die ook
om het ritueel zou vragen, maar dat gebeurt niet zoveel, want... Wat mij betreft zou het wel kunnen.

C5: Ja, en je zegt, iemand moet er bekend mee zijn, moet er zelf om vragen...

GV5: Want dat, dat is vaak het punt... ehm, ook al vind ik het, het ritueel, het gebaar, het symbool ontzettend mooi en
belangrijk en zie ik ook wat het kan doen, ik denk wel dat het geleidelijk aan nog steeds meer, eh, vermindert, want: 
mensen moeten ermee bekend zijn om het te kunnen vragen, he, dus dat is gewoon zo. Dus eh, vaak is het zo dat 
mensen dan zeggen, o ja, je hebt het nou over ziekenzalving, ja, dat was bij opa ook en dat was eigenlijk wel mooi. 
Dus eh, ja. 

C6: Ja. Ja. Maar dan is het toch ook vaak, nou ja, zoals dat voorbeeld wat ik ook gaf, dan weten mensen eigenlijk niet 
precies waar ze om vragen, ehm, dus als je dan zo’n ritueel uitvoert, dan heb je te maken met, nou, mensen die 
misschien wel eens hebben meegemaakt, maar ook heel veel mensen die dat voor het eerst meemaken, waarschijnlijk,
of eigenlijk geen idee hebben waar het over gaat, ehm, hoe ga je daarmee om, of hoe stem je dat af? ... Hoe stem je 
dat af? Dat is wel een vraag.

GV6: Ja. Ja. Ja. Ja. Ja. Aan het begin dan eh, vertel ik ook, eh, wat ik ga doen. En ik doe het ook laagdrempelig. En ook 
als er kinderen bij zijn heb ik ook altijd uit mijzelf al die behoefte, eh, ook al denk ik van nou, die volwassenen, die, ik 
heb het idee, bij deze groep dat ze wel weten wat het is, maar, als er kinderen bij zijn dan zeg ik van, nou, ehm, ik ben 
nu hierbij geroepen om voor eh opa, die, die ging naar de kerk of die, niet altijd, maar soms, en die geloofde in God, 
op zijn manier, en daarom willen we nu die ziek is, willen we ook, hoopt hij dat hij daar ook, van boven, van God ook 
kracht mag vragen, dus dat gaan we nu doen. En dat gaat niet alleen door te bidden, maar ook gaan we er nog wat bij 
doen. Zoiets, zei ik dan. Eh... ja. Want ik, ik, ik, ik ben nu ook een beetje beducht voor het feit dat het eh, dat het 
misschien ook een beetje kan afschrikken. En dat afschrikken waar zou dat dan in zitten, ja dat mensen denken van 
ja, zalven, hoeveel en waar en hoe wordt er dan gezalfd en handoplegging, is dat niet een beetje vaag, een beetje 
paranormaal, spiritueel of weet ik wat allemaal? Dus ik probeer, ik probeer het toch gewoon begrijpelijk te maken, 
laagdrempelig te houden. En zo dat kinderen, of mensen die niet goed weten wat het betekent, toch een idee hebben. 
Vind ik wel belangrijk, uit mezelf al. Eh ja. En dat zal, wat jij zegt, zal steeds vaker zo zijn, dat mensen zeggen o ja, 
daar had opa het wel eens over, maar wat is het nou eigenlijk? 



C7: Ja. Ja. En als je dan kijkt naar de handelingen zelf, ja, heb je een vast stramien? Of bekijk je dat per situatie wat je 
doet?

GV7: Ik heb wel een vast stramien. Ik doe het bijna helemaal uit mijn hoofd, behalve dat ik dan eh, die tekst van 
Jakobus voorlees. Die zou ik ook wel uit mijn hoofd kunnen doen, maar dat doe ik niet, ik lees hem voor, is ook wel 
mooi om te lezen, de handeling van het lezen is ook wel mooi. En een Psalm, 22, 23, 131, die lees ik ook voor. Die ken 
ik ook wel bijna ongeveer uit mijn hoofd, maar dat risico, als je dat uit je hoofd gaat doen, dat je dan toch stilvalt, dus 
dat doe ik niet. Dus, ik ehm, ik begin met een openingsgebed, ehm, Jakobus lezen, een psalm lezen, ehm... de handen 
opleggen doe ik, waarbij ik mijn linkerhand gebruik - ik ben nu eenmaal links. Met mijn linkerhand op het voorhoofd,
op het hoofd leg en daarbij wat uitspreek over, ja, ja. De zalving, leid ik ook in, en dan zalf ik met gewijde olie het 
voorhoofd en de handen. Vind ik op zich wel voldoende, dus ik ga niet alle zintuigen nog eh, wel het voorhoofd en de 
handen. En dan rond ik het af, vaak met een gezamenlijk gebed, met het Onze Vader, ehm, als de sfeer er naar is, dan 
vraag ik of de mensen in een kring om het bed willen gaan staan, dat we elkaars handen vasthouden bij het bidden 
van het Onze Vader. En eh, ik eindig met een zegenbede, met het geven van een zegen, voor die persoon, maar 
eigenlijk voor alle aanwezigen. En dat is eigenlijk een beetje de vaste structuur en doe ik nogmaals, behalve de lezing 
uit de Bijbel, doe ik dat gewoon uit mijn hoofd. Doe ik, vind ik wel fijn.

C8: Hm hm. Ja, en als je kijkt naar die verschillende onderdelen. Kun je daar dan iets over zeggen wat daar dan de 
betekenis of het effect van is?

GV8: Het effect van het geheel, van het totale ritueel, vind ik dat er.... heel vaak rust komt bij de, bij de patiënt, als hij 
bij kennis is of als, ja, dan zie de adem, je ziet het gezicht rustiger staan, ademhaling rustiger gaan, bij de patiënt zelf. 
Als hij buiten kennis is is dat moeilijk te meten. En ook bij de aanwezigen zie je een soort, ehm, rust komen. En soms 
ook een, een, een accepteren of een begin van een acceptatieproces van o ja, het is, zo is het nu op dit moment. Nou 
ja, de hectiek van de behandeling en van de ziekte, okee, maar nu hebben we rust genomen en het ook een beetje in 
iemand anders handen gelegd en eh, ja, dat is goed. Dus... je ziet heel vaak, tot mijn verbazing ook wel, een bepaalde 
rust komen...

C9: Ja... Tot je verbazing?

GV9: Nou... dat dus het ritueel ook echt zo werkt. Kijk, het is geen garantie, geen garantie, dus ben ik ook wel altijd 
blij als het zo werkt, maar je, en ook als het niet zo werkt, dan denk ik, ja, waar het aan gelegen heeft, dat weet ik 
niet, maar vandaag was de door mij gewenste effect niet aanwezig, maar denk ik, ja, goed, dat zal wel zijn redenen 
hebben. Soms ga je er over nadenken, soms ook helemaal niet. Maar heel vaak zie je wel dat er rust en acceptatie 
komt. Dat vind ik echt heel mooi. Dus het ritueel vindt plaats door de week, kijk, we kunnen nu een oproep krijgen, 
van kan er iemand komen. Vaak ook ‘s avonds, ‘s nachts en in het weekend, dan zijn we het per definitie altijd zelf die
daar dan heen gaan. En het, als ik daar heen rij, of fiets, dan kan ik het heel vervelend vinden, een hekel aan hebben, 
maar als ik er dan ben en de ziekenzalving doe en ook na afloop, dan denk ik nou, dat was toch weer een, iets moois 
voor deze mensen. Dus dat effect zie ik wel. Ja. Effect van losse onderdelen... moet ik nog iets aan toevoegen: als de 
sfeer er naar is, bijna altijd, laat ik, nodig ik die mensen ook uit om zelf te zalven, dan zeg ik van nou, ik heb deze 
persoon gezalfd, ja, je hoeft niet de handen te doen, maar je kunt met de olie wel een kruisje zetten op het hoofd en, 
zeg dan daarbij wat in je opkomt, wat je op dat moment belangrijk vindt, en dat doen mensen ook wel en dat is een 
soort, dan komen er emoties los, emoties vrij van... wat ze expliciet verwoorden, van verdriet, maar zeker ook van 
dankbaarheid en ja, dank wordt uitgesproken, ja... dat, dat is... en ook van verbondenheid natuurlijk. Je ziet ook als 
effect vaak verbondenheid ontstaan tussen de mensen onder elkaar. Ja. Maar ja, voor mij, het belangrijkste effect van 
het totale ritueel is de acceptatie en de rust en de soort aanvaarding van, okee, het is droevig dat de dood in beeld 
komt, maar dat kan ook goed zijn. 

C10: Ja, ja. En in die zin is het toch ook wel vaak een stervensritueel. Of niet?

GV10: Ja. Ja. Een ritueel van bewust stilstaan bij het einde ja. Ik vind, het kan ook heel mooi zijn als iemand nog heel 
helder is, eh, ik zei net dat de familie dan iets uitspreekt, van dankbaarheid of liefde. Soms is degene, de patiënt, zelf 
ook nog heel helder en dan spreekt hij nog eens, ook nog eens, dan spreekt hij de mensen nog toe, van om hen ook te
bedanken en om te zeggen van oh, ik hoop dat ik het goed gedaan heb en daar nog een soort respons verwachten. 
Soort evaluatie van het leven. Dan ben ik even de draad kwijt van wat jij vroeg... 

C11: Ik stelde niet volgens mij een concrete vraag. Ik vroeg “Dan is het toch een stervensritueel”.



GV11: Ja. Ja, maar, de, het sterven staat niet altijd al bij de deur te wachten. 

C12: Ja.

GV12: Soms, soms wel. Soms dan zegt de verpleging of de arts, verpleging ook, die zeggen dan tegen de, tegen de 
familie, nou het gaat hard achteruit, eh, u wilt bedienen, okee, nou de geestelijk verzorger is er nu, als de geestelijk 
verzorger weg is, dan daarna koppelen we de persoon af, bijvoorbeeld alle slangetjes, infusen, eh, we verhogen de 
morfine en eh, zeker, zeker bij een IC, zeker bij beademing of zo, dan betekent het, het afkoppelen, het stoppen met de
behandeling, betekent dat pfffff iemand eigenlijk een minuut later overlijdt. Dus dat heb je ook. Ook dan kan het nog 
best wel eens rust zijn. Maar het is lang niet altijd zo dat eh, het sterven eigenlijk zeg maar achter de deur wacht. 
Soms, soms denk je, nou, deze persoon die kan nog uren, nog een paar dagen, he, of een week of twee weken. 

C13: Ja. Maar dan alsnog staat er wel een afscheid centraal. 

GV13: Ja. Een soort, soort afronding van het leven, een soort evaluatie van het leven. Heb ik het goed gedaan. We zijn
dankbaar voor het leven van vader of moeder of opa of oma. Er wel een soort, soort afronding, conclusie, terugblik, 
ja, ja...

C14: Ja. Nou ja, we hebben nu een beetje inhoudelijk gepraat over hoe dat dan gaat en wat dat betekent voor 
verschillende betrokkenen. Daar wil ik later misschien nog even kort op terugkomen. Maar als je kijkt binnen de 
kerkelijke traditie, nou, dat is natuurlijk waar dat ritueel vooral, ja, bekend is, vooral in de katholieke kerk. Ehm, kun 
je daar iets over vertellen, over je eigen achtergrond en hoe je je daartoe verhoudt, tot die kerkelijke traditie, of ook 
hoe je dat ritueel van de ziekenzalving ziet of plaatst binnen, binnen die traditie. 

GV14: Ja. Dat is een eh, belangrijke vraag. Ik ben katholieke. Ik kom uit een katholieke streek, West-Brabant. Uit 
katholieke families. Ehm, ik ben theologie gaan doen niet omdat ik nou zo gelovig was, maar omdat ik wel 
geïntrigeerd was door de werking van geloven en traditie bij families, bij mensen, bij gezinnen, bij... eh, uiteindelijk 
dacht ik, ik wil ook geestelijk verzorger worden, ehm, maar, ik heb me nooit zo nadrukkelijk, ik heb me nooit 
expliciet verbonden met de katholieke kerk. Als ze zeggen van, wat is je achtergrond, zeg ik wel katholiek, maar ik 
heb ook nooit met een zending van een bisschop gewerkt, met een zending, van een ambtelijke zending, omdat ik dat 
niet zo wou en ook omdat het niet kon. Eh... ik heb een vrouw en kinderen, maar wij zijn niet officieel getrouwd, en 
dat is op zich al een, eh, voldoende voor een bisschop om te zeggen ja, nou ja, nee, de katholieke kerk gaat uit van een
huwelijk, dus eh... Maar we hebben alles goed geregeld, maar we zijn niet getrouwd en we hebben kinderen en dat is 
op zich al voldoende, maar, los daarvan, zelfs al was ik gewoon getrouwd, had ik misschien toch ook geen zending 
gevraagd, want, ik vind, die vrijheid die je hebt, eh, als geestelijk verzorger om, om geen verantwoording af te hoeven
leggen aan toevallig een bisschop, vind ik ook wel fijn. En ehm, daarom zou ik ook nooit in een gemeente of in een 
parochie werken, want eh, ik doe mijn werk voor de mensen voor wie ik aangesteld ben. Eerst was dat een 
verpleeghuis, en toen ziekenhuis Utrecht en nu is het dit ziekenhuis sinds 2005. En nu, voor deze patiënten die hier nu
zijn ben ik aangesteld. En ze mogen best weten wat mijn levensovertuiging is, waar ik vandaan kom. Maar ik kom wel
als persoon en niet met iemand achter me die mij zendt. Nee. Ik eh, de nadruk ligt niet op zending, maar op dat ik 
door het ziekenhuis ben aangesteld voor deze patiënten, dus dat is meer dan... de roeping vanuit de patiënt, om het 
dan maar netjes, een beetje symbolisch te zeggen, dan een zending van buitenaf. En, ehm, ik heb het ook, soms heb ik
wel een beetje gewetenswroeging gehad van, ja, ik weet dat de katholieke kerk in Nederland zegt van dat het het, de 
ziekenzalving, de bediening alleen maar een sacrament is als een priester het doet. Heb ik wel eens een beetje 
wroeging mee gehad, wroeging of gewetens... eh... dat ik erover nadacht. Maar ik dacht van nee, ehm, patiënten 
vragen om een ziekenzalving. Ja. Is het een bediening? Ja. Is het het laatste sacrament? Ik zeg, nou, eh, ik ben 
geestelijk verzorger, ik ben katholiek, ik ben geen priester. Eh, maar ik wil graag dit ritueel doen. Ik zie de zin 
daarvan, vind het een mooi ritueel. Als jullie zeggen, nou, ook al ben je geen priester, doe het, dan doe ik het. En zo is 
het bijna altijd. Voor negenenveertig van de vijftig mensen is het niet een probleem. Sommigen zeggen van o, maar 
dan eh, ga ik toch nog op zoek naar een priester. Nou, dat kan. Eh... en ik, ik voel me daar ook goed bij. Eh, het 
ziekenhuis heeft op een gegeven moment ook, ehm, ook gezegd, ja dat beleid steunen we. Ja. Er is een keer een 
incident geweest. Een jonge verpleegkundige van de IC die was toevallig ook betrokken bij een nogal behoudende 
katholieke kerkgemeenschap hier in Nijmegen. En die heeft toen, die zag ons bezig, en die heeft toen de bisschop 
gebeld van Den Bosch en die heeft gezegd, ja, mensen in het [naam ziekenhuis] die worden voor de gek gehouden, 
want die krijgen dan zogenaamd de, het oliesel, het laatste sacrament. Maar, er komt gewoon iemand opdraven die 
helemaal geen priester is. Ja. Brief van de bisschop naar het ziekenhuis. Die riep mij en ik zei, zus en zo zit het. En eh, 



zei het ziekenhuis, ja, dit is ons beleid, we zijn er voor de patiënten eh, en we zijn er niet om de richtlijnen van de 
kerk uit te voeren, maar we zijn er voor de patiënt. En ook, ze zeiden, de patiënten worden niet, eh, ze worden niet 
vals voorgelicht, ze krijgen precies te horen hoe het zit en daar kunnen ze ja of nee op zeggen.

C15: Ja. En daar heeft de katholieke kerk uiteindelijk niets over te zeggen. Ze hebben geen monopolie op het 
uitvoeren van het ritueel.

GV15: Nee. Nee precies. En daarom zit er ook in de Protestantse Kerk hebben ze de zegening nu ook ingevoerd, he. 

C16: Ja. Wat in principe eigenlijk zo gekopieerd is van het ritueel zoals dat gebruikelijk is in de katholieke kerk. 

GV16: Ja, dus, dus... Kijk, ik draag ook nog wel, dat is misschien een klein detail, ik draag ook een klein stola’tje, dat 
kan dan officieel ook niet van de katholieke kerk, maar ik vind die stola, dat is gewoon een versiersel, ik bedoel, het 
geeft aan dat ik geen privépersoon ben, maar dat ik ook een beetje in mijn rol sta. Dus, eh, op die manier.

C17: Ja. Dus je zegt, dat kunnen ze niet leuk vinden, maar dat is uiteindelijk hun probleem.

GV17: Het is dan wel fijn, kijk, het is mijn persoonlijke overtuiging dat ik dat aan patiënten kan aanbieden en dat ik 
het ook naar eer en geweten kan uitvoeren, maar het is ook wel fijn als dan je ziekenhuis, je Raad van Bestuur achter 
je staat, en dat dus ook zo. En dat we ook daar met z’n vieren, dat zul je straks van Anna dan horen, dat we daar 
gewoon één lijn in volgen. Dan voel je je toch gesteund door je collega’s en je bedrijf. 

C18: Ja. Ja. Dan, eh, nou, we hebben het al een beetje gehad van oh, mensen hebben vaak geen eh... er zijn vaak 
mensen aanwezig bij zo’n ziekenzalving die niet zo heel bekend daarmee zijn. In principe doe je altijd min of meer 
hetzelfde ritueel, maar leg je goed uit wat je doet, dat heb ik goed begrepen toch?

GV18: Ja. Klopt.

C19: Ja. Ja. Als je dan kijkt naar de betekenis van het ritueel, dat is ook al een beetje benoemd, maar ik wil daar toch 
nog wat op inzoomen, eh, hoe is dat dan verschillend voor, nou ja, eigenlijk zijn er drie, drie dingen die erbij komen 
kijken: de stervende zelf, of nou ja, de zieke mens, hoeft natuurlijk niet al stervend te zijn, noemde je net; de naaste, of
ja, de mensen om het bed en ja, vanuit de traditie zeg maar. Als dat drie polen zijn, hebben die dan een verschillende 
betekenis tot die... misschien een beetje een lastige vraag hoe ik hem nu stel...

GV19: Nee... Ehm, de patiënt zelf die is eigenlijk het belangrijkste. Dat is gewoon heel duidelijk als die ehm, eh, bij 
kennis is, eh... en vaak is het lichamelijke verval al begonnen en dan is het soms verbazingwekkend dat iemand 
waarvan je weet, nou ja, die hersenen doen het niet meer zo goed, want die, die, hij heeft een infarct gehad, of zo, dat 
iemand dan, als je met z’n allen toch het Onze Vader gaat bidden, dan gaan die handen toch ineens zo [maakt gebaar],
weet je wel? Dus, dat is op zich wel mooi, dat je ziet van eh, het komt toch, het komt wel binnen. Ik vind dat het voor 
de persoon zelf, de zieke zelf, het belangrijkste is, want dat is ook de aanleiding dat je het ritueel aanbiedt, maar voor 
de omstanders, dat zijn dus vaak de naaste familie en vrienden, vind ik het ook heel belangrijk, dus ook als ik hoor 
dat er of letterlijk, ja die kindertjes, die zijn negen en elf - moeten die erbij zijn? - of, die ene zoon die twijfelt van ja, 
nou ja, wat is het nou eigenlijk? Als ik uitleg wat het is, dan is een van mijn doelen ook om, als het kan, eh, die naaste
familie er ook allemaal bij te hebben. Niet omdat het moet, maar gewoon omdat je weet, dat zou achteraf nog best wel
eens goed kunnen uitwerken. Dat probeer ik altijd te stimuleren. Eh... dus ja, het is voor de zieke zelf het 
belangrijkste, maar ook als die persoon helemaal eh, buiten kennis is, dus in coma ligt of zo, dan nog vind ik het 
belangrijk voor die persoon. Je weet het niet, je weet niet wat er nog voor informatie binnenkomt als iemand in coma 
ligt - kan je niet beoordelen - kan je medisch niet eens precies zeggen. Dus dan, als iemand in coma ligt, ligt de 
nadruk nog net iets meer op de familie. Maar, patient één, familie heel belangrijk ook, om ook inderdaad nog iets, nog
iets tegen vader om moeder te kunnen zeggen op dat moment, dat het nog kan. Iets terugblikken of iets herstellends 
of iets weet ik veel wat... verwijtends. Maar iets, he, wat je nog kwijt wil. En eh, ja, dus de betekenis, ja... de vergroten
van de verbondenheid van de naasten vind ik ook, dat is een mooi ding, wat dan vaak, vaak gebeurt. En eh, ik word, 
ja, je wordt vaak ook bedankt na afloop, van eh, oh, dat was goed, dat was mooi. Het was waardevol; we hadden er 
iets aan. Sommigen zeggen dan ook tot hun verbazing, ja, ik wist niet goed wat een bediening was, maar, nou, het is 
mooi. En vanuit de traditie vind ik het moeilijk. Kijk, ik ben blij dat dit ritueel eh, veel rituelen die verdwijnen, eh, 
komt niks voor in de plaats, maar, dat dit ritueel toch tot nu toe de eeuwen doorstaan heeft en dat we het nu op deze 
manier doen. Eh, en dat de kern van het ritueel nog steeds hetzelfde is als, als lang geleden. Ik ben blij dat dat vanuit 
de traditie is overgeleverd. Nogmaals, dat staat los van het feit dat ik ehm, me bij het ritueel niet gezonden voel door 



ehm, door bisschoppen of door een kerk, maar eerder geroepen door deze mensen die nu ziek zijn.

C20: Ja, dus je roeping komt uit mensen en niet uit traditie. Traditie daar ontleen je het alleen aan.

GV20: Maar ik ben wel, ik ben wel blij dat de traditie dit ritueel, dit, dit, dit heeft bewaard. 

C21: En dat geef je op deze manier ook weer door, ook al ben je niet expliciet verbonden met...

GV21: Maar ik me maak me daar wel zorgen over, over de toekomst van het ritueel. Want daarstraks, bij 
[onverstaanbaar] over rituelen, bijvoorbeeld, eh, bij eindexamens, galabal en eh, weet ik wat allemaal, dat zijn dan 
nieuwe rituelen, die ontstaan soms ineens of die worden uit Amerika, komen overgewaaid. Dus, soms ontstaan er wel
nieuwe rituelen, maar ik denk dat binnen religie, dat het heel moeilijk is om nieuwe rituelen te laten ontstaan.

C22: In een seculiere context bedoel je?

GV22: Ja. Want zo, zo hebben we een keer een vraag gehad, van eh, een jonge vrouw die overleed. En toen zei de 
beste vriendin van haar die erbij was van, ja, we zitten wel te denken over ziekenzalving, maar dat is zo kerkelijk en 
ze was niet gelovig, kun je ook zoiets doen, maar dan zonder gebruik te maken van gebeden en, en lezingen en 
bijbelteksten, maar met mooie gedichten of zo. En toen heeft mijn collega het wel geprobeerd, met mooie gedichten 
over leven, dood, vriendschap, liefde, et cetera. En het werd ook wel gewaardeerd. Maar dan moet je dus de vorm 
helemaal op maat maken, op die persoon. Heeft het ritueel dan nog, kun je de structuur daarvan nog beschrijven, dat 
weet ik niet eens, maar dan wordt het echt een op maat gemaakt gebeuren. Eh, en ik denk dat het moeilijk is om 
zulke nieuwe rituelen te ontwikkelen of te stimuleren. Het is veel makkelijker om een bestaan ritueel wat al heel lang 
is, om dat te gebruiken en dat altijd natuurlijk een beetje in deze tijd te plaatsen.

C23: Ja. Ja, wat je daar eigenlijk eh... Je komt bij een punt wat ik ook nog wil aanstippen... eh... Je zegt, het is lastig, 
eigenlijk, om dit ritueel te vertalen naar een seculiere context, of, waar God of de Bijbel niet of een kleinere rol in 
speelt. 

GV23: Eh ja. Ja. Ja. Dat is wel lastig.

C24: Ja. Dus dan zeg je eigenlijk...

GV24: Ik doe, ik dus het wel een beetje, he, dus, zoals je misschien ook wel opgemerkt hebt, als ik kinderen 
aanspreek, dan zeg ik van, ja, we vragen eh, kracht en steun voor opa. De doktoren weten niet meer, die kunnen niet 
meer zo goed helpen. Vragen we kracht van hierboven. Eh, maar ook dan kan ik het woord God niet helemaal 
vermijden, maar ik probeer dan wel aan te geven van eh, ja, nu vragen we het niet van mensen maar van krachten 
hierboven of vanuit de bovenwereld, maar het is moeilijk om dat, ehm, om het buiten een religieus, kerkelijk 
referentiekader, of zonder God of Bijbel, om het uit te leggen, dat is moeilijk.

C25: Ja, dus je zegt eigenlijk dat je onvermijdelijk met het ritueel aan iets transcendents raakt.

GV25: Ja. Ik vind niet zo gauw manieren van doen en van spreken om, om, om buiten dat referentiekader te stappen.

C26: Ja. Ja. Want als je kijkt naar de ziekenzalving en als je kijkt naar de transcendentie versus, nou ja, laten we 
zeggen, immanentie, eh... met die twee woorden, waar zie je dat terug in dat ritueel, of waar neigt het meer naar, wat 
komt er meer voorbij?

GV26: Eh... Je doet nadrukkelijk een beroep op het transcendente. Ik, ik, ja, ik wijs soms ook letterlijk naar hierboven,
of ik benoem het ook, hierboven. Het immanente, dat is dan de, de, de menselijke wereld zoals we die kennen en dan 
zeg ik soms, nou, de doktoren en de verpleegkundigen hebben alle hulp gegeven die ze gegeven hebben, nou, dat 
heeft niet helemaal het gewenste effect. We hopen dat we voor opa of oma nog ergens anders hulp vandaan kunnen 
roepen, of in ieder geval vragen, en dat doen we van hierboven en dat, nadrukkelijk breng ik volgens mij ook het 
transcendente in stelling [onverstaanbaar] en eh, ja, tegelijkertijd, rondom de verbondenheid van die persoon met zijn
familie, dat is ongelofelijk immanent, dus ik plaats die persoon altijd in zijn context, en ik benadruk ook het belang 
van de aanwezigheid van die familie eh, van het is voor opa heel belangrijk dat jullie er zijn - het is goed dat jullie er 
zijn. Dus dat... die kring van mensen die van je houden, dat moet er zijn. Eh, maar je vraagt ook heel nadrukkelijk de 
ja, dat het transcendente zich laat voelen. Of dat God zich laat voelen, dat, ja, dat is soms ook een van de dingen die ik
zeg van, die ik zeg van God, laat meneer of mevrouw merken dat u ook, er bent, dat u hem ook niet laat vallen, maar 
dat u hem vasthoudt, of zoiets he, dat, dus dat die persoon ook echt iets, dat het transcendente daadwerkelijk voelbaar



wordt voor die persoon. Dat hoop ik. Maar dat benoem ik ook. 

C27: Ja, en geloof je dan persoonlijk ook in een transcendente, in een God of in een hogere macht.

GV27: Nee. [lacht] Ja. Ja, ik geloof inderdaad wel in een hogere macht. Ik geloof wel in God. Maar, tegelijkertijd vind 
ik nog steeds na al die jaren ook eh, het moeilijk om daar woorden aan te geven. Eh, ik blijf altijd een beetje huiverig 
of aarzelend om het woord God, God te gebruiken, ja, maar van de andere kant, eh, ontkom je er ook niet aan. Maar 
eh, ik geloof wel eh, in het transcendente. In krachten die daar vanuit kunnen gaan. In God die een soort bron van 
liefde is en eh, ja, ja. En ook zoiets van, de oorsprong van het leven he, dat gaat dan om de naderende dood, maar ook 
de oorsprong van het leven, ja, van, van God, of van dat transcendente iets, daar komt ook het leven vandaan. En, en, 
en eh, ja, dus die link leg ik wel. En ik geloof daar zelf ook wel in ja. Anders zou ik het ook moeilijk kunnen doen. Ik 
zou niet een handeling kunnen verrichten op bestelling waar ik niet zelf ook eh, verbonden mee voel.

C28: Ja, je noemde net ook, als je wel vertaalt naar een seculiere context, dat je dan eigenlijk heel erg, eh, toespitst op 
het individu, eh...

GV28: Zei ik dat?

C29: Ja, dat zei je. Dat dat dan onvoorwaardelijk moet - dat het moeilijk is om algemeen...

GV29: Nou, ik vond het wel heel boeiend, als je dat bedoelt van, dat was mijn collega dan - het had mij ook kunnen 
overkomen - dat je dan gevraagd wordt van, kun je iets ritueels, kun je een ritueel doen zonder God, de naam God te 
noemen. Ik zou er ook zeker wel naar op zoek gaan. Maar ook daar, kijk, dan, natuurlijk doe je het dan op dezelfde 
manier als bij een gewone ziekenzalving. Je richt je op die zieke, maar ook betrek je, en dat is individueel, maar ook 
betrek je inderdaad heel erg de, de, de naasten erbij. Het is inderdaad ook wel individueel omdat je het op maat 
maakt. Dus je maakt het dan voor die persoon. En je probeert dan een gedicht te zoeken of een tekst te zoeken die bij 
die persoon past.

C30: Ja. En het is dan lastiger om een algemeen, iets algemeens... omdat het eigenlijk niet bestaat?

GV30: Nee.

C31: Nee. Ja. Ja, want als je kijkt ook bij de ziekenzalving, heb je natuurlijk ook te maken met ja, eh, ja, met een 
collectief, mensen daar, of nou ja, de traditie zou je kunnen zeggen. Eh, maar je hebt ook te maken met het individu, 
he, want je zegt, ik doe het voor die persoon. Kun je dat nog iets toelichten, wat de verhouding daartussen is, of, ja, of
daar een spanning tussen is?

GV31: Tussen die individu en?

C32: En het collectief.

GV32: Eh... Ik... Ik, er is sprake van een soort eh, losmakingsproces, een soort verlies: die persoon die gaat zijn leven 
verliezen, zijn of haar leven. Eh, die komt dan los te staan van zijn geliefden die om hem heen staan tijdens zijn leven.
Dus je hebt het losmakingsproces, het verlies en in dat proces van weggaan en eh, loslaten, of eh, van de zieke en van 
zijn naasten, eh, dat hele proces dat, dat hoop ik, dat dat vreedzaam gaat, goed verloopt, soepel verloopt, op een 
aangename manier verloopt, voor zover sterven leuk kan zijn. Eh, voor allebei de partijen. En dat die eh, eh, de 
mensen, dat je ook al een begin maakt voor de familie met het begin van de rouw. Of verwerking of zo. Dus het is, is 
dat individu, maar ook zijn, zijn naasten. En eh, ja. Waarbij het voor mij persoonlijk, toch wel, het gaat om die zieke, 
want dat was ook de aanleiding, want daarom ben je ook bij elkaar gekomen. 

C33: Ja. Ehm... ja, nou, eh, is natuurlijk al benoemd: het gaat ook om losmaken, het gaat ook om inzien dat de dood 
dichterbij komt, eh, dan zijn er twee woorden, waar ik ook nog, die ik ook nog wil aanstippen: continuiteit en 
discontinuiteit. Als je kijkt naar de ziekenzalving, eh, ja hoe spelen die woorden voor jou daarin een rol?

GV33: Hm... Ja, er is, er is absoluut sprake van verlies, he, die persoon die gaat zijn leven verliezen en die komt in 
situaties van dood zijn. Dat is absoluut een breuk - discontinuiteit - dat is een breuk. Eh, je doet een beroep op God. 
En daar zit de continuiteit: dat God ehm, dat geloof ik dan, dat die aan deze persoon het leven heeft geschonken, maar
dat hij ook tijdens dit leven, maar ook na het leven door de dood heen, die persoon, die liefde van God blijft. Dus 
daarom denk ik ook inderdaad, dat die ziel ook weer opgenomen wordt in iets, in een nabestaan inderdaad, dus dat, 
dus er is... Doodgaan is zeker een breuk, maar ik zie ook continuiteit - vanuit mijn geloof in een hiernamaals of zo, of 



vanuit een geloof in de liefde van God die, die, ja, ja, die ook na de dood voort blijft bestaan. Ja. En ook voor die 
familie is... discontinuiteit, het verlies van deze persoon, die gaan ze dus als levende persoon, als een van de familie 
gaan ze die verliezen, maar er is ook continuiteit aan de herinneringen, dierbare herinneringen, dankbaarheid, het 
terugdenken aan iemand, aan mooie, ja, er is zeker ook continuiteit. Ja. Is dat wat jij met discontinuiteit en 
continuiteit ook bedoelt?

C34: Ja. Of dat is wat ik hoopte te horen. Nou ja, je had me ook mogen verrassen, was beter misschien.

GV34: He, wat jammer dat ik je niet verrast heb. [lacht]

C35: Even kijken. Ja. Dan wil ik het eigenlijk nog eh... we hebben het gehad over de betekenis of het effect van die 
verschillende onderdelen, ehm, nou, misschien is het een beetje irritant dat ik dit vraag, maar, kun je nog heel kort 
vertellen wat die handoplegging betekent of doet, volgens jou.

GV35: Ja. Handoplegging is heel... fysiek. Ik sta dicht bij die persoon. Als dit het bed is dan sta ik er dichtbij. Ik raak 
die persoon ook aan. Ook als het hoofd, voorhoofd, of de haren bezweet zijn of warm. Ik raak die persoon aan, of 
soms, na even die persoon aangeraakt te hebben, om het niet onaangenaam te maken voor iedereen, doe ik mijn hand
er zoiets vandaan, maar er is fysiek contact en eh, ja, ik, ik heb het idee, zo zie ik dat tenminste, dat ik daarmee ook 
de, de steun van God oproep en die ook een beetje, misschien ook een beetje tastbaar maak, he. Dus dat eh, mensen 
elkaar ook aanraken, ook in zo’n situatie en er iets bij zeggen, ook in een rituele context. Dat, dat is ook het teken van
dat God ook die persoon eh, raakt, of zo, zoiets. Dat is het een beetje vaag, maar dat is zoals ik het zie. Dus die 
handoplegging is ook voor mij wel wezenlijk. Dan doe ik duidelijk iets anders dan wanneer ik bid of een stukje uit de 
Bijbel lees. Het voelt ook best wel een beetje, voelt ook wel intiem: ik raak die persoon aan, ik voel dat die bezweet is, 
ik voel dat die warm is, dus ja, dat vind ik mooi. En daarom die handen, die handen die zalf ik ook - vind ik ook mooi. 
Ik vind handen ook persoonlijk van iemand, he, die tastzin, eh aanraken, handen geven. Ja. Dus het is ook een 
lichamelijk gebeuren ook. Ik denk dat dat ook heel belangrijk is. 

C36: Ja. Dus dat geldt natuurlijk ook voor het zalven, met de olie.

GV36: Zalven ja. Zalven ja. Want ik ging automatisch over van de handoplegging... Die handoplegging doe ik alleen 
maar dit [maakt gebaar] en ik zeg daar wat dingen bij. Ik raak die persoon echt aan. Ja.

C37: Ja. En wat, wat is die olie? Wat symboliseert die olie voor jou? Kun je dat benoemen?

GV37: Eh, ja, die olie die symboliseert voor mij ook wel iets verzachtends. He, dat is ook een eigenschap van de stof, 
maar... het eh, verzachtends. Ook iets van waardering en dankbaarheid, eh, uit je daarmee ook. Ah, dat komt 
natuurlijk ook door mijn theologische achtergrond, maar, koningen werden gezalfd en profeten werden gezalfd, he, 
dus die werden overgoten met olie, dus het is ook een soort teken van, jij bent belangrijk, we overgieten jou met olie. 
Dat ruikt lekker en dat is fijn. Ik zou het niet zo fijn vinden, maar, het schijnt fijn te zijn. Dus het is ook een soort 
dankbaarheid en waardering voor die persoon, de olie. Ook iets beschermends he, zoals ze de olie in de wonden 
gieten, om het te genezen. Ehm, beschermen, eh, waardering, ja, die, die dingen.

C38: Al die verschillende betekenissen eigenlijk.

GV38: Ja. Ja, bescherming tegen kwaad ook wel een beetje, misschien, ja. Maar niet, niet magisch gedacht, maar toch 
een soort bescherming.

C39: Symbolisch.

GV39: Symbolisch, ja. 

C40: Ja. Nou, dat is heel duidelijk. De tijd is bijna op. Er is nog een, eh...

GV40: De moeilijkste vraag komt nu.

C41: De moeilijkste vraag komt nu. Nou, dat valt hopelijk mee. Ehm, ja, je hebt natuurlijk vertelt hoe je je verhoudt 
tot de traditie of tot de, je werkt niet met een zending, eh, en toch wil ik je een vraag stellen, zie je jezelf bij zo’n 
ritueel meer als voorganger of meer als begeleider? Welk woord past daarbij voor jou? 

GV41: Ehmmm... Toch meer voorganger. Begeleider vind ik te vlak. Voorganger... kijk, ik vind zo mooi, bij dat stuk 
van Jacobus staat, ehm, je moet de oudsten van de gemeente roepen om een gebed over die persoon uit te spreken en 



met olie te zalven. De oudsten zijn, dat waren in die tijd de belangrijkste uit de gemeenschap, he. Dus je wordt wel 
geroepen; ik voel me wel voorganger. Ik voel me geen kerkelijk representant, kerkelijk functionaris, maar ik voel me 
wel voorganger, van zo, ik doe dat, omdat de familie dat vraagt, omdat die persoon dat vraagt, en ik kom daarvoor in 
aanmerking, want het ziekenhuis heeft, die heeft die mensen. Dus, wel voorganger. En om die rol, nou ja, de rol, heb 
ik dan ook dat stola’tje om. Ja: voorganger. 

C42: Dan zijn er nog drie woorden waarvan ik vermoed dat je wel bekend mee bent: kerygmatisch, therapeutisch en 
hermeneutisch. Nou ja, in jouw rol in zo’n ziekenzalving, eh, ja, welke, welk woord past er dan bij, bij dat ritueel, op 
de manier waarop je dat uitvoert?

GV42: Kerygmatisch het minste en hermeneutisch en therapeutisch eh, allebei wel. Therapeutisch dat trekt me heel 
erg omdat ik denk van, ja, goed, je bent hier in het kader van een ziekenhuis en alles wat bijdraagt aan een goede, 
menselijke en waardevolle behandeling, dat is, daar wil ik een bijdrage aan leveren. Dus therapie, in die zin, daar ben 
ik best wel therapeut voor. Maar ook, ehm, hermeneutisch ook wel, om dat oude ritueel, dat niet voor niets in het 
christendom en in de katholieke kerk is ontstaan, om dat toch ook, ook nu, voor deze mensen eh, herkenbaar te laten 
zijn en ook waardevol te laten zijn. En ook herkenbaar en invoelbaar te laten zijn. Dat het niet vreemd is, maar dat 
het ook, o ja, dat geldt ook voor ons, dit is ook... ja. Dus therapeutisch en hermeneutisch. Maar niet zozeer 
kerygmatisch. 

C43: Hm hm, okee. En waarom niet kerygmatisch?

GV43: Kerygmatisch, ja, daar heb ik een beetje een eh, professionele weerstand tegen. Ik zie mijn rol in geen enkel 
van mijn taken als, eh, als verkondigend, dat ik een boodschap breng aan mensen. Ik eh, pik op wat er leeft en ik 
verwoord en ik eh, verbind en ik eh, leg uit, maar zelfs als ik uitleg, ik breng niet een boodschap of iets goeds naar 
mensen toe, maar ik eh, ik ben er voor mensen en ik kijk wat ik kan doen en ik probeer, eh, te bemiddelen en te 
sturen en te stimuleren en eh, ja. Kerygmatisch, daar heb ik niet zoveel meer. Dat heb ik eerder gezegd, daar heb ik 
eerder een soort weerstand tegen, dan dat ik daar iets van herken. Maar dat is misschien ook, de stromingen of de 
representanten van de kerygmatische theologie die ik daar heb ik leren kennen, dacht ik van, nee, dat is niet mijn 
ding. Nee. Want dat element spreekt me niet zo aan.

C44: Nou, dan heb ik volgens mij alles wat ik nodig heb.

GV44: Mooi. 

- einde opname -

Interview 5

- start opname - 

C1: Nou, ik heb net ook verteld: ik was gister bij een, op de afdeling waar ik stage loop was ik bij een patiënt die, nou 
ja, die aan het overlijden was, of die op sterven lag. En er was familie bij en toen vroeg ik van nou, is er iets wat ik 
zou kunnen betekenen vanuit de Dienst Geestelijke Verzorging voor jullie, en toen eh, noemde de schoondochter van,
ja, zou die nog bediend willen worden, vroeg die zo aan eh, aan andere familie. En dat wisten ze niet zo goed. Eh, en 
toen kwam ook de vraag naar mijn van, o ja, wat houdt dat eigenlijk in? Want ze hadden er wel van gehoord, maar 
eh, ze vroegen, ja, wat betekent dat nou eigenlijk, of wat eh, wat gebeurt er dan...

GV1: Dus ze legden eigenlijk ook de betekenis bij jou neer?

C2: Ja. Dus dan vond ik wel heel grappig, met het oog op dit interview ook, omdat ik eigenlijk merkte dat ik toch met 
een mond vol tanden stond, een beetje, op dat moment, ook al heb ik er natuurlijk wel veel over gelezen en heb ik al 
een paar meegemaakt. Eh, dus daarom zou ik dat eigenlijk ook jou willen vragen, als je zo’n vraag krijgt, wat zou dan 
jouw reactie zijn of wat, wat betekent het volgens jou?

GV2: Ik denk dat ik zelf zou proberen het toch terug te, te spelen, aan die mensen te vragen wat het voor hen 
betekent. Ja. Zij vragen om een ritueel en als zij de betekenis daarvan zouden willen weten, ik denk ja, in de eerste 
plaats, zou ik vragen, wat betekent het voor u, wat verwacht u, of, ja, ik zou dat terugleggen.

C3: Ja. Ja.



GV3: Ik zou dat niet gaan invullen voor hen.

C4: Nee. Nee. Dat leg je eigenlijk bij degenen die erom vragen.

GV4: Ja. En als ze meer in detail willen weten wat er gebeurt dan kan ik wat van de inhoud vertellen van wat ik doe. 
En misschien, van waar dat naar verwijst, maar ik zou het toch wel heel graag bij die mensen zelf willen houden. Ik 
zou bijvoorbeeld wel zeggen, wat een gebruik is in de katholieke kerk vooral, maar soms ook in de protestantse kerk, 
dat het iets is wat niet speciaal is dat je op het einde hoeft te krijgen. Het is een ritueel om, voor kracht, he, voor steun
en kracht. Dat is de bedoeling van het ritueel. Want sommige mensen denken ook dat het alleen maar, ja, een soort 
noodzakelijkheid is op het einde van het leven. Dat zou ik misschien nog wel aangeven, dat het ritueel altijd kan als 
men daar behoefte aan heeft.

C5: Ja. Ja.

GV5: Er zijn ook mensen die het heel vaak al in hun leven hebben gehad. 

C6: Ja. Ja. Dus daarmee zeg je eigenlijk, het is niet expliciet een stervensritueel.

GV6: Nee. Maar het wordt wel door veel mensen zo beschouwd. Het is, ja, het hangt natuurlijk heel erg af van in wat 
voor situatie het gevraagd wordt, wat er gevraagd wordt. In de praktijk is dat, de meesten die erom vragen, dat zijzelf 
of hun naaste doodgaat, ja.

C7: Ja. Ehm. Ja. Nou ja, ziekenzalving, daar speelt soms ook het idee van genezing. Hoe kijk je daar tegenaan? Speelt 
dat een rol voor jou? 

GV7: Eh, zou mogelijk zijn. Het is inderdaad een ritueel voor kracht en ondersteuning, maar dat zou ook genezing 
kunnen geven. Ja, dat ligt voor mij open. 

C8: Ja. Ja. Ja.

GV8: En ik zie ook mensen die opgeknapt zijn weer daarna. Dat klopt. Of het daardoor komt weet ik niet, maar, het 
zou [onverstaanbaar]

C9: Dat wil je niet uitsluiten.

GV9: Nee. Zeker niet.

C10: Ehm ja. Nou, je zegt, ik kan dan wel aan die mensen vertellen wat ik doe, ehm, zou je dat eh, zou je dat kunnen 
vertellen? Hoe ziet dat ritueel eruit als je een ziekenzalving...

GV10: Hoe ik het zou vertellen of wat ik doe?

C11: Wat je doet, ja.

GV11: Eh... Ik kan globaal vertellen wat ik doe, maar het kan ook per situatie wel verschillend zijn, maar ik zal het 
standaard vertellen. Eh, als er een vraag komt om een ziekenzalving ga ik sowieso altijd eerst altijd naar de patiënt en
de familie toe om te kijken hoe het is, om even de sfeer te proeven, om even te vragen wat er verwacht wordt. Ik 
neem dus nog niks mee. Ik neem alleen mezelf mee. En ehm, dan ga ik de kamer binnen. Ik stel me altijd voor, ehm, 
en ik vraag wat er aan de hand is, ik laat mensen mij eerst vertellen, wat is er aan de hand, wat is er gebeurd? Ja, dan 
komen de verhalen al, en dan weet je al, ze leren mij een beetje kennen, ze kunnen hun verhaal kwijt. En dan zeg ik 
op een gegeven moment, ik heb begrepen dat jullie hebben gevraagd om een ziekenzalving, klopt dat? Ook dan geef 
ik ze nog een keertje de kans om erop te reageren, want, ik ben geen priester. Dat kunnen ze bij de deur al zien aan 
mij, dus dat is wel handig. Dus ja, ook dan wacht ik af wat de reacties is van mensen daarop, van ja, wij willen graag 
een priester, of dat is goed, kan dat nu? Dus ik kijk gewoon wat er gebeurt. Dus dat eerste gesprek ga ik open in, maar
wel met de bedoeling om bepaalde informatie te krijgen en ook dat ze mij zien, dat ze even weten wie ik ben en dat ze
ook de keuze hebben of ze dat willen of niet, met mij. En dat ze dus ook de mogelijkheid hebben om dat niet te willen.
Als ik met mijn spullen binnenkom, dan heb ik het idee, ja, dan wordt het heel pijnlijk, of, ja, als mensen dat niet 
zouden willen. Dus ik, ik bedoel, dat ze daar de kans krijgen om eh, ja, om daar ook vrij in te zijn. Vandaar dan ook 
dat ik op een gegeven moment zeg van goh, dat u graag een ritueel wilt, dat een graag een ziekenzalving wil, klopt 
dat? Ja dat klopt. Ik zeg nou, als u wilt kan ik dat komen doen, eh, dus dan vraag ik dat nog een keertje. Als ze dan 
zeggen, ja, dat is goed, dan zeg ik, dan ga ik zo mijn spullen halen, ben ik met tien minuten terug. En als ze zeggen 



van nou, we willen graag een priester, of nee, dat hoeft toch nog niet, dat kan, he. Ik moet zeggen dat, ik werk hier 
nu... elf jaar geloof ik, ik geloof dat het een keer is gebeurd dat ze zeiden, nee, maar we vinden het we heel belangrijk 
dat een priester komt. Maar, ja, die ruimte moet er zijn, vind ik ook. Ik wil het ze ook niet opdringen. Maar, dus, ja, in 
al die jaren maar een keer voorgekomen. Eh, nou, dan ga ik weg en dan vind ik het wel even goed om weg te zijn, dat 
ze het ook even over mij kunnen hebben samen, de mensen die er zijn. Ja, het is, maar, dat werkt zo. Als ik dan weer 
terugkom ben ik geen vreemde meer. Dan is er al iets ontstaan. Ze hebben mij leren kennen, er is al contact geweest. 
Ik ben weggegaan, dus ze hebben het over mij kunnen hebben. En ik kom terug en ik, dan ben ik een bekende die 
binnenkomt, al een beetje. Dus, ja, dat werkt ook wel zo. En ehm, ik merk over het algemeen dus dan ook wel een 
verwachting, van, nou, nu gaat er iets gebeuren. Dat voel je ook, dat is voor mij voelbaar, tenminste, heel vaak, ook 
niet altijd, maar... en ehm... Ik vind dat ik als geestelijk verzorger ook daar wat mee moet, want dat appel, die 
verwachting die er is, vind ik ook dat ik die rol op me moet nemen, en dat doe ik dan ook op dat moment. Dus ik ga 
wel ook die tweede keer als ik binnenkom ook duidelijk in een bepaalde rol, voor mijn gevoel.  Ehm, een rol is 
[onverstaanbaar], ik neem de leiding op dat moment, op een bepaalde manier, en ik merk dat mensen dat ook heel 
vaak prettig vinden, van, oke, ze is er nu, nu gaat het gebeuren, we laten het los, we laten het aan jou. Dus op een 
bepaalde manier neem ik de leiding dan, ehm, dus ik heb misschien een bepaalde manier van resoluutheid en ik zeg 
ook, ik ga nu mijn spulletjes klaarzetten, dus ik ga dan een tafeltje dekken, doe een kleedje erop he, de 
bedieningsdoos staat op de afdeling. Ik neem de hosties mee. Ik neem de olie mee. Ik neem mijn leesding mee - ik heb
een eigen boekje dat ik gebruik, mijn gebedenboekje. Dus ja, dat leg ik allemaal netjes neer daar en er zit ook een 
stola’tje bij. Dat leg ik allemaal klaar. Eh, doe ik rustig. Uitgebreid. Om ook de rust te bewaren, bewust. En als ik dus 
alles eh, heb klaargezet, he, op het tafeltje ernaast, dan draai ik me om. Als de patiënt aanspreekbaar is, dan richt ik 
mij tot de patiënt, en anders tot de mensen om mij heen. Zeg ik, kan ik nu beginnen? Dus ik markeer ook heel 
duidelijk het begin, dat ik ga beginnen. En als ik dus instemming krijg kan ik beginnen. Op dat moment doe ik pas het
stola’tje om en dat is dan ook ritueel het begin, waarmee ik begin. Ehm, moet ik de inhoud ook al vertellen? Wat wil 
je dat ik nu vertel?

C12: Ja. Graag.

GV12: Eh... ik heb voor mezelf een boekje gemaakt. Eh... je mag het straks wel even inzien hoor. Eh, met een 
openingsgebed, een aantal lezingen, en ik gebruik meestal eh, Jacobusbrief, Jacobus 5 waar, dat legitimeert ook eh, het
oudste van de eh, gemeenschap moet komen om de, te zalven. Nou, op dat moment ben ik dus de oudste van de 
gemeenschap, zo beschouw ik mezelf dan ook. Die rol neem ik ook op me. Maar dat legitimeert het ook, die brief uit 
Jacobus. Dat maakt ook duidelijk wat ik kom doen. Dus ik heb, die lees ik eigenlijk wel altijd. Psalm 23 doe ik ook 
altijd, omdat het een psalm is die ook bijna iedereen kent. Ook mensen die niet zo heel erg kerkelijk zijn opgevoed. 
Dat is zo’n bekend iets, dus dat herkenning, maar ook de vertrouwdheid, en het is ook wel een heel mooie psalm, vind
ik, voor zo’n moment. Dus die zit er sowieso denk ik altijd bij mij wel in. Nou, daar heb ik wat gebeden tussendoor. 
En dan heb ik dus ook heel, markeer ik ook op een geven moment heel duidelijk van ik zal nu de handoplegging doen
en de zalving verrichten. Dat doe ik ook. Leg ik mijn hand op en ik spreek er een gebed bij uit. Ik, eh, zalf voorhoofd 
en handen en daar heb ik ook bepaalde teksten bij. En in sommige gevallen, dat hangt dus heel erg af van eh, wie er 
bij aanwezig zijn, vraag ik de familie of ze ook willen zalven, maar het hangt, nou ja, dat voel ik aan van, nou, dat is 
hier op zijn plaats, of, of, deze mensen willen dat juist helemaal niet. Dus dat is niet standaard, dat ik dat doe. Dat 
probeer ik in te schatten, want je kunt ook mensen daar heel opgelaten mee maken, dus, dus ja, dat kijk ik eigenlijk 
per keer. Aan de andere kant kan het soms ook heel vertrouwd zijn en heel, kunnen mensen heel ontroerd raken door
dat wel te doen, dus dat is een inschatting.

C13: Dat komt heel nauw eigenlijk.

GV13: Komt... Ja, ja, goed. En ik zal misschien best wel eens de plank mis slaan, dat weet ik niet, eh, maar goed, ehm, 
ik bied ook altijd de communie aan, eh tijdens het ritueel. Eh, en die bied ik ook aan iedereen aan, ongeacht 
achtergrond, dat zeg ik er ook duidelijk bij, want, dat is dan mijn persoonlijke interpretatie, communie, dat zegt het 
woord al, gaat om de gemeenschap, daar sluit je niemand van buiten, en of nu iemand gelovig is of niet, eh, katholiek,
ja of nee - ik ben zelf overigens niet katholiek, ben protestant ook, achtergrond, is misschien ook wel goed om even 
erbij te zetten - maar dat maakt me dus niet uit. Het gaat juist om die gemeenschap. Daar moet iedereen zich welkom 
in voelen, en ook welkom om te delen daarin. Dat vind ik dus wel heel belangrijk. Als degene die in bed ligt de 
communie niet kan nemen zelf, zeg ik ook, dat een dichtbij familielid het in de plaats van diegene kan nemen, he, dat 
mag ook. Ehm, dan deel ik communie uit en eh, wat ik vaak doe terwijl men nog bezig is met de communie, eh, lees 



ik heel vaak Psalm 139. Ik weet niet of jij bekend bent met die psalmen dat je het uit je hoofd...

C14: Psalm 139 is die met heel veel eh... Oh nee, dat is honderdnegenen... of is dat...

GV14: “U kent mij, u doorgrond mij, u kent mijn zitten en staan... en eh... ook al...”

C15: Die nieren die gevormd zijn enzo

GV15: Precies! “U was het die mijn nieren vormde - die u heeft geweven in de buik van mijn moeder”...

C16: Ja.

GV16: En ik merk dat dat een psalm is - zelfs mensen die weinig of niks meer met geloof hebben - die kan heel erg 
binnenkomen. Die is zo nader, ook voor mensen die niet een heel, heel, heel bijbels zijn of die heel kerkelijk zijn is dat
wel een psalm die, eh, eh, eh, zo die nabijheid en verbondenheid benadrukt en ook eh, het vertrouwen, dat ze zelfs, 
voor heel veel mensen is het voor het eerst dat ze misschien ook horen, en ik zie dat mensen daar enorm door geraakt
kunnen zijn en vaak mij ook nog steeds. Ik vind het nog steeds heel mooi, maar ook door de geraaktheid van die 
mensen daaromheen. Dat er zoveel verbondenheid en vertrouwen uit spreekt. Ehm, nou dan eh, vraag ik op een 
gegeven moment mensen ook om een kring te vormen om eh, het bed heen van degene, van de patiënt, om samen het
Onze Vader te bidden. Eh, vaak doe ik ook nog wel een Wees Gegroet Maria er achteraan, omdat ik weet dat zeker 
voor oudere mensen dat nog belangrijker kan zijn dan het Onze Vader, dus dan, ik kijk ook wel een beetje naar wie er
in bed ligt, inderdaad. En eh... ik eindig uiteindelijk nog een keertje met een handoplegging, de zegen uitspreken. 
Nou, en als ik dat heb gedaan dan ben ik vaak even stil. Dan doe ik het stola’tje weer af en dan is het ook afgelopen. 
Dat is ook heel duidelijk een markering, als ik dat afdoe, he, dus even stilte en dat af, en dan is het ook klaar. En eh, 
dan vraag ik ook vaak, was het zo goed, vraag ik aan de patiënt of aan de mensen eromheen, dan vraag ik: was het 
goed zo? Dus ook daar nog eventjes, ja, dat ze daar iets over kunnen zeggen. 

C17: Ja. Ja, dat je mensen de gelegenheid geeft...

GV17: ...ook om daarop te reageren, ja, ja. Nou, dat is denk ik zo grofweg... (hoe ik het doe.)

C18: ...hoe je het doet. Ja. Ehm, nou ja, als we kijken naar die verschillende dingen die je dan doet. Ehm, kun je daar 
iets over zeggen wat daar dan voor jou, volgens jou de betekenis van is, of het effect... dat het teweegbrengt. Als we 
bijvoorbeeld kijken naar de handoplegging. Wat doet dat? Of wat betekent dat? ... Misschien een lastige vraag.

GV18: Daar moet ik even heel goed over nadenken ja, wat ik hierop antwoord. Ehm... want dit, je vraag me eigenlijk 
naar mijn eigen geloofsbeleving hierbij. Klopt dat dan?

C19: Ehm. Ja. Of wat het voor... ja... je doet het met, met een... nou ja, je doet het omdat dat in het ritueel hoort, maar,
ja, je hebt er vast ook ideeen over wat dat dan doet of wat dat dan symboliseert, of wat het betekent.

GV19: Ja, dan vraag je dus toch naar mijn geloofsbeleving daarbij.

C20: Ja.

GV20: Ja. Ehm... ... Ik denk eh... toch wel dat ehm, ik dit moet doen. Dat ik hier niet voor niks zit. En ik ben ook erg 
vrijzinnig. [lacht] Ik kom uit een protestantse achtergrond, maar ik ben totaal niet streng en ik eh, als kind ben ik 
misschien twee keer in de kerk geweest, of zo. Dat was bij ons helemaal niet zo’n item, maar ik ben dus erg vrijzinnig 
opgevoed. Ehm... toch heb ik het idee dat ik in mijn werk als geestelijk verzorger in het ziekenhuis, dat ik daar niet 
voor niets terecht ben gekomen en dat dat mijn opdracht is. En dat vind ik heel serieus klinken als ik dat zeg en dat, 
ik denk dat mensen die mij anders kennen dat ook een rare uitspraak bij mij zouden vinden, maar het is wel zo. Dus, 
eh, ik neem dat in die zin ook wel heel serieus. En ehm, eh... vertrouw ik erop dat ik op dat moment toch het 
instrument van God ben. En eh, ja, zware woorden, maar ja, [onverstaanbaar] wel.

C21: Ja. Ja. Ja. 

GV21: Dus als ik mijn hand opleg en de zegen uitspreek, hoop ik dat door mij toch Gods zegen zal gaan. Ja. Naar deze
persoon.

C22: Ja. En dat is dan dus eigenlijk, als ik dat dan voor je in mag vullen, dat jouw hand op dat moment de hand van 
God, mag ik dat, zou ik dat zo kunnen zeggen?



GV22: Ja. Of de hand die God gebruikt om zijn zegen door te geven. Maar ook tegelijkertijd eh, eh, mijn menselijke 
troost. Het is een combinatie van dingen. Ik denk ook, want ik ben God niet, en dat pretendeer ik ook niet, maar, ik 
geef ook hoopjes van mijn eigen menszijn erin mee. Maar, ja, wel door God geïnspireerd. Of door God gebruikt, of 
hoe je het ook wilt noemen. De hand van God gaat wel een beetje erg ver. [lacht]

C23: [lachend] Ja, dacht ik... kijk maar even hoe ver... om het scherp te krijgen. 

GV23: Ja, nee... Maar ik hoop wel... ja, ik denk wel... wel als Gods instrument.

C24: Ja. Ja.

GV24: Maar goed, daar kun je op verder: wat is God? Maar dat, dat, daar kunnen we nog heel... ander gesprek over 
hebben.

C25: Dat is weer een heel ander... ja. Ehm, dat is een andere scriptie. [lachen] Ja, dus dan zeg je, troost, eh, zegen, en 
als we dan kijken naar de zalving? Eh, nou, dat doe je ook met je handen.

GV25: Dat doe je ook met je handen. Ik vind het ook, ja, dat is ook wat, ik doe dat dus met mijn handen. Ik heb soms 
patienten die geisoleerd verpleegd worden. Moet ik dus in een schort, handschoenen, mondkapje, enzo. Zo mag ik 
alleen maar bij een patient komen. En dat doe ik ook als ik naar binnen ga, als ik met het ritueel begin, dan doe ik die 
handschoenen uit. Dat, dat ga ik gewoon niet doen. 

C26: Ja. Nee.

GV26: Ik moet met mijn blote handen die patient aanraken. Ik vind dat niet kunnen. En dat heeft dus ook wel weer 
met dat gevoel te maken, van, eh, eh, werkelijk dat contact aangaan met die ander. En dat, ja, daar passen 
handschoenen niet in. 

C27: Nee.

GV27: Eh, wat er met de zalving, ehm... ik vraag me af of die zalving voor mij... Ik denk dat die zalving voor mij 
ritueel niet zoveel anders betekent dan de handoplegging, of wat dan ook. Ik geloof niet dat die olie waarmee ik 
iemand eh, zalf, dat die, eh, heilig is. Dat is vanuit de katholieke kerk wel zo, he, we halen die olie, die halen we ook 
een keer per jaar op bij de deken. Daar ben ik nou weer te protestants voor, dan. Dus... eh, een hostie is voor mij ook 
niet heilig en de olie is voor mij niet heilig - het had ook andere olie kunnen zijn. Het zit voor mij toch meer in het 
gebaar en eh... de aanwezigheid van God in het ritueel dan dat dat specifiek zo zou zijn omdat het is ingezegend door 
de deken, dat het dan opeens heilige olie is. Nee. Maar, als de ander dat wel gelooft vind ik dat prima. Ik ga dat ook 
niet... dat vind ik helemaal geen discussiepunt. En ook niet ten aanzien van die patiënt - misschien weet die niet eens 
waar die olie vandaan komt. 

C28: Nee, maar wat symboliseert die olie dan voor jou?

GV28: Kijk, in de Bijbel staat ook dat mensen gezalfd worden, dus het is een gebruik, he. Zalven is een gebruik, is een 
ritueel gebruik, he. Ehm... van ehm... ik denk dat daar ook liefde in zit, in het gebaar, in het gebruik, zorgzaamheid en 
liefde. En... eh... ja, ik denk dat het meer de zorgzaamheid en liefde doorgeeft, door God geïnspireerd, dan dat het 
materiaal op zich heilig is of zo, dat dat een hocus pocus teweeg zou brengen, dat geloof ik niet. 

C29: Ja. Ja. Ja. Eh... Ja, duidelijk. Nou, dan doe je ook nog een gebed. Of verschillende gebeden en je doet ook 
communie. Ehm, kun je daar over vertellen wat daarvan de betekenis of het effect van is?

GV29: Ehm, voor mij is het met z’n allen nemen van de communie, is een teken van verbondenheid, in elk geval. En... 
Ja, ik vind het moeilijk, vind ik ook wel een apart iets hoor. 

C30: Ja. Je doet het wel. Dat doen veel geestelijk verzorgers niet bij, bij dit ritueel.

GV30: Ja. Ja, weet ik. Ja. Dat is inderdaad ook eh, wisselend. Het heeft iets te maken met verbondenheid en het zal 
inderdaad ook wel iets te maken hebben met mijn eigen ervaringen. Net als jij ben ik op een gegeven moment in 
contact gekomen met rituelen, van de katholieke kerk. En eh, onder andere ook de communie. Ehm... de rituelen van 
de katholieke kerk hebben mij bijzonder geraakt ook, op een gegeven moment, ook pas in mijn twintiger jaren, dat ik 
daar in contact kwam. Wij noemden dat thuis hocus pocus, nou, [onverstaanbaar] protestantisme. In mijn twintiger 
jaren kwam ik daar dus mee in contact en ik heb heel lang op een katholiek kerkkoor gezeten - ik ben eigenlijk door 



de muziek ben ik in de katholieke kerk terecht gekomen, want de muziek was zo mooi. En eh, ik weet wel, in het 
begin, eh, ik zeg, moeten we kijken eens, jongens, wat gebeurt hier allemaal! Maar omdat ik daar elke zondag toch bij 
aanwezig was ging dat steeds dieper en dieper bij mij, die rituelen, en ben ik dat enorm gaan waarderen. Eh... Ik denk
zelfs meer dan het Woord, want woorden, eh, eh, kunnen mij helemaal blokkeren of zo. En in het ritueel vond ik iets 
wat op een bepaalde, eh, gevoelsniveau is, diepte, waar voor mij woorden niet kunnen komen. En dat heb ik eigenlijk 
met de hostie heb ik dat ook ervaren, en, eh, bij mij was de hostie, of eh, communie, was eh, ja, iets wat ik eigenlijk 
ook niet kende, van huis uit, en ik ben erachter gekomen, ik heb ervaren, enkele keren in mijn leven, dat eh, dat me 
dat zelfs zo kan ontroeren dat het me tot huilen kan brengen, onverwacht. Onbegrijpelijk en onverwacht en dan ben 
ik zelf daar verbaasd over, o, dat dit mij zo raakt. Maar ook wel heel mooi. Dat is iets ook waar [onverstaanbaar]. Dus,
in die zin heeft het waarde voor me gekregen. Wat dat is weet ik niet, maar ik ben me er wel van bewust dat het, dat 
het eh, dat er dus iets gebeurt - kan gebeuren daarmee - wat voor mij niet helemaal begrijpelijk is en wat ik wel heel 
mooi vind. En ook dat wil ik graag helpen mensen de mogelijkheid geven daartoe, denk ik. Dat daar ook in te delen. 
Maar wat dat precies inhoudt weet ik niet. Maar ik denk wel dat er wat gebeurt. 

C31: Ja. Ja. Wat lastig is natuurlijk, he, dit interview, dat ik probeer om van verschillende onderdelen of verschillende 
rituelen de, ja, dat toch in woorden iemand te laten uitdrukken, maar dat, ik ben me ervan bewust dat dat iets wat, 
wat een beetje tricky is.

GV31: Ja. Ja, want sommige dingen moet je juist niet in woorden willen uitdrukken, denk ik. Ik denk dat dat juist de 
kracht is van rituelen, dat je ze niet in woorden uitdrukt. Als je dat, je kunt niet in woorden vangen, wat daar gebeurt.
En ga je het wel doen, doe je tekort aan het gebeuren. Ja, ik denk dat dat het duidelijkste is hoe ik dat kan zeggen.

C32: Ja. Nou, dat heb je dan wel weer heel mooi verwoord. Ja. Ehm... Nou je hebt al genoemd dat de ziekenzalving 
dus niet per se een stervernsritueel is, ehm, maar het wordt natuurlijk vaak, in de praktijk is het wel een 
stervensritueel of een afscheidsritueel.

GV32: Vaak wel.

C33: Ja. Wil je daar iets over zeggen of toelichten?

GV33: Ja. Dat kan ik zeker toelichten, want inderdaad, wat je noemt, inderdaad, klopt: het is vaak is het een 
afscheidsritueel. En dat merk ik dus aan de mensen met wie ik ben, dat vraag, wat toch heel vaak voorkomt is, als ik 
binnenkom, die eerste keer al, dat er heel veel onrust is en ook nog verdriet en mensen die “ik wil niet” en eh... zo de 
stervende die in verzet is, maar ook de familie die in verzet is, he, dat is een acceptatieproces waar ze dan middenin 
zitten en ze zijn nog niet zo ver. En ik merk dat vaak juist tijdens zo’n ziekenzalving of bediening, zoals ze het ook 
wel noemen, daar een omslag in komt. En dat vind ik heel verbazingwekkend wat er gebeurt. Ik heb dat toch wel 
vaak meegemaakt, dat ik binnenkom en een situatie waar onrust is, he, onderling onrust, je voelt de patiënt onrustig, 
en dat dan, door dat ritueel er iets totaal anders ontstaat: acceptatie, berusting - het is zover. En dat gebeurt dan in 
twintig minuten. Heel bijzonder. Ja.

C34: Ja. Ja. Dus in die zin, ja, is het dan...

GV34: Maar daar, het is ook, denk ik, daarom ook heel belangrijk, ehm, hoe je het doet. Dat je, ja, je moet toch met 
een bepaalde rust en een bepaalde zelfverzekerdheid er zijn, maar je moet ook, vind ik, tenminste, als pastor, want dat
ben je op dat moment, ehm, echt er in aanwezig zijn. Tenminste, dat vind ik wel een voorwaarde. En eh ja, wanneer 
ben je echt daar eh, ja, heel bewust daarin aanwezig zijn. Het is niet iets wat je zomaar doet. 

C35: Ja. Ja. Nou, ja, dan zijn er natuurlijk als je dat doet, heb je natuurlijk altijd verschillende, ja, polen, wil ik het nu 
noemen. Je hebt natuurlijk degene, de patiënt, of de zieke, of de stervende, en je hebt ook mensen die eromheen staan,
vaak naasten, familie, vrienden misschien. En je verhoudt je natuurlijk ook tot een traditie. Maar als je die 
verschillende dingen bekijkt, kun je daar iets over zeggen hoe dat ritueel voor jou, wat de verhouding daarmee is. Dus
met die, nou, diegene die daar in dat bed ligt, de mensen daaromheen en hoe het, nou ja, nog met de traditie te maken
heeft?

GV35: Ik denk dat de traditie misschien nog wel het minste aan bod is, want de meeste mensen weten niet eens wat 
de traditie is. De meeste meeste is de eerste keer dat ze bij een ziekenzalving aanwezig zijn, dus die weten helemaal 
niet wat ze ervan moeten verwachten. Dus wat dat betreft zijn wij redelijk vrij om het in te vullen zoals wij denken 
dat wij het zouden moeten doen. Ehm... hoe verhoudt ten aanzien van de mens, wat was de volgende, andere vraag? 



C36: Ja. De, de, de naasten en de stervende of de zieke.

GV36: Ja, ik probeer zoveel mogelijk in contact te gaan, maar dat probeer ik eigenlijk al in dat voorgesprekje, nou, 
zoveel mogelijk contact hebben met die mensen, ja. 

C37: Ja. Ja. Ja.

GV37: Verbondenheid in korte tijd op te bouwen. 

C38: Ja. Ja. Ja. Ja. En als je dan kijkt naar eh... even kijken hoe ik hier nu... wat we hebben besproken en wat nog aan 
bod moet komen... Ja. Nou, Thomas Quartier heeft een mooi artikel geschreven waarin hij drie 
spanningsverhoudingen beschrijft. En die heb ik wel een beetje horen terugkomen ook, of nou ja, die zie ik ook vaak 
wel terugkomen in, in de ziekenzalving, en ik wil daar eigenlijk, nou, vanuit de theorie wil ik eigenlijk een beetje 
insteken om daar nu van jou over te horen hoe je daar naar kijkt, eh, omdat ik denk dat dat een mooie handvat is om 
daarover te praten. Ehm, nee, je hebt natuurlijk altijd een, he, je spreekt over God in zo’n, je gebruikt psalmen, je 
gebruikt iets uit de christelijke traditie... Als je kijkt naar dat ritueel, als je dan kijkt naar transcendentie en 
immanentie, hoe eh, hoe verhoudt dat zich tot elkaar?

GV38: Kun je wat specifieker zijn in je vraag?

C39: Ehm, ja, ik wil hem eigenlijk zo open mogelijk [lachen] maar daarmee maak ik het je misschien moeilijk.

GV39: Ja. Nou snap ik niet hoe, welke kant je op wil.

C40: Ja. Snap ik. Eh... Ja, hoe zal ik hem stellen? Ehm... Nou, in hoeverre speelt God of iets goddelijks of iets 
hierboven een rol in het ritueel en in hoeverre speelt er meer iets, iets aards of iets in het hier en nu, voor jou. 

GV40: Beide.

C41: Beide. Ja, dat lijkt me, ja, ik denk dat altijd beide daarin aanwezig is, maar kun je daar iets over vertellen hoe dat,
hoe dat gaat, of hoe dat...

GV41: Ehm... 

C42: Hoe dat zich verhoudt.

GV42: Ja. Ik vind het goddelijke toch wel, eh, eh, voorop staan in dit ritueel. De godsverbondenheid. Eh, daarvoor is 
het ritueel ook, om dat te benadrukken. Dus daar ligt het accent wel, ja. Ja, daar zit voor mij wel het accent.

C43: Ja. En als je dan te maken hebt met eh, mensen die om het bed staan die niet zoveel met God hebben of eigenlijk 
niet met een kerk, in die kerkelijke traditie staan. Hoe eh, hoe ga je daar mee om? Speel je daarop in? Of niet? Of eh...
stem je dat af?

GV43: ... Ik zit me af te vragen, eh... de teksten die ik heb, ja eh, zelf zijn niet zo heel direct heel christelijk denk ik. 
Die zijn misschien wel wat algemener, afgezien dus van de bijbeltekst. Maar zullen wel eh, Jacobus, ja, ik denk dat die 
voor iedereen te begrijpen is, die tekst, ook al heb je geen kerkelijke achtergrond. Ehm, Psalm 23, nou sowieso, al ben 
je nog nooit in de kerk geweest, die zie je zo’n beetje in elke film bij een begrafenis terug, dus dat is ook herkenbare 
taal voor iedereen. Ik heb ook zelf Psalm 139, daar hoef je niet christelijk of wat dan ook voor te zijn om daar de 
intimiteit van te kunnen ervaren. Eh, tuurlijk zullen er mensen zijn die erbij staan en die echt helemaal niks met 
transcendentie of met spiritualiteit of wat dan ook hebben. Ja, daar kan ik dan niks aan doen. Dan horen ze het maar 
aan. Ja. Want het is wel een religieus of een spiritueel eh... gebeuren. Maar als er mensen zijn die daar niks mee 
hebben of wat ook, ja, jammer dan. 

C44: Ja. Ja. 

GV44: De vraag is wel daarom, en dat zie ik dan ook als mijn taak om te doen. En dat hoeft dan niet helemaal 
doorspekt te zijn met Jezus en Christus en wat dan ook, mag best algemener spiritueel, denk dat dat ook wel is, maar 
het is en blijft wel een, een religieus, eh, eh, in elk geval een spirituele handeling, eh, [onverstaanbaar].

C45: Ja. En wat maakt het een religieuze of een spirituele handeling? 

GV45: Ehm...



C46: Wat bepaalt dat voor jou, of volgens jou?

GV46: Dat ik toch, eh, mijn handelingen verricht uit naam van God.

C47: Ja. Omdat dat in het ritueel zo gestructureerd wordt. 

GV47: Ja. Maar ook omdat ik die intentie heb. 

C48: Ja. En omdat de patiënt daarom vraagt. Of de familie.

GV48: En omdat de patiënt daarom vraagt. Precies. Daar wordt om gevraagd. Het is het ritueel. En ik heb de intentie. 

C49: Ja. Ja. Ja, dus die zijn eigenlijk verschillende dingen die daarbij een rol spelen. Ja. Ehm... Ja. En als je dan naar dat
ritueel kijkt, gaat het... dan denk ik dat er zowel iets van continuïteit in zal zitten als iets van discontinuïteit. Kun je 
daar iets over vertellen van hoe je dat ervaart in dat ritueel? Of je het een of het ander iets meer ziet, tegenkomt?

GV49: Wat versta je onder discontinuïteit?

C50: Ehm, nou, discontinuïteit, nou ja, vaak is het zo, dat iemand gaat sterven, dat er afscheid wordt genomen, ehm, 
dus het het kan zijn dat dat voor jou iets is, van, o, dat springt er een beetje uit in dit ritueel, maar het zou ook 
kunnen zijn dat je benadrukt van, o, er gaat iets door...

GV50: Er gaat iets door, ja. O, je bedoelt, waar ik de nadruk op leg in mijn teksten?

C51: Ja. Of, wat voor jou...

GV51: Continuïteit denk ik. Ja. Ja. Ja. Sowieso in de, in het ritueel zelf, in het verloop van het ritueel, als de inhoud 
van het ritueel, in elk van het ritueel, ja. 

C52: Kun je dat toelichten hoe dat eh...

GV52: Nou ja, in het ritueel zelf verwijs ik natuurlijk inderdaad naar eh, eh, dat dit het einde niet is, he, dat het 
doorgaat op een andere manier, en dat we ook altijd met elkaar verbonden blijven en met God verbonden blijven, dus 
dat vind ik wel continuïteit. Voor de rest is er dus niet zo’n breuk in het ritueel waarin mensen afscheid gaan nemen -
dat moeten ze maar erna doen, als dat aan de orde is. Dus het is een vloeiend ritueel, dus er zit ook geen 
discontinuïteit in.

C53: Ja, dus voor jou is het echt eigenlijk heel expliciet continuïteit?

GV53: Ja, dat vind ik wel ja. 

C54: Oke. Duidelijk. Ja. Ehm, ja, nou ja, zo’n ritueel doe je vaak met een groep. Je kunt ook zeggen, het komt uit een 
traditie. Eh, dus daar zit iets van collectiviteit in. Maar toch kan het zijn, nou ja, dat verschilt denk ik ook per 
geestelijk verzorger, dat je zegt, nou, he, ik doe het voor de patient, ik spits het daarop toe, eh, dus het individueel. 
Kun je daar iets over vertellen, eh, heb je, hoe die verhouding bij jou is?

GV54: Nou, het is voor de patient en voor de familie die aanwezig is. Nee, het is voor beide. Dat denk ik wel. Soms 
heb je een kamer met vijfentwintig mensen en soms is er maar een iemand bij. Maar wie aanwezig zijn maken deel 
uit van het ritueel op dat moment, ja. 

C55: Ja. Dus voor jou is het heel expliciet ook dat, dat je eigenlijk met z’n allen dat doet? Kan ik dat zou zeggen?

GV55: Ja. Ik vind ook, wie aanwezig is in de kamer is onderdeel van het ritueel. Als je er niet wil zijn moet je niet in 
de kamer zijn.

C56: Nee. Ja. Ja, en dat, komt natuurlijk ook, je doet die communie, dus daarmee benadruk je eigenlijk dat het, dat het 
iets van samenzijn...

GV56: Dat het op iedereen betrokken is. En niet iedereen neemt die communie, maar daar zijn mensen vrij in. Mensen
hebben hun redenen om dat niet te nemen - mogen ze ook zelf weten. Maar, ik vind wel, inderdaad, ja, zodra je in die 
kamer blijft ben je deel van het [onverstaanbaar].

C57: Ja. Ja. Nou, je hebt verteld, eh, dat je protestants bent. Ik weet niet of je werkt met een zending?



GV57: Nee. Ik heb bewust ervoor gez... geen zending ook aangevraagd. Ik kon op een gegeven moment wel een 
zending hier in de plaatselijke kerk kunnen krijgen, maar dat eh, voor mijn gevoel, eh, als ik een zending zou vragen 
vind ik het ook dat ik de boodschap van de kerk moet uitdragen, en ik ben daar niet protestant genoeg voor dat ik wil
sowieso niemands boodschap uitdragen. Ik ben geestelijk verzorger. Ik sluit aan op wat er bij mensen leeft. Ehm. Ik 
zeg, ik kom officieel uit een protestantse achtergrond, maar ik ben niet zo protestant. Ik denk dat er heel veel 
manieren zijn en niemand heeft de waarheid in pacht. Het enige wat ik voor mezelf wel vrij van overtuigd ben is dat 
er iets is wat we als God kunnen benoemen. En dat kun je op heel veel verschillende manieren invullen, he. Ik heb 
geen oordeel daarover hoe en wat, en wil zeker niet een bepaalde manier aan mensen presenteren. En ik kan heel ver 
meegaan in ehm, hoe andere mensen het beleven, want ik denk dat je het echt op heel veel verschillende manieren 
kunt beleven. 

C58: Ja. Ja. Dus daarmee zeg je eigenlijk ook iets over jouw, jouw rol. En daar heb je natuurlijk die hele bekende 
termen voor: kerygmatisch, therapeutisch en hermeneutisch. Ehm, kun je daar iets over zeggen, met welke je dan het 
meest identificeert? 

GV58: Ik denk hermeneutisch. Kun je wel zeggen van hieruit, he. [lacht]

C59: Ja. Waarom hermeneutisch?

GV59: Omdat ik aansluit bij degene met wie ik te doen heb, met wie ik in gesprek ben. En dat is voor mij niet alleen 
maar een, een, eh, cognitief spel van o, ik ben geestelijk verzorger en ik moet aansluiten op de beleving van de ander. 
Ik kan werken in mijn gevoel, vergaand aansluiten eh, op hoe iemand anders het ervaart en meegaan in de gevoelens 
en denkbeelden daarover. Omdat ik voor mezelf niet zo’n vastomlijnd iets heb geeft me dat ook ruimte om dat te 
kunnen aanvoelen van goh, ja, dat, op die manier kan het ook.

C60: Ja. Ja. Ja. 

GV60: En dan voel ik ook echt dat dat zo kan. 

C61: Ja. Ja. En binnen dat ritueel van de ziekenzalving, is dan ook, ga je dan hermeneutisch te werk? Kan ik dat zo 
zeggen?

GV61: Nee, daar zit wel een kader bij, want hermeneutisch, dan zou ik dat helemaal afstemmen op, op eh, op de 
mensen die daar zijn. Nee, dan gebruik ik dus een vast kader, dus dat is niet hermeneutisch, zou ik z... ja, in kleine 
mate tast ik natuurlijk wel dingen af, maar het kader ligt wel vast, want er wordt om een ritueel gevraagd, dan moet 
je ook, denk ik wel, eh, eh... met een ritueel komen en dan ga je niet zeggen van “Nou, jongens, wat zullen we nou 
eens gaan doen? Zullen we vandaag eens zo, of zullen we wawawa... - O, heeft u niet... ?” Nee. Er wordt om iets 
gevraagd. En daar is een behoefte en ehm, die behoefte, of dat leveren van een vast kader geeft ook houvast aan de 
mensen. En dat is waar ze om vragen op dat moment, die houvast. [onverstaanbaar]

C62: Ja. Dus zou je dan een ander woord kiezen?

GV62: Wat voor w... ... ?

C63: Zou je dan zeggen, in dat ritueel ben ik kerygma... ga ik kerygmatisch te werk, bijvoorbeeld? 

GV63: Vind ik wel erg zwaar. Bij kerygmatisch heb ik een ander...

C64: Heb je een ander beeld misschien.

GV64: Ja. Het, het, eh, een beetje benad... [mompelt]

C65: Omdat je dan [onverstaanbaar] een boodschap eh...

GV65: Ja. 

C66: Ja. Maar je zegt wel, dan heb ik, dan ben ik niet meer bezig met afstemmen zozeer, maar...

GV66: Nee. Ik neem wel de leiding. Ja.

C67: Ja. Neem je wel de leiding. Ja. Ja. En je zou kunnen zeggen, het werkt therapeutisch. 

GV67: Hoop ik. 



C68: Ja. Dus dat is een woord - vind je dat erbij passen? Vanuit die, eh, rol?

GV68: Of ik het woord therapeutisch vind passen bij een eh...

C69: Dat is ook een beetje een semantisch discussie, maar eh...

GV69: Therapeutisch...

C70: Ik vind het toch wel interessant om te horen hoe, hoe verschillende geestelijk verzorgers verschillende dingen 
daarover zeggen.

GV70: Ja. Kan ik me voorstellen. Ik zou zelf namelijk niet gauw op het woord therapeutisch... voor kiezen. En 
waarom, daar moet ik even over nadenken. Ik vind het niet het juiste woord ervoor. Werkt het therapeutisch, nee. 
Nee, want als je zegt dat het therapeutisch werkt, dan is het een uitgedacht stappenplan om een bepaald effect bij 
mensen te bereiken, maar, op een bepaald niveau ook. Dat vind ik...

C71: Misschien te immanent.

GV71: Ja. En het is voor mij toch iets van, van bovenaf. 

C72: Ja. En dat mis je dan in het woord therapeutisch.

GV72: Ja.

C73: Ja, dus daar komt toch iets van boven wat eh...

GV73: Ja, maar dat heb ik, dat zeg je de hele tijd al. [grinnikt] Dat vind ik sowieso.

C74: Ja. Ja.

GV74: Daarom... misschien ga ik een stap te ver om dat te zeggen, maar ik zeg het toch. Ik vind dat iemand die zelf, 
eh, eh, niet gelovig is - nergens in gelooft - zou zo’n ritueel niet moeten doen. Want dan ben je onecht, naar mijn idee.
Dat is mijn persoonlijke mening daarvan, want ik weet, ik weet dat het gebeurt in de praktijk ook dat mensen zoiets 
hebben van, nou, ik ben gewoon geestelijk verzorger, ik heb zelf geen geloofsovertuiging, maar ik doe dat voor de 
mensen. Dan denk ik, heel leuk bedoeld, maar dan word je therapeutisch. 

C75: Ja. Ja. Voor jou is dat niet wat het, wat het ritueel is.

GV75: Nee. Het is mooi meegenomen als het een therapeutische werking heeft, maar het is niet mijn doel. Mijn doel 
is toch een eh, transcendent doel. Een hoger gelegen doel. 

C76: Ja. En dat is...

GV76: Toch de kracht van God vragen.

C77: Kracht van God. Ja. Ja. Okee. Dankjewel. Ehm. Nou toch nog, wil ik vragen, als, je bent protestants, je hebt geen 
zending. Een ritueel heeft natuurlijk een context in een eh, nou ja, een christelijke traditie. Eh, hoe kijk je daar 
tegenaan? Of hoe verhoud je je daartoe? Hoe zie je dat?

GV77: Ja. Nou, dat vind ik prima. Zoals ik het net al zei, ik kan, ik zie dat echt heel erg breed. Eh, er zijn vele 
mogelijkheden en de christelijke traditie of de katholieke traditie, beter gezegd, is een van de mogelijkheden daartoe 
en die heeft zeker hele mooie dingen in zich. En daar is dit er wel eentje van. 

C78: Ja. Dus daar maak je graag gebruik van.

GV78: Zeker.

C79: Ja. Ja. Ehm... en zie je daar spanningsvelden? Eh, omdat het...

GV79: Bij mezelf of vanuit anderen?

C80: Ja. Allebei.

GV80: Vanuit mezelf is er geen spanningsveld, maar er zijn wel dingen waarover ik heb na moeten denken toen ik 
hiermee begon. Ehm... wie ben ik dat ik dit mag doen? [lacht] Daar gaan we al. En dat is zeker een vraag die ik mezelf



gesteld heb en ook serieus gesteld heb. Eh, eh... en ik heb voor mezelf ervaren dat ik dit mag doen of misschien moet 
doen zelfs. Zo vat ik het op. Dus in die zin zit er geen spanning meer op. Ik kan me voorstellen dat er mensen zijn met
een streng katholieke achtergrond die het vreselijk vinden wat ik doe. Dat weet ik. En dan eh, denk ik van ja, ik, eh, 
het is voor mij geen reden om daar rekening mee te houden, omdat dat dus regels zijn van een bepaald instituut. Ik 
denk niet dat een instituut het alleenrecht heeft op eh, op bepaalde, eh, ja, dat is natuurlijk altijd sowieso al het 
spanningsveld met de katholieke kerk, he. Ik als protestant denk dus dat wij een direct lijntje hebben met God en dat 
ik dat ook mag. [lacht] Ja. Ja, en een katholiek mag daar anders over denken. Denk, vind ik prima, maar ik denk er zo 
over en ik ervaar het ook zo. Ik denk er niet alleen zo over, ik ervaar het ook zo. Dat eh, ja, dat dit mijn opdracht is, 
dat ik dit mag doen. 

C81. Ja. Precies. Dus dan is er in, voor jou persoonlijk geen spanningsveld. 

GV81: Voor mij, nee. En, maar het is wel iets waar ik mee bezig ben geweest. Het is niet iets wat ik zomaar ben gaan 
doen. Het is iets waar ik mee bezig ben geweest en dit is de conclusie die ik heb getrokken voor, ja, dit is de 
overtuiging die ik heb. En ik weet dat er mensen vanuit, ja, zeker vanuit de katholieke kerk het helemaal niet met me 
eens zullen zijn. Ja. Het zij zo.

C82: Het zij zo. Ja. Heel duidelijk. Ja. Ehm. Nou, volgens mij hebben we dan alle, alle dingen besproken die ik eh... ik 
kijk nog even mijn lijst door... die ik wilde weten. Ehm... Ja, nog een heel kort vraagje, maar ik denk dat je dat 
eigenlijk ook al wel benoemd, je noemde op een gegeven moment dat je, he, je stelt je eerst voor, dan kom je terug en 
dan doe je dat stola’tje om en dan kom je, ben je daar als pastor. Ehm... kun je dan, zou je dan ook zeggen dat je jezelf 
wel ziet als voorganger op dat moment? 

GV82: Ja. Ik zit in een rituele rol op dat moment en dat markeer ik ook heel duidelijk.

C83: Ja. Ja. Meer dan begeleider.

GV83: Ja.

C84: Dat doe je op andere... Dat ben je ook, neem ik aan, maar op andere momenten.

GV84: Het eerste gesprek ben ik een soort begeleider en ben ik geestelijk verzorger. Op het moment dat ik in een rol 
ga ben ik pastor. Dat vind ik ook iets anders dan een geestelijk verzorger; ik kan alleen maar pastor zijn voor 
diegenen die mij die rol toekennen. Dus als ik wordt gevraagd voor die rol, dan ben ik bereid dat op me te nemen, dat 
ritueel, als mensen dat willen. Maar mensen moeten me wel die rol toekennen. 

C85: Ja. Dus er zit een bepaalde wederzijdsheid in.

GV85: Ja. Het is niet iets wat ik naar mezelf toe trek. Ik zou mezelf nooit eh, voorstellen als pastor. Ik ben geestelijk 
verzorger. Als mensen dus mij willen als pastor zal ik dat voor ze zijn, want ik kan dat.

C86: Ja. Er is bij mij een kwartje gaan vallen, maar dat vertel ik je straks, als het eh... [lacht] Ja. Eh... Ja, dat was het 
denk ik, wat mij betreft. Wat jou betreft, is alles aan bod gekomen wat je hebt...

GV86: Het is jouw interview...

C87: Nou ja, het kan zijn dat je denkt van o, ik wil dat je me hierover goed begrijpt of dit eh, mis ik nog in de vragen 
die je me hebt gesteld. 

GV87: Niet op dit moment.

- einde opname -

Interview 6

- start opname - 

C1: Nou, bij mijn vorige twee interviews ben ik ook begonnen met een anekdote. Volgens mij vorige week, toen 
kwam ik langs op een afdeling en toen ik werd ik naar, toen vroeg ik, bij wie kan ik langs en toen zeiden o ja, er is 
een patiënt, daar is abstinerend beleid, er is familie bij, eh, misschien kun je kijken of je daar iets voor kunt 
betekenen. En toen kwam ik daar op die kamer, vroeg ik aan die familie zo van, o ja, kan ik iets betekenen voor jullie 
vanuit de Dienst Geestelijke Verzorging, en toen vroeg meteen iemand van o ja, zou eh, nou ja, die meneer die in bed 



lag, of die nog eh, bediend zou willen worden. En dat wist die familie niet helemaal, moesten ze nog over nadenken, 
maar ehm, toen vroegen ze aan mij van o, wat betekent dat eigenlijk, of wat houdt dat eigenlijk in? Dus ze vroegen 
om iets waarvan ze blijkbaar niet echt wisten wat het was, maar ze vroegen aan mij de betekenis. Ehm, dus zou ik 
eigenlijk aan jou willen vragen, hoe [lacht] hoe zou je daarop reageren of hoe zou je daar, wat zou je dan als 
antwoord geven?

GV1: Nou, ik zou, ehm, ik zou vertellen dat ik het, dat het een soort van overgangsritueel kan zijn waarbij je met 
elkaar de persoon die gaat overlijden begeleidt vanuit het leven eh, naar de dood en dat dat heel troostend kan zijn en
heel rustgevend om dat op die manier te doen. Dus dat dat echt een ritueel is wat belicht het leven van die persoon, 
dat je dat ook in woord en in beeld of geluid of hoe je dat wilt noemen naar voren brengt en dat je dat met elkaar 
bespreekt, dat je om een persoon heen staat, dat je elkaar troost als dat nodig is, dat je mooie verhalen kan vertellen, 
maar ook de minder mooie dingen kan belichten, nou, en dat dus heel troostrijk kan zijn en eh, dat op die manier het 
loslaten en het rouwen eh, beïnvloed kan worden op een positieve manier. En dat is hoe wij het nu zien, in deze tijd. 
En daarnaast zou ik ook vragen of die persoon een bepaalde religieuze achtergrond heeft, he. Je zei het al, ze vroeg of 
hij bediend kan worden, he. Nou, dat geeft, dat woordgebruik geeft aan dat die persoon misschien een eh, katholieke 
achtergrond had. En eh, dat het in het verleden eh, de bediening natuurlijk, de ziekenzalving, eh, eigenlijk ook om die 
reden er was, maar dat dat ook nog meer had, he: de vergeving van de zonden, de, eh, dat soort zaken, en dat dat nu 
ook kan zijn, maar dat ligt eraan in welke mate je religieus bent ja, of nee. Dat zou ik ook belichten. En ik zou ook eh, 
nou, zij vroeg aan jou of jij dat wilde doen?

C2: Nou, ja, zover kwam het nog niet eigenlijk.

GV2: O nee, nee. Nee, ik zou dus ook wel duidelijk vragen, eh, als ze religieus blijken te zijn, of ze dan misschien 
liever een priester eh, willen hebben, want dat is, vind ik heel belangrijk. En als dat niet zo is dan eh, dan niet, dan is 
het ook heel goed. Maar dan zijn wel de dingen die ik aan zou stippen. Ja. En ook, als ze, maar goed, dat komt 
misschien ook in een volgend, eh, volgende vraag, maar als ze dat daadwerkelijk ook willen, dan geef ik ook altijd 
aan, je kunt de traditionele, eh, ziekenzalving of bediening hebben, maar je kunt ook met elkaar het maken, he, doen. 
Eh, ik kan, het kan heel snel, heeft iemand een geliefde tekst of een geliefd stukje muziek of eh, eh, een lied wat die 
graag zong of een grap die die vaak maakte, of weet ik veel wat, en dan, ja, bespreek je dat met elkaar en dan breng je
dat in. En juist die persoonlijke dingen die kunnen het ook heel mooi maken.

C3: Ja. Ja. Dus eigenlijk heb je daar heel veel, eh, je biedt dan eigenlijk verschillende dingen aan in zo’n situatie.

GV3: Ja. Wel op mijn gevoel, natuurlijk. Ik ga niet die hele riedel afspelen, maar als ik al meer weet van mensen dan, 
ja, dan pas ik daar mijn tekst en mijn eh, keuzes op aan.

C4: Ja. Ja, dus je ziet het eigenlijk heel duidelijk als stervensritueel?

GV4: Als overgangsritueel.

C5: Als overgangsritueel.

GV5: Ja. Ja.

C6: Ja. Eh... want het zou natuurlijk ook met oog op genezing kunnen zijn. Is dat ook iets, is dat een, kun je dat ook...

GV6: [onderbreekt] Hoe bedoel je dat precies?

C7: Nou, omdat het, eh, als je kijkt naar de, zeg maar, de meeste geestelijk verzorgers hoor ik, ja dat grijpt terug op de 
tekst van Jakobus, en dan gaat het ook over genezing. Is dat iets wat een rol speelt voor jou daarbij?

GV7: In deze tijd niet, nee. Ik eh, ik gebruik wel vaak de tekst, de, de, de oorspronkelijke teksten. Maar vaak als een 
ziekenzalving of een ziekenzegen wordt uitgesproken weet je dat die persoon niet meer gaat genezen. Hij kan wel als 
mens genezen worden van zijn, van de zonde, van zijn, van het kwaad, hoe je dat wilt noemen, he, dat is, he, 
verschoond worden of gewassen worden, gezalfd worden, he, maar dat is iets anders dan genezen worden, dan zijn 
ziekte die genezen wordt. 

C8: Ja. Dus daar zeg je eigenlijk expliciet nee op.

GV8: Hoe bedoel je?



C9: Op dat het met oog op genezing...

GV9: Nee. Ja, precies, daar zeg ik nee op.

C10: Ja. Ja. Ehm. Leuk. [lachen] Lekker duidelijk. Ehm, maar wat bedoel je met dat verschonen of eh... 

GV10: Dat is ook weer afhankelijk van de patiënt, natuurlijk, he. Hoe hij dat ziet. Dus eh, verschonen, nou, dat je als 
een rein mens de dood in kan gaan. Zo zou je het kunnen zien. En dat je daarbij geholpen wordt, ook door de mensen 
om je heen, die aan die ziekenzegen mee deelnemen, de familie, om daarin ook, ja, ook een rol in te spelen. Vergeving 
is bijvoorbeeld heel belangrijk, eh, spijt. Dat vind ik ook, zijn onderwerpen die ik ook aan de orde breng als ik voel 
dat dat nodig is, he. Dat dat ook eh, uitgesproken kan worden. Dat je niet daardoor ook ehm, ja, je bent, het is meer 
een gevoel ook dan dat het daadwerkelijk zo is, he, in mijn eh, optiek. Ik bedoel, ik denk niet dat door mijn woorden 
iemand eh, volledig rein de dood in kan gaan, maar wel voor zijn gevoel, en dat vind ik heel belangrijk, naar zijn 
familie toe, of omgekeerd. 

C11: Ja. Ja, dat daar een soort eh, vrede tussen gecreëerd wordt. 

GV11: Ja precies. Ja. Ja, en dat kun je nooit eh, zeggen van tevoren, maar ik heb wel al vaak deze dingen meegemaakt 
en ook best wel vaak ingewikkelde processen, die dan plotseling er zijn, met een zoon die jarenlang geen contact met 
zijn vader heeft gehad, of eh, allerlei dingen die bovenkomen en dan, dan, dan voel je dat en dan bespreek ik dat ook 
van tevoren met de familie apart, of met de persoon erbij, als die nog in staat is om te praten. Maar als dat niet zo is, 
dan ga ik altijd apart nog een voorgesprek doen, doen jullie ook natuurlijk - doet iedereen. Maar dat kan best ook wel
een tijdje duren - vind ik ook heel belangrijk om daar veel aandacht aan te besteden. Ja. En ook daarna. 

C12: Ja. Dus dat proces vooraf dat is belangrijk voor het ritueel. 

GV12: Heel belangrijk. Ja. En het kan, het is niet altijd zo. Soms kom je ergens binnen en dan willen ze alleen maar 
dat je je riedeltje afdraait, om het maar plat te zeggen. Dat, dan is het, nou het is omdat pa het zo graag wil, maar wij 
hebben niks ermee en dan, nou, dan probeer je daar nog wel doorheen te prikken en eh, maar dan zal het een andere 
insteek zijn dan wanneer je dingen oppakt en daar bijvoorbeeld mee aan de slag gaat. 

C13: Ja. Ja, want er zijn natuurlijk altijd verschillende... ja, personen die erbij komen kijken. Je hebt natuurlijk die 
persoon zelf die dan stervende is en je hebt de, de mensen om het bed, eh... en je hebt natuurlijk ook nog de traditie 
waar dat ritueel uit komt. 

GV13: Ja. Precies.

C14: Als je kijkt naar die verhouding daartussen, hoe eh, [onverstaanbaar; GV praat er doorheen]

GV14: Ja, dat is een moeilijke zoektocht. Dat is, dat is eh... ja... het kan zijn dat de overleden, de persoon die gaat 
overlijden, dat die heel religieus was en de mensen daar omheen niet, en dan is het de kunst, vind ik, om eh, iedereen 
erin te betrekken op zo’n manier dat ze er allemaal iets aan hebben. En vaak gebruik ik de tekst, de liturgische tekst, 
he, dus de authentieke tekst, eh, ik gebruik het boekje van Anneke [onverstaanbaar] vaak. En ehm... en het, trouwens,
die teksten, het zijn bijna allemaal hetzelfde, dus... en dan zeg ik ook, ik gebruik de oude woorden, maar die oude 
woorden, die hebben ook een nieuwe inhoud en dan, maar, om het simpel te houden, gebruik ik oude woorden, als ik 
dat zo voel dat dat moet en dan, dat zijn woorden die gewoon wel voor iedereen begrijpelijk zijn en ook vrij simpel, 
en dan voel je ook dat er wel iets ontstaat vaak, toch, ook al zijn anderen niet religieus. Maar die verbinding zoeken, 
dat is wel het doel van mij, om dus, ja, de overledene en de familie en het ritueel, om dat tot een geheel te smeden. Ja. 
Maar het is ook wel een dat je, dat je, dat je een beetje on-, hoe zal ik het zeggen, niet ontevreden, maar met een niet, 
zonder voldoening weggaat, dat je denkt van, wat heb ik hier nou gedaan, en dat vind ik heel vervelend. Dat gebeurt 
niet vaak, maar het gebeurt wel. Je kunt het niet altijd... het is niet altijd dat het iets heel moois en prachtigs wordt. 
En daar moet je je dan ook weer bij neer kunnen leggen. Dat vind ik wel ook een leerproces. 

C15: Ja. Om dat te kunnen accepteren.

GV15: Ja.

C16: En waar ligt dat dan aan? Kun je dat...

GV16: Ja. Dat weet ik niet. Dat, dat mensen geïnteresseerd zijn, of dat je voelt dat in zo’n kamer met verschillende 



mensen bepaalde spanningen... ik voel altijd heel veel... dat je dan denkt van, o, wat is hier aan de hand, maar dat je 
er geen grip op kan krijgen. En zij verwachten ook niet van mij dat ik dat doe, dat ik dat echt merk, dat ze mij alleen 
maar zien als die eh, die pastor die daar even binnenkomt en weer weggaat. En dan, ja, moet je soms buiten jezelf 
treden om er toch doorheen te stappen en soms lukt dat niet en dan doe je dat niet en dan eh, gebeurt dat zo. 

C17: Ja. Ja. Ja, dat is ingewikkeld. Ehm, ja. Nou, als je kijkt naar de ziekenzalving als ehm, als je dat plaatst zeg maar 
in een, in een traditie, dan ehm, zien sommige mensen het echt als iets katholieks, ehm, en sommige mensen zeggen, 
nou, het is gewoon een algemeen christelijk ritueel, of het is gewoon, nou ja, we doen dit. Ehm, hoe eh, je gaf al aan 
dat je wel altijd zegt dat je, dat als iemand heel religieus is of katholiek is, dat je dan vraagt, o, wil je niet liever dat 
een priester het doet, ehm

GV17: Ja, niet zo letterlijk. [lachen] Maar dat probeer ik te achterhalen, of ze dan... ja.

C18: Ja. Ehm, hoe verhoud je je tot die kerkelijke traditie of tot, eh... hoe zie je dat?

GV18: Nou, ik ben zelf van protestantse origine, en in mijn traditie was de ziekenzegen niet echt gangbaar, vroeger, 
vanuit de stroming waar ik kom. En, eh, dat is er wel wat meer ingekomen he, dat is eh, eh, dus in die zin... Maar, ik 
moet zeggen dat ik het niet in de kerk of waar ik vandaan kom, of in de kerk waar ik heb gewerkt, daar was het 
eigenlijk niet echt aan de orde. Dus, maar hoe ik me tot verhoudt, eh, is dat ik het zelf als religieus persoon een heel 
belangrijke toevoeging vind, ook als protestant, dus eh, ik vind het een ritueel wat heel veel toevoegt en ik vind het 
ook echt een religieus ritueel, in mijn, voor mij persoonlijk zou het een religieus eh, ritueel zijn. Maar ik kan me ook 
voorstellen dat als mensen niet religieus zijn dat het dan toch een overgangsritueel kan wat iets voor hen betekent. 
Dus in die zin verhoudt ik me als religieus, ja, persoon, ook religieus tot, tot de ziekenzegen. 

C19: Ja. En ehm... Nou... Ja, in de katholieke kerk wordt het als een sacrament gezien en in de protestantse kerk lees 
je ook dat het in principe door een ambtsdrager gedaan moet worden.

GV19: Ja. Ja.

C20: Nu weet ik niet of jij een kerkelijke zending... Je hebt wel een kerkelijke zending, he?

GV20: Ja. Ik heb een kerkelijke zending, in die zin dat ik, ehm... laat ik het zo zeggen, ik ben kerkelijk werker en eh... 
in de, ik heb in de protestantse kerk in Ruurlo gewerkt en daar is mijn zending uiteindelijk geweest, maar die is nog 
niet geformaliseerd. Dus die moet ik hier nog formaliseren. Ja. 

C21: Ja. Heeft dat ook eh, heeft dat iets te maken met... ehm, hoe je kijkt naar de ziekenzalving. Als in, haal je daar 
eh... Nou ja, ik hoor dus van mensen, o ja, ik heb er wel mee geworsteld, met van o, mag ik dit doen of niet of dat ze 
daar over na hebben gedacht.

GV21: Ja. Ik denk dat ik daar ook wel over heb nagedacht.

C22: Kun je daar iets over vertellen?

GV22: Ehm... ... Ja. Ik vind dat nog steeds een proces, he, waar ik eh, ben daar wel vrij conservatief in van gedachten, 
in die zin dat ik wel onderscheid maak tussen eh, iemand die ziek is en die, en of bijvoorbeeld iemand die gedoopt 
moet worden, dat, dat zijn, dat dat ook door een leek gedaan kan worden, omdat dat een eh een doop is eh ja, 
nooddoop kan door een leek gedaan worden, dus dat kan ik ook doen, en eh, iemand die ziek is en die dat nodig heeft,
vind ik dat dat ook gewoon door een leek gedaan moet kunnen worden, omdat, omdat het dan urgent is en eh, ja, je 
kunt een dominee laten komen als de religieuze zelf dat wil, maar voor mij is dat eh, kan ook een niet-religieuze 
persoon dat doen. Ehm... hoewel ik, als ik zelf misschien in die positie zou zijn, misschien wel toch een dominee aan 
mijn bed zou willen hebben, dus dat is wel, daar zit een discrepantie tussen. Snap je wat ik bedoel? {Ja.} Maar ik vind 
het afhankelijk van de persoon die in het bed ligt. En er zijn natuurlijk dingen die ik niet doe en waar, die ik wel doe. 
Daar ben ik wel stellig in, bijvoorbeeld, als ik voorga in de kerk, dan eh, doe ik niet alles. Het avondmaal, dat doe ik 
niet, omdat ik vind, ik ben geen dominee. En eh, dat ga ik ook niet doen. En anders dan zou ik gewoon dominee 
worden. Ik vind dat, die dingen, die dicht ik echt toe aan de, aan de religieuze, ja, aan de pastor of de dominee. En 
voorgaan doe ik wel, maar dan doe ik dus geen gebedsmantel, ja, ik heb een gebedsmantel om, maar ik heb geen 
liturgisch kleed eromheen - liturgische kleur, stola, omdat ik vind dat ik dat niet ben. En dat wil ik dus ook niet 
pretenderen. Ik vind dat ook, dat wil ik ook respecteren. Dat vind ik zelf heel belangrijk. Dus, dus ja, zo. Ja. En met 
betrekking tot de ziekenzegen, ja, dat is toch, als iemand in bed ligt en die wil graag die ziekenzegen of zalving 



ontvangen en ik werk in dit ziekenhuis en ik geef ook altijd duidelijk aan dat ik niet religieus ben en dat ik dat wel, ik 
wil wel die familie ook als geestelijk verzorger, als pastor helpen, snap je, ja dus om ze te helpen, om ze te, dat is iets 
anders dan het ritueel in de kerk. Ja, dat klinkt misschien raar, maar dat vind ik toch. Ja. 

C23: Ja. Voor jou is dat iets anders. Ja.

GV23: Snap je wat ik bedoel, of niet?

C24: Ehm, ja, ik denk het wel. Maar dan heb je het, de, die zalving en het ritueel in de kerk, en dan bedoel je...

GV24: Nou ja, dan, in, dat is dan echt het gebedshuis, het huis van God, en in het ziekenhuis ben ik in het ziekenhuis, 
om daar zieken te begeleiden.

C25: Begeleiden, ja. Dus je vervult eigenlijk een andere rol. 

GV25: Ja. Zo zie ik het. 

C26: Ja. Okee. Ja. Nou, als we dan kijken naar het, eh, naar het ritueel zelf, ehm, kun je dan iets vertellen over, over de 
verschillende onderdelen? Ik neem, meestal gaat het dan om een handoplegging, zalving en een gebed. Soms hebben 
mensen nog andere specifieke rituelen of dingen in zo’n ritueel. Wat is... kun je iets vertellen over wat voor jou daar 
de betekenis van is of het effect wat je daarmee...

GV26: Nou, ik vind bepaalde teksten heel mooi, dus een, bepaalde psalmen die heel eh... heel, heel erg binnen kunnen
komen, waarbij ik ook merk dat dat zo, dat dat gebeurt, mensen plotseling tranen krijgen ook al zijn ze totaal niet 
religieus. Van wie kent je beter dan God en dat is een prachtige psalm, 123 geloof ik, ik weet niet, ... eh... dus ik lees, 
ik lees die teksten altijd, die van Jakobus lees ik altijd, ik vind de zalving zelf, de zegen, heel mooi, dan vraag ik altijd 
aan die mensen of ze langs de, langs het bed willen staan en elkaar een hand willen geven, eh, ja, zo. Ja.

C27: Ja. Ja.

GV27: Vergeving. Dat eh, gebed om vergeving dat is niet altijd aan de orde, maar dat is ook wel iets van wat ik, ja, 
belangrijk vind omdat dan ook, dat je niet de dingen overslaat. Snap je wat ik bedoel? Dat is, het leven zijn de mooie 
dingen en ook de minder mooie dingen en ik vind ook dat je dat allebei moet benoemen en in de liturgie wordt dat 
ook gedaan, maar er zijn ook mensen die dan zeggen, nou dat sla ik over of zo, dat heb ik nooit zo, ik denk van ja, dat 
vind ik juist ook wel mooi om dat wel te benoemen, maar je kunt dat in je eigen woorden wat minder zwaar maken. 

C28: Ja. Dat het niet zo heftig klinkt.

GV28: Nee. Precies. Dat vind ik wel heel belangrijk. Ja, dat kan natuurlijk ook heel zwaar calvinistisch. Maar dat wil 
ik niet. Nee.

C29: Nee. Nee. Nee. Nee. Ehm... Ja. 

GV29: Maar, ik omd... Maar, ehm, de woorden kunnen zwaar zijn, maar de betekenis is wel heel, heeft, heeft belang. 
Snap je? Dus eh, dan gebruik je andere woorden, maar de betekenis blijft hetzelfde.

C30: Ja. Het zit erin om een reden.

GV30: Ja. Het zit erin om een reden.

C31: Ja. Dus die vergeving is eigenlijk voor jou een belangrijk onderdeel ook van...

GV31: Nou ja, die is niet het allerbelangrijkste. Nee, dat noem ik nu, maar, ook het dankbaar zijn voor het leven, alle, 
al die elementen ook. De blijdschap, dat je het leven hebt ook kunnen, eh, nou vieren vind ik zo’n modewoord, maar 
dat je het hebt kunnen leven als, als blijmoedig mens en ja, hoop je.

C32: Ja. Ja, dus dat al die verschillende aspecten aan de orde komen.

GV32: Ja.

C33: Als we dan kijken naar de specifieke handelingen die je doet, ehm, wat daar de symbolische eh waarde van is, 
ehm, bijvoorbeeld de handoplegging, ehm, wat betekent dat volgens jou? Heb je daar een idee van?

GV33: Ik voel me dan wel een, een, eh, dat je dat, dat ik dat niet zelf doe, dat hij dat vanuit het transcendente, dat mij 



dat beweegt om dit te mogen doen, dat vind ik, zo voel ik dat, als bijzonder. Ja.

C34: Ja. En wat, ehm, wat doet die handeling dan of wat betekent dat?

GV34: Ehm... Jij bedoelt dus voor de zalving?

C35: Ja.

GV35: Of wat bedoel je precies?

C36: Ja, of die... die handoplegging doe je meestal voor de zalving, toch?

GV36: Ja. Ja, wat bedoel je precies, met de handoplegging?

C37: Ja. Nou, met dat gebaar, wat druk je daarmee uit? Iets van het transcendente zeg je...

GV37: Ja. Dat, dat de gemeenschap één is, uiteindelijk. En dat je, je geborgen mag voelen ook. Ja. 

C38: Ja. Dat drukt die hand uit. Ja. Ehm, en als ik dat dan vraag naar de zalving, gebruik je olie...

GV38: Ja.

C39: Dan maak je misschien een ge-... ik weet niet, hoe je dat precies doet. Sommigen doen alleen het voorhoofd, 
sommigen ook de handen...

GV39: Eh, dat is bij mij wel afhankelijk van hoe ik het eh voel en hoe de persoon ook is, hè. Soms dan zegen je de, de, 
dan doe je op het hoofd, maar dan zeg je, ik zegen je ogen, waarmee je de wereld in hebt gekeken, je handen, 
waarmee je hebt liefgehad, waarmee je je kinderen hebt gedragen, je voeten waarmee... nou ja, noem maar op 
waarmee je dat allemaal kan noemen. Dat, ja, dat is wat je doet en ehm... ja, daar komt een soort serene, eh... sfeer 
toch altijd bij die handelingen op één of andere manier, waarbij je soms voelt dat er iets gebeurt. Dat, of je nu zegt 
van het hogere is erin betrokken of je voelt dat je naar elkaar toe gaat of groeit of de mensen, eh, de familie en de 
overle- de bijna overledene... die handelingen die dragen daaraan bij. Het zijn gewoon hele mooie handelingen die het
transcendente dichterbij brengen en het aardse dichterbij elkaar brengen. Ja. En dat is eh... dat gevoel en die sfeer, dat 
ontstaat dan ook.

C40: Ja. Ja, en hoe speelt die olie daar een rol in? Of wat betekent die olie?

GV40: Ja, dat moet ik zeggen dat dat voor mij niet zoveel van betekenis is. Nee. Terwijl dat natuurlijk in de katholieke
kerk wel zo is en eh, dan is het heilige olie en dat, ja, dat is voor mij... hoewel ik het natuurlijk niet met iets anders 
zou willen doen. Dus, nee, dat is ook zo, maar ja, het is wel, het is voor mij meer de, de gebaren en de woorden die 
van betekenis zijn en eh, de sfeer die daardoor ontstaat dan de olie. Het is natuurlijk wel gewijde olie in de ogen van 
de katholieke kerk, die daardoor heel belanghebbend is, maar, ik denk misschien ook door mijn achtergrond. Ik weet 
het niet. Ja.

C41: Ja, is dat niet zo... spreekt die olie zelf niet zo voor jou.

GV41: Nee. Nee.

C42: Hm. Ja. En als je dan kijkt naar het gebed, hoe eh, wat is daar de betekenis of het effect van?

GV42: Het gebed is, eh, ook om dichterbij God te komen, of het goddelijke, en eh, uit te spreken wat is geweest en 
waarvoor je dankbaar bent en wat je met elkaar hebt gehad en ook om te vragen om kracht en steun voor de 
nabestaanden, voor de mensen die achterblijven, en ook voor degene die overgaat in het andere leven of in, in eh... in 
het, ja, leven hierna, als je dat zo mag eh... als mensen dat geloven. Eh...

C43: Geloof je dat zelf?

GV43: Ik geloof... niet in een leven hier op aarde, wat eh, hè, dus dat Jezus terugkeert op aarde en dat hij, nee, dat kan 
ik niet zo, met zoveel woorden zeggen dat ik dat geloof. Nee. Nee. Ik geloof wel in een, ehm, ik denk wel dat het leven
hier niet eindigt. Maar hoe ik dat precies zou moeten omschrijven, dat kan ik niet, dat weet ik ook niet. Dat weet 
niemand, natuurlijk. Maar de orthodoxe gedachte van dat de wederopstanding en alle mensen zijn weer levend, dat, 
dat kan ik niet geloven. Ik zou dat... nee... ik zou het misschien wel willen, maar...



C44: Maar we hebben niks te willen. [lacht]

GV44: We hebben niks te willen, nee, en ik vind dat ook moeilijk, om dat te geloven, dus, ja...

C45: Ja. Ja. Dus je zegt...

GV45: Maar dus het gebed, om daar op terug te komen, dat is wel ook om eh, om naar de toekomst toe, om kracht en 
steun te vragen voor de mensen die achterblijven en voor degene die overlijdt ook, maar daar wordt, daar worden ze 
heel erg in elkaar betrokken, vind ik. 

C46: Ja. Ja. Ja, en je zegt, dan worden ze bij elkaar betrokken, maar zie je dat dan ook zo dat dat gebed meer een soort 
eh, ja, een soort middel is om dat te doen? Of zie je dat ook echt als dat daar het transcendente bij eh, betrokken is, 
dus dat...

GV46: Ja. Dat zie ik wel ja. Ja.

C47: Dat laatste?

GV47: Ja.

C48: Ja.

GV48: Ja. Want je bidt natuurlijk tot God. Ik bedoel, ik bid niet alleen maar om, om met woorden, om mensen met 
elkaar te betrekken. Nee, je richt je in gebed tot iemand. Dat zegt het woord “gebed” al. 

C49: Ja.

GV49: Ja.

C50: Ja. Dus God, of het goddelijke {Ja} is daar wel betrokken bij.

GV50: Die is leidend daarin. Ja. 

C51: Ja. Ehm. Okee. Ja... Nou, want dat is natuurlijk een van de dingen die eh, die een rol spelen is dat, je hebt daar 
een groep mensen, ehm, waarmee iets gebeurt, maar je refereert natuurlijk ook aan het hogere, dus daarom ehm, ik 
heb eigenlijk drie spanningsverhoudingen waarover ik het wil hebben. Ehm, we hebben het nu een beetje gehad, 
eigenlijk, over immanentie en transcendentie, ehm, kun je daar nog iets over zeggen, over hoe je dat ziet in het 
ritueel, of het eh, wat de verhouding daartussen is?

GV51: Nou, ik denk dat zelfs als je niet religieus bent, dat er dan alsnog sprake is van een verhouding met het hogere. 
Dat ontstaat. Dus eh, als je, ook al richt je je niet tot God, toch gebeurt zoiets. Ja. En eh, dat kun je niet, kun je niet in 
woorden vatten of beschrijven, maar dat is iets wat gebeurt en wat een eh, ja, een gevoel, of een sfeer is die ontstaat. 
En sfeer vind ik ook nog een verkeerd woord. Eh, een bepaalde manier van... een status, je komt in een bepaalde 
status met elkaar. Een status van zijn ontstaat, waarbij je niet alleen maar hier bent, maar waarbij een verbinding met 
God of het hogere of het goddelijke of hoe je dat wilt noemen is.

C52: Ja. En dat gebeurt dan door dat ritueel, of in dat ritueel.

GV52: Dat gebeurt door dat ritueel, en het kan zijn dat je, kijk als je religieus bent, dan is dat er bij wijze van spreken 
al vanzelfsprekend, ook trouwens niet altijd, maar als het er niet is, dan kan het zomaar ontstaan. 

C53: Ja. Ja, dus eigenlijk zeg je dat ook voor mensen die niet persé religieus zijn ook die transcendente... 

GV53: Ja, toch wel. Ja.

C54: ...dat dat ook voor hun een rol speelt...

GV54: Nou ja, ik weet niet of het dan voor hen een rol speelt, maar, en of ze het ook in die woorden zouden uitleggen,
maar, ja, er gebeurt wel iets, en dat zouden ze misschien wel zo beschrijven. Ligt ook welke persoon je het vraagt, 
natuurlijk. Je hebt mensen die heel eenvoudig van woord zijn en van geest, en je hebt mensen die wat meer, eh, die 
anders daarin staan en die dat ook op een andere manier zouden omschrijven.

C55: Ja. Ja. Nou, je had het net al over, ehm, ook, naar, van het volgende leven of, of zo, en je hebt het er ook over dat 
het een overgangsritueel is, ehm, als ik dan de, de verhouding “continuïteit versus discontinuïteit” je voorleg?



GV55: Sorry?

C56: Continuïteit en discontinuïteit.

GV56: Ja?

C57: Wat is daar de verhouding tussen die?

GV57: Hoe bedoel je dat precies?

C58: Nou, in hoeverre het ritueel benadrukt dat er iets wordt afgebroken of dat er iets doorgaat.

GV58: Ja. Ehm... ik denk dat je met het ritueel ook benadrukt dat er een continuïteit is, want de persoon, die verlaat 
wel zijn lichaam, maar, de geest verlaat zijn lichaam, maar het lichaam is sterfelijk, maar de geest kan voortleven. Als 
je dat niet gelooft, dan is er altijd nog de herinnering. En wanneer je iemand in herinnering brengt, blijft die ook 
bestaan in jouw gedachten of in jouw hoofd. Als je over de persoon blijft praten... Iemand is pas echt dood, zeggen ze,
als er niet meer over hem gesproken wordt, hè. Dus over iemand blijft praten of over iemand blijft denken of iemand 
herdenkt met een bepaald ritueel. Ja, dus in die zin benadruk je dat door middel van dat ritueel daar ook mee, die 
continuïteit. Dus dat leven dat blijft, maar het aardse leven, dat wordt verlaten en dat, dat is, dat benadruk je ook met 
dat ritueel, hè, dus het is eigenlijk van beide kanten benadruk je dus het, eh, iets. 

C59: Ja. Dus allebei komt erin voor.

GV59: Ja.

C60: Ja. Ehm... Nou je hebt het ook al benoemd dat je eigenlijk eh, zowel naar de stervende zelf kijkt als naar de 
mensen om het bed, dat die er wat aan hebben, aan het ritueel. {Ja.} Ehm... zou je dan zeggen dat het meer een 
collectief ritueel is, dan dat het iets is dat je op het individu afstemt? Of hoe zie je daar de verhouding tussen, tussen 
collectief en ritueel?

GV60: Ja, ik denk het wel, eigenlijk, dat het ook een collectief ritueel is ja. Ja. En ehm, wat vaak gebeurt, tenminste, 
wat mij vaak overkomt dat is dat je mensen die, ja, gaan overlijden, dat je die bijna niet meer erbij zijn, hè. Dan is de 
familie er wel bij, en dan vind ik het moeilijk omdat er dan ook over de persoon wordt gesproken in plaats van met de
persoon, en dan moet je ook, dat doe ik dus nooit. Ook als iemand, ja dat, je praat altijd met de persoon, ook al praat 
die persoon niet meer terug. En ook als mensen al vertrokken zijn, dan praat ik ook  altijd nog even tegen die 
persoon, omdat ik het ook niet alleen, het is niet alleen collectief, het is natuurlijk ook in de eerste instantie, laat ik 
het zo zeggen, een individueel iets, en het collectief dat, dat is ook heel belangrijk en dat is het ook, maar als je zegt 
tegen mij van, wat is het belangrijkste? dan denk ik dat ik het individuele het belangrijkste vind, maar je kan het ene 
niet van het andere eigenlijk los zien. Maar, eh, en dus, dat gesprek met die persoon die gaat overlijden, ja, dat is 
gewoon heel belangrijk, ook als mensen al uit de kamer zijn om ook, ja, ik kan dat niet doen om zomaar weg te gaan 
of even een hand op iemand leggen en dan weggaan. Ik blijf altijd even zitten, laat altijd even de rust weerkeren, ik 
zeg dan ook van, ik ga nu rustig even alle spullen opruimen die ik heb gebruikt en eh, vertel ik ook wat er was. Maar 
ja, ook al ligt die persoon daar totaal in coma, dan blijf, dat doe ik toch. Vind ik heel belangrijk. Ja. 

C61: Ja. Ja. Wat maakt dat je dat belangrijk vindt?

GV61: Omdat ik denk dat mensen heel veel meekrijgen wat wij niet weten, dat wij niet weten. Ja. En ik kan me 
vergissen, maar dan heb ik het gedaan en dan is het zo. Dan ja, dan heeft die persoon het niet gehoord - is ook goed. 
Maar als ik het niet heb gedaan en eh, hij of zij had het wel kunnen horen, ja, dan vind ik dat ik een gemiste kans heb.
Ja. 

C62: Ja. Okee. Ehm...

GV62: Ik probeer ook altijd nog een, ja, woorden van troost nog te zeggen. Ja.

C63: Ja. Ja, dus dat vind je belangrijk daar, om dat individu te blijven zien als, eh, als een mens eigenlijk, dat dat blijft.

GV63: Ja. Het is ook mens, ja.

C64: Ja. Ehm... Ja. Zou je zeggen dat, in zo’n ritueel, ben je dan meer een voorganger of meer een begeleider? Hoe kijk
je daar tegenaan?



GV64: Een begeleider. Ja. 

C65: En wat maakt dan dat je een begeleider bent, meer dan een voorganger?

GV65: Eh, ja, het is afhankelijk ook van de religieuze context. Dus eh, maar toch een begeleider, ja. Om, wat maakt, 
omdat ik het vind, je begeleid iemand, eh, naar de dood toe in het ritueel. Ja. En een voorganger dat is meer toch dat 
je de voorganger bent en de... voor de gemeente staat of voor de, ja, ook wel de verbinding hebt, maar, nee, ik zie me 
toch als begeleider. Ook in het ziekenhuis, in het, in de context. 

C66: Ja. En zie je dat meer als eh, die rol die je dan hebt of, nou ja, hoe je dat ritueel doet, is dat meer kerygmatisch, 
meer therapeutisch of meer hermeneutisch, of heeft het misschien van verschillende iets?

GV66: Wat bedoel je, ook met kerygmatisch?

C67: Ja, ik ben ook altijd wel benieuwd wat [lacht] geestelijk verzorgers daar zelf onder verstaan. Het is soms 
verschillend. Ja, heb je zelf een, eh... Nou ja, met kerygmatisch, ehm, ja, mensen hebben daar soms een gevoel bij van 
oh, als je kerygmatisch bent dan vind je jezelf heel wat en dan vertel je iedereen hoe het zit.

GV67: Nee, dat heb ik niet.

C68: Maar dat heb je niet bij dat woord, of dat heb je niet...

GV68: O. Eh, dat...

C69: Maar dat woord kan natuurlijk ook... eigenlijk betekent volgens mij gewoon verkondigend, dus dat je iets... dat 
je iets meegeeft.

GV69: Verkondiger ja. Nee, ik voel mezelf geen verkondiger, nee. Zeker niet.

C70: Nee.

GV70: Nee. Ik vind ook niet dat dat mijn taak is, om dat te doen tijdens zo’n proces.

C71: Ja. Nee. 

GV71: Eh... 

C72: Zou je dan zeggen dat het een therapeutisch ritueel is?

GV72: Ja. Therapeutisch ook, maar ook religieus, hè...

C73: Ja.

GV73: Dus, eh... Dus als je in die zin bedoelt voorganger - ik voel me wel altijd verbonden met God als ik dat doe. 
Snap je wat ik bedoel? Dus eh... ik doe het niet als mens. Ik doe het wel in de verbinding met eh, die ik heb, de lijn die
ik heb met God. Zo voel ik dat. Dus eh, dat is wel een belangrijke. En dat is niet als, maar voorganger zie ik dan weer 
als iets anders. 

C74: Ja. Ja.

GV74: En eh, hermeneutisch, in de context, ja, eh... Tuurlijk. Ook. Je doet het in de context van de familie, van het 
gezin, van wat er gebeurt. Ja. Dus die kan ik wel met elkaar verbinden. Ja. En verkondiger, verkondiger, daarmee, dat, 
ik, tenminste, als het anders bedoelt moet je het zeggen, maar dan lees ik dat je iemand ook probeert een boodschap 
te brengen.

C75: Ja? 

GV75: Ja. Ja. Nou, ik wil een bepaalde boodschap brengen, maar niet in de zin van een ehm... dat ik iemand wil 
bekeren of zo. Zo’n boodschap daar hou ik niet, die wil ik absoluut niet brengen, maar wel de boodschap dat je je 
geliefd mag voelen en dat je je gehoord mag voelen en dat je eh, rust kunt hebben. Boodschap is misschien een 
verkeer woord dan, dan zou ik het meer een uiting willen noemen.

C76: Ja. Het voelt niet alsof je iemand wil overtuigen, dus.

GV76: Nee.



C77: Maar je zegt wel dat je nog woorden van troost...

GV77: Ik wil dat in mijn, in mijn, in mijn zijn, in mijn manier van gedragen wil ik dat uitstralen en in de woorden die 
ik gebruik, maar niet als een boodschap eh, brengen. Dus ik...het fijnste zou ik vinden dat, dat mensen dat gewoon 
voelen. Dat je het op die manier kunt brengen dat je dat voelt. Snap je wat ik bedoel? 

C78: Ja.

GV78: Ja.

C79: Ja. Okee. Nou ik denk dat ik de meeste dingen die, eh, ik wilde weten, dat die besproken zijn. Eh, zijn er volgens 
jou nog dingen die, die misschien niet duidelijk zijn of die je misschien net nog hebt gemist? 

GV79: Eh... Nee. 

C80: Die je belangrijk vindt, maar die niet aan de orde zijn gekomen?

GV80: Nee. Nou, eh, ja, wat nog wel belangrijk is dat het niet-religieuze dat het ook eh, ik weet niet of jij dat wel eens
mee hebt gemaakt, een niet-religieuze ziekenzegen of zalving.

C81: Nee.

GV81: Nee, want dat is wel. Ik heb één keer, ik heb meerdere keren meegemaakt, maar één keer was het zo bijzonder 
dat ik een kindje ging begeleiden eigenlijk, wat ging overlijden. En dat was een, eh, een aantal maanden oud kindje en
eh, toen had ik bereikbare dienst geloof ik. Ja. Toen werd ik om een uur of elf gebeld en was een mevrouw op de IC, 
of ja, de kinder-IC, met haar man, en eh, dat kindje had eh, nou ja, ik weet niet wat het precies was, maar, de 
galleiders of zo waren verkeerd aangelegd en daar waren ze achter gekomen en daar kon ook niets meer aan gedaan 
worden, dat had ook niet eerder gekund en dat kindje ging dus overlijden en ze waren bang, eigenlijk, dat die 
mevrouw helemaal ging doordraaien, dat ze helemaal zou flippen en eh, daar was een hele familie bij en eh, nou ja, 
dus ik ging daarheen, niet voor de ziekenzegen of wat dan ook, maar ehm, om gewoon te kijken hoe het met haar 
was, en ik maakte kennis met de hele familie en met, met de moeder en de vader en toen heb ik eerst gevraagd of de 
familie eventjes eh, naar buiten wilde gaan, hè, dat we, even naar de familiekamer of zo, hè, want er waren ook nog 
kinderen bij, nou dat was veel te veel. Hadden we een heel gesprek, en die moeder die voelde zich heel erg schuldig. 
Die dacht dat zij dingen niet had gezien en dat daardoor dit nu allemaal gebeurde en eh, daar was echt een vreselijke 
situatie en ze was echt inderdaad, ja, het leek wel ook of ze zou gaan doordraaien. Het kindje leefde nog en eh, nou, 
toen ben ik daar eigenlijk de hele dag bij gebleven, maar ik had eerst een lang gesprek met ze en toen hebben we, heb 
ik gezegd, zouden jullie het fijn vinden om met elkaar als gezin afscheid te nemen van jullie kindje door middel van 
een bepaald eh, ritueel? Eh... ik zeg, we noemen dat in klassieke termen een ziekenzegen, of een ziekenzalving, maar 
we kunnen dat ook anders noemen, ja, afscheid. En dat vonden ze heel fijn en toen eh, nou, had ik aan haar gevraagd 
wat ze een mooie tekst vond en toen zei ze, ja, ik had een hele mooie tekst gemaakt voor op het kaartje, maar die 
tekst heb ik uiteindelijk niet gebruikt omdat ik hem te zwaar vond en die had ze ook nog bij zich en we hebben die 
tekst gebruikt en het was ook heel bizar eigenlijk, want hij paste heel goed bij de situatie van toen. En die vader had 
een heel mooi lied wat hij heel mooi vond en de kinderen hebben we er ook bij gehaald en ja, eentje zong altijd een 
slaapliedje en de ander die tekende altijd, nou ja, en we hebben alles in elkaar geweven, hebben we aan de verpleging 
had ik gevraagd of ze boxjes hadden om mijn telefoon op aan te sluiten, zodat we op youtube of spotify dat lied op 
konden zoeken en eh, ja, en die verpleging was ook heel betrokken dus die gingen allemaal van die kaarsje halen die 
niet eh, die hebben we de hele kamer mee volgezet. Nou, het was echt zo bijzonder. Om kippevel van te krijgen en dat
is dan totaal niet een religieus ritueel, maar dat bedoel ik, daar ontstond zo’n sfeer van ja, dat je denkt dat het 
plotseling is alsof God gewoon middenin de kamer komt vallen, zeg maar. En dat was wel heel, heel bijzonder. Ja. Dat 
was heel troostend voor alle mensen die daar waren. Ja. Dus. Ja, dat wilde ik gewoon nog vertellen als niet-religieus 
ritueel, dat dat ook belangrijk is. 

C82: Ja. En heb je daar wel eh, hoe ben je dan tot dat ritueel gekomen, zeg maar, is...

GV82: Ja, op, ter plekke bedacht. Ja.

C83: Ja. Ook qua opzet.

GV83: Ja. Ook qua opzet. Ja. En wat je dan merkt is dat je toch weer terugvalt op een bepaalde liturgie die je in je 



hoofd hebt van eh, dus eerst een eh, een inleiding. Toch een gebed, heb ik ook gedaan. En daar heb ik gewoon alle 
kinderen en ouders laten, iets laten zeggen, van wat zou je graag willen dat er gebeurt met eh, ik weet niet eens meer 
hoe dat kindje heette, ja, of met jezelf. Nou, en dan zeiden ze dat. Nou, dan staat er als vanzelf een gebed. Dat is heel 
mooi. Ja. Dus dat is ook, dat vind ik dan het transcendente wat plotseling gebeurt, snap je?

C84: Ja. Dat gebeurt eigenlijk. Ja.

GV84: Ja. Een beetje mystiek.

- einde opname -


